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روزنامه صبح ایران
انتقادهای  درباره  ایران  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی   
کرباسچی به عملکرد رئیس فراکسیون امید مجلس، با بیان اینکه 
عارف اصالتا شخصیت فرهنگی و دانشگاهی است نه سیاسی، 

خاطرنشان کرد: سقف پرش ما در انتخابات مجلس دهم عارف بود.
حسین مرعشی درباره اینکه از پاسخش به اظهارات کرباسچی 
با کسی اختلافی ندارم  نوعی اختلاف برداشت می شود، گفت: 
از  یکی  "واگرایی"  می کنم  فکر  است.  متفاوت  اصولا  من  مشی 

مشکلاتی که ایران در شرایط فعلی با آن مواجه است. در این راستا 

 رئیس مرکز مدیریت راه های  استان قم گفت: ۶۷ دوربین ثبت تخلف در محورهای مواصلاتی 
این استان فعال است و تخلف های رانندگان را ثبت می نماید. جواد شاکری افزود: در آزادراه قم- 
تهران ۱۳ دوربین، بزرگراه قم- سلفچگان هشت، قم- گرمسار چهار دوربین و ۴۲ دوربین در سایر 
محورهای مواصلاتی قم فعال است. وی اضافه کرد: این دوربین ها به صورت لحظه ای، میانگین 
سرعت خودروها را ثبت می نمایند و چنانچه راننده هنگام رسیدن به دوربین سرعت خود را 
کاهش دهد، تخلف وی توسط دوربین ها ثبت می شود. به گفته وی، ۲۱ دوربین نظارت تصویری 
نیز اطلاعات و تصاویر کنترل ترافیک و وضعیت جوی را در محورهای مواصلاتی به راهداری ارسال 
می نماید. شاکری خاطرنشان کرد: سامانه ترددشمار نیز در تمام محورهای مواصلاتی استان نصب 
است و تردد تعداد خودروهای عبوری از محورها و یا ورودی به شهر را ثبت می نماید. وی بابیان این که 

برخی دوربین های ترددشمار علاوه بر ثبت تردد، سرعت خودروها

صادق زیباکلام چهره سیاسی اصلاح طلب گفت با اینکه آقای ظریف 
به هیچ وجه جلوتر از مواضع نظام حرکت نمی کند اما این سوال مطرح 
است که پس چرا تا این حد مورد بغض و کینه تندروها قرا گرفته است؟! 
حالا چه از نظر ساخت سریالی مثل گاندو، چه حملات دیگری که به 
ایشان می شود و اینکه پیشنهاد می دهند که باید کنار برود و آقای 
جلیلی بیاید!  اما سوالی که مطرح می شود این است که پس چرا این 
حملات دارد صورت می گیرد؟! وی افزود: شاید کسی باور نکند ولی 
بخشی از آن به این بازمی گردد که آقای ظریف به انگلیسی مسلط است.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: به دلیل بالا بودن هزینه خرید و نگهداری 
اتوبوس، کار کردن در برخی از خطوط به هیچ عنوان صرفه اقتصادی ندارد که به همین دلیل این 
خطوط نیاز به اصلاح و بازنگری دارند. امیر یزدی با اشاره به بالا رفتن قیمت اتوبوس های حمل  و نقل 
درون شهری، اظهار داشت: قیمت اتوبوس هایی که ده سال پیش خریداری شده ۱۰۰ میلیون تومان 
بود که قسمتی از اعتبارات آن ها توسط بخش دولتی تأمین می شد، درحالی که قیمت همان اتوبوس 
در حال حاضر به یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان رسیده است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم با اشاره به تصمیم شهرداری برای خرید تعدادی اتوبوس در سال ۹۶ گفت: شهرداری 
قم در یک مرحله ۵۰ دستگاه اتوبوس خریداری کرد که اوایل سال ۹۷، این تعداد به صورت کامل وارد 
ناوگان شدند، اما به دلیل نبود برنامه ریزی در مورد نحوه استفاده از این تعداد اتوبوس به مرور این 

اتوبوس ها وارد برخی خطوط شده که دارای مشکلاتی بودند.

حسین مرعشی: 

عارف سقف پرش ما در انتخابات 
مجلس دهم بود

رئیس مرکز مدیریت راه های استان قم:

فعالیت67 دوربین ثبت تخلف در محورهای مواصلاتی قم

صادق زیباکلام:

ظریف به هیچ وجه جلوتر از مواضع 
نظام حرکت نمی کند 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

خطوط اتوبوسرانی قم نیاز به اصلاح و بازنگری دارد

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

قیمت کالاهای اساسی به ثبات نسبی رسیده است

وزیر کشور:

شهرداری ها چهار برابر نیاز، نیرو دارند

رییس مرکز اصناف و بازرگانان :

درج قیمت کالا و اعلام نرخ خدمات الزامی است

شرایط سفر اربعین اعلام شد

وزیر امور خارجه تاکید کرد: اگر ما بخواهیم قدرت و سربلندی امروز را داشته باشیم، باید بدانیم وامدار چه کسانی هستیم.
محمدجواد ظریف روز گذشته  در »کنگره ملی الماس های درخشان« که به منظور تجلیل از آزادگان سرافراز کشور برگزار 
شد، ضمن تبریک میلاد امام هادی )ع( و اعیاد قربان و غدیر گفت: به واقع امسال روز ٢٦ مرداد در زمان نمادینی بین دو عید 
است که آزادگان ما نماد امروز این دو عید هستند؛ عید قربان عید ایثار و غدیر عید ولایت است. شما برای اطاعت از ولی امر 

همه چیز را در طبق اخلاص نهادید و لذا گوارایتان باد آنچه به دست آوردید.

محمدجواد ظریف :

نباید در پس مقاومت
 مردم  پنهان شویم

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با وجود نوسانات ارزی 
و تحریم ها، قیمت کالاهای اساسی و موردنیاز مردم به ثبات 
نسبی رسیده و این امر نویدبخش روزهای خوبی برای مردم 
روز جمعه در حاشیه جشنواره مبل  است. رضا رحمانی 
اقتصادی  با فعالان  منبت روستایی اشترمل در نشست 
تویسرکان در شرکت هگمتان دارو، اظهار کرد: این وزارتخانه 
هر روز موظف است قیمت ۱۰۰ کالای اساسی و ضروری 

خانوارها را گرفته و طی یک هفته بررسی کند و از نوسانات 
و افت و خیزهای قیمت این اجناس آگاه شده، به دولت 
با  هفتگی  و  روزانه  بررسی های  این  طی  که  دهد  گزارش 
کاهش قیمت ۱۰۰ قلم کالا در کارگروه تنظیم بازار مواجه و 
در مجموع با روند کلی کاهش قیمت ها روبه رو بودیم. وی به 
موضوع قیمت مرغ اشاره کرد و گفت: تولید مرغ در حوزه 
جهاد کشاورزی است و قیمت آن در کارگروه تنظیم بازار که 
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با ضرب و زور
 جلوی مرجعیت 
گرفته نمی شود

نباید مرجعیت را یک مقام حکومتی کنیم

مردم ادبیات تند و تیز را نمی پسندند

مردم تحمل می کنند اگر...
نویسنده کتاب هنر تحریم ها می گوید   نفیو  ریچارد 

:هدف تحریم ها تحت الشعاع قرار دادن قاطعیت ،عزم 
روان شناختی و کاهش استقامت روان شناختی مردم 

کشور هدف است.
امروز که  جامعه  با مسائل و مشکلات مختلف اقتصادی ،اجتماعی و سیاسی روبه رو 
است جدی گرفتن مطالبات و دغدغه های  مردم با توجه به اهداف دشمنان خارجی با 

اهمیت تر از همیشه باید در دستور کار مسئولین قرار بگیرد.
معمولا مردم در برخورد با مشکلات و گرفتاری ها بر اساس فرمول و تجربیات خود 
قضاوت می کنند.وقتی می بینند که مشکلات کمتر نشده که هیچ بلکه افزایش هم 
پیدا کرده و حتی پیچیده تر هم شده از بهبود اوضاع در آینده نا امید می شوند و با نگاه 
کردن به صلاحیت و ظرفیت های مدیریتی کشور اعتماد خود به نظام اداری را نیز از 

دست می دهند.
این نا امیدی که در صورت نداشتن برنامه و اراده جدی برای حل مشکلات مردم با بی 
اعتمادی،کاهش سرمایه اجتماعی و  بی میلی در مشارکت اجتماعی و چه بسا اقدامات 
تند هم همراه می شود زنگ خطری برای مسئولین و سیاست گذاران کشور است که 
فراموش نکنند اگر چاره جویی های خود را بر مبنای سیاست های تریبونی و تبلیغاتی و 

نه واقعی و اساسی قرار داده اند در اشتباهند.
مردم احساس می کنند مسئولین به جای چاره جویی عاقلانه برای مشکلات کشور 
سرگرم دغدغه ها و اهداف سیاسی و جناحی خود هستند تا زمان انتخاباتی دیگر 
برسد و همین مردم که زخم بی اعتمادی در ذهن و باور آنها نشسته است بار دیگر 
مطالبات و زندگی شان وِرد زبان مسئولان فعلی و بعدی شود و پس از آن به جای رفع 
گرفتاری هایشان به تحمل و وعده های دور و دراز دعوت شوند که ما برای مشکلات 
کشور برنامه داریم جامعه اگر همراهی) بخوانید تحمل ( کند  از این مشکلات هم عبور 

می کنیم .
جامعه تحمل می کند همانطور که تا الان کرده است اما دعوت به تحمل زمانی اثر 
بخش است که صداقت و توانایی گویندگان آن برای مردم قابل باور باشد.باور نکردن 
مردم و کاهش اعتماد مردم با شیب تند تر، از نقشه های خارجی برای زمین گیر کردن 
ایران خطر ناک تر و مهلک تر است و البته راه حل برطرف کردن این بی اعتمادی ها 

خیلی هم پیچیده نیست.
ارتباط مستمر و نزدیک مسئولان و مردم ،پایین آمدن از پشت تریبون ها و میز های 
مصاحبه و ورود به عرصه عمل و میدان تلاش بیشتر و با برنامه تر ،مبارزه جدی با فساد 
در نظام اداری و مدیریتی کشور می تواند اعتماد رفته را به جوی بازگرداند و مردم را به 
این باور برساند مسئولان نه فقط در آمار و ارقام بلکه با گوشت و پوست خود مشکلاتشان 
را لمس می کنند و خواب از چشمان آنها گرفته شده که هر روز و هر ماه و هر سال اقلا 
بخش کوچکی از گرفتاری های آنها را حل کرده اند.در بحث فساد این مسئله جدی 

تر است.
در جامعه اسلامی شاخص مردم برای مبارزه با فساد ،سیره حکومت حضرت علی 
است که با بیانی رسا و قاطعانه در نامه ۵۳ به مالک اشتر  در برخورد با کارگزار خائن 
دستور می دهد که اگر یکی از آنها دست به خیانت زد و گزارش بازرسان تو هم آن 
خیانت را تایید کرد به همین مقدار گواهی قناعت کرده او را تازیانه بزن ،آنچه که از اموال 
در اختیار دارد از او باز پس گیر ،او را خوار دار و خیانت کار بشمار و قلاده بدنامی بر 
گردنش بیفکن.جمهوری اسلامی نیز برای نیکنامی تاریخی ،چاره ای جز پیمودن راه 
امام علی )ع( ندارد و برخورد شدید و بی تعارف با مسئولان مجرم یکی از مولفه های 
سنجش میزان قرابت جمهوری اسلامی با حکومت امیر المومنین )ع( است.این یک 

آزمون تاریخی و قضاوت ساز است.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده: 

مانعی برای حضور زنان در ورزشگاه ها 
وجود ندارد

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: مانعی برای حضور زنان در 
ورزشگاه ها برای تماشای حضوری مسابقات وجود ندارد. 

معصومه ابتکار روز شنبه در حاشیه سفر به استان اردبیل در گفت وگویی افزود: مانعی 
نداریم که خانم ها در فضاهای مجزا، ورودی مجزا و امکانات مجزا بتوانند در فضای خوب 

و سالم ورزشگاه ها حاضر شوند.
وی با اظهار امیدواری نسبت به حل مساله حضور زنان در مسابقات لیگ فوتبال بیان 

کرد: وزیر ورزش و جوانان به صورت خوب و جدی این مساله را دنبال می کند.
ابتکار اضافه کرد: به زودی تلاش های سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در این زمینه 

نتیجه هم خواهد داشت.

وزیر اطلاعات :

امیال سیاسی و جناحی نباید در تصمیم گیری ها 
تأثیرگذار باشد 

وزیر اطلاعات دو قطبی کردن جامعه را یکی از اقدامات دشمنان اعلام کرد و گفت: 
توسعه چتر اطلاعاتی و رصد و اشراف اطلاعاتی و حفظ و صیانت از اساتید، دانشجویان 
و نخبگان در برابر نفوذ دشمنان از جمله اقدامات ضروری مجموعه های حراست دانشگاه 

هاست.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی روز شنبه در گردهمایی مدیران حراست 
دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و پارک های علم و فناوری در دانشگاه علامه طباطبایی به 
مساله تایید صلاحیت ها اشاره کرد و افزود: در بررسی و رسیدگی به تایید صلاحیت ها 
باید سخنان افراد را شنید و استناد تنها به گزارشات منابع راهگشا نیست و در معرض تردید 

است.
وی اظهار داشت: امیال سیاسی و جناحی نباید در تصمیم گیری ها تأثیرگذار باشد و 
استقلال اقدامات اطلاعاتی به منزله نفی اصولگرایان یا اصلاح طلبان نیست بلکه باید در 
کنار احترام به همه جریانات سیاسی در اقدامات حرفه ای ذره ای این جناح بندی ها را 

دخالت نمی دهیم و به نفع یا علیه کسی اقدام نمی کنیم.
 وزیر اطلاعات با اشاره به این که مشارکت حداکثری مردم در انتخابات موجب تودهنی 
زدن به ترامپ و هیأت حاکمه آمریکا می شود، گفت: باید از دو قطبی شدن فضای دانشگاه 
از  انتخابات و موج سواری دشمنان جلوگیری کرد.وی در بخش دیگری  ها در دوران 
سخنانش به دشمنی های آمریکا علیه کشورمان اشاره کرد و افزود: در شرایط کنونی و فشار 
اقتصادی مردم بیش از گذشته با حکومت و نظام اسلامی همراهی می کنند و مسئولین 

نظام نیز پشت سر رهبری معظم انقلاب اسلامی هستند.
علوی با بیان این که باید با مردم با لطف و محبت برخورد و از درنده خویی پرهیز کرد، 
گفت: اسلام در کرسی تحقیق حق است و دیگران را باطل می داند اما در کرسی حکومت 

عدالت، معیشت، امنیت و حرمت را به طور یکسان برای آحاد جامعه می داند.
وزیر اطلاعات افزود: اسلام دین انتقام گیری و ایجاد فشار بر مردم نیست و دوست داریم 
دانشگاه ها که فرهنگ استکبار ستیزی بر آن حاکم بود باشد و حاکمیت این فرهنگ با 
دیکته کردن و تحمیل امکان پذیر نیست بلکه باید با استدلال توأم با محبت ایجاد شود و 

مجموعه های حراست می توانند در این زمینه همراهی موثری داشته باشند.
علوی اکثریت دانشجویان و جامعه علمی را همراه و همدل نظام اسلامی دانست و گفت: 
دانشجویان فرصت برای نظام هستند و باید هوشیارانه جلوی نفوذ دشمنان را برای تبدیل 

ظرفیت دانشجویان به تهدید علیه نظام بگیریم.

معاون اول قوه قضائیه :

 حاشیه امن برای مفسدان وجود ندارد 
 معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد: دستگاه قضایی برای مبارزه با مفسدان در حوزه های 

مختلف مصمم است و حاشیه امن برای آنان وجود ندارد. 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی  اژه ای روز شنبه در نشست معارفه رئیس کل جدید 
دادگستری گیلان در رشت با بیان این مطلب افزود: با کسانی که امنیت و آرامش مردم را  
به هر عنوانی به هم بزنند ، برخورد قاطع می شود. وی با تبریک ایام عید غدیر، به نحوه 
قضاوت و دادرسی حضرت علی )ع( اشاره و بیان کرد:  امیرالمومنان )ع( در خصوص امر 
قضا  تاکید داشت که قضاوت باید بی طرفانه و بدون تبعیض باشد؛ از این رو کسی که 
در مقام دادرسی قرار گرفت نیز باید با تاسی از آن حضرت بی طرفانه، قاطعانه، سریع و 
بدون تبعیض به موضوع ها رسیدگی کند.  او اضافه کرد: پس از احراز آنچه که با رعایت 
ضوابط الهی به دست آوردید بایستی بدون واهمهه، نگرانی و ترس حکم دهید و امروز همه 
این ها جزء ضروریات زمان ماست.  حجت الاسلام محسنی اژه ای اظهار کرد: نیاز است 
به کسانی که به بیت المال دست اندازی می کنند، هنجارشکنان و افرادی که می خواهند 
فساد را ترویج کنند و مردم را به بی مبالاتی برگردانند، اجازه انجام این گونه کارها داده 
نشود. وی  ادامه داد: همچنین اجازه ندهیم کسانی بعد از ۴۰ سال که از پیروزی انقلاب 
می گذرد؛ با سوء استفاده از موقعیت، مقام و زد و بند چنگ بر منابع مردم و بیت المال 
بیندازند و ثروت نامشروع انباشته کنند. او با  یادآوری اینکه تمام حقوقی که یک کارمند در 
طول دوران خدمتش دریافت کند ، به اندازه  سودی که برخی افراد  در یک معامله کسب 
می کنند نیست،  تصریح کرد: این  افراد می خواهند با ثروت به قدرت نفوذ و  تلاش می 

کنند هر کسی اعم از افراد مذهبی  و غیر مذهبی را به نوعی تحت تاثیر قرار دهند.
حجت الاسلام محسنی اژه ای خاطر نشان کرد: قوه قضائیه نسبت به این نوع افراد نمی 
تواند بی تفاوت باشد؛ امروز به طور مثال بعضی سارقان و هنجار شکنان ارامش جامعه را بر 
هم می زنند و ما نمی توانیم بی تفاوت باشیم ضمن اینکه سپاه ، ارتش، بسیج ، قوه قضائیه 

و مردم از دهه اول انقلاب قویترند و دشمن ضعیف تر است .
 حجت الاسلام محسنی اژه ای  با بیان اینکه باید فکر اساسی برای  تعداد ورودی پرونده 
ها به دستگاه قضایی در استان شود، اظهار داشت: برای کاهش ورودی پرونده ها بایستی 

از صلح و سازش بین طرف های درگیر و شورای حل اختلاف بهره جست. 

پژمان گرایی*

 ما صاحب اختیار مردم نیستیم
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اخبار

وضعیت حقوقی مبادلات 
رمزارزها

پیشرفت فن آوری اطلاعات و ارتباطات و ایجاد و توسعه  
ابزارهای فن آورانه در فضای مجازی، چالش های بسیاری 

را برای سیاست-گذاران و قانون گذاران ایجاد کرده است. این چالش ها افزون بر بعد 
سیاسی و اقتصادی، از ابعاد حقوقی-کیفریِ گسترده ای نیز برخوردار است. 

رمزارزها،  مانند  فن آورانه،  ابزارهای  این  خصوص  در  تنظیم گیری  تردید  بدون 
آشکارکننده  که  آزمونی  می دهد.  قرار  سخت  آزمونی  معرض  در  را  قانون گذاران 
محدودیت های جدی و حتی ناتوانی در حوزه تنظیم گیری است که می تواند دربردارنده 
مخاطراتی گسترده باشد. بدون تردید رویکرد قانو ن گذاری در این زمینه از دو شق 
کلی خارج نیست. نخست؛ ممنوعیت هرگونه استفاده و دوم؛ ترسیم چارچوب قانونی 

مناسب و پویا.
 با گسترش بیشتر رمزارزها، به ویژه بیت  کوین، در ایران، بانک مرکزی سیاستی 
مبتنی بر ممنوعیت استفاده اتخاذ نمود. مطابق دستورالعمل بانک مرکزی ایران مورخ 
1۳96/1۰/۰9 به استناد قابلیت استفادة ارزهای مجازی در پولشویی و تامین مالی 
تروریسم، هرگونه استفاده از آن ها در مراکز پولی و مالی کشور ممنوع شد. این رویکرد 
منفعلانه و تلاش جهت محو نمودن صورت مسأله به جای ارائه یک پاسخ و راهکار 
مناسب، همان گونه که قابل پیش بینی بود، نه تنها مفید واقع نشد، بلکه پیامدهای 
منفی از جمله زیرزمینی شدن فعالیت های این حوزه را در پی داشت؛ که از جمله آن 
می توان به مصرف بی رویه و بدون ضابطه برق و برخی کلاهبرداری های صورت گرفته 

در این زمینه اشاره کرد.
با این  حال، بانک مرکزی ایران در چرخشی قابل توجه، با انتشار پیش نویس سند 
رویکردی  اتخاذ  رمزارزها« مورخ 1۳97/11/۰8، در صدد  و ضوابط حوزه  »الزامات 
مناسب در این زمینه است. با وجود ایرادات جدی که بر پیش نویس این سند وارد است 

اما آن را می توان گام رو به جلویی در قاعده  مندی حوزه رمزارزها دانست.
گام بعدی در سیاست گذاری پیرامون رمزارزها »تصویب نامه در خصوص استفاده از 
رمزارزها« است که در تاریخ 1۳98/۰۵/1۳ به تصویب هیات وزیران رسید. با این وجود 
پرسشی که در خصوص وضعیت حقوقی مبادلات رمزارز همچنان وجود دارد این است 
که آیا خرید و فروش آن ممنوع و دارای ضمانت اجرا است یا خیر؟ اگرچه در دستورالعمل 
بانک مرکزی و تصویب نامه هیات وزیران به صراحت استفاده از رمزارزها در مراکز پولی 
و مالی و استفاده از آن در مبادلات داخل کشور ممنوع شده است اما این امر به معنای 
جرم بودن خرید، فروش و نگهداری رمزارزها نیست و تا زمانی که با استناد به اصل قانونی 
بودن جرایم و مجازات ها، قانونی در راستای جرم انگاری و کیفرگذاری در این حوزه به 

تصویب نرسد، هرگونه عملیاتی در این زمینه مباح محسوب می شود.
با این حال سرمایه  گذاران در این حوزه باید به این نکته توجه داشته باشند که امکان 
شمول »قوانین ارزی« به موجب مصوبات قانونی در آینده بر رمزارزها وجود دارد که در 
این صورت وضعیت حقوقی مبادلات رمزارزها با تغییرات گسترده ای رو به رو خواهد شد، 
از این رو، ریسک سرمایه گذاری در این حوزه با وجود جذابیت ، همچنان بسیار بالا است.
*پژوهشگر دکتری حقوق کیفری و جرم شناسی

 

با فرهنگ ترینیم اما شما 
باور نکن! 

 وقتی لایه های مختلف اجتماعی، سیاسی، فرهنگی، 
اقتصادی و ورزشی ایران را کنار می زنیم، سیل مشکلات 

است که بیرون می زند درست مانند سیلی که در شیراز آمد. متاسفانه بعضی از این 
مشکلات بحران و برخی دیگر درحال تبدیل شدن به بحران است. واقعا  با این جامعه 
چه بایدکرد؟ دلیل اصلی تبدیل شدن جامعه ایران به چنین جامعه ای این است که همه 
مسائل در حد شعار و پند باقی مانده است. ایران در رتبه های بالای جوامعی قرار می گیرد 
که در آن پند و اندرز موج می زند. با بررسی کتب  دینی و ادبی می شود به راحتی به این 
معنا رسید. متاسفانه این پندها و اندرزها به دلیل تکرار زیاد توسط افراد مختلف در حد کلام 
و گفتار باقی مانده است و در عمل کمتر به آن ها پرداخته می شود. وقتی پای سخنرانی و 
حرف در میان باشد ما اخلاقی ترین جامعه در جهان هستیم ولی وقتی پای عمل به میان 
بیاید، حسابی لَنگ می زنیم. فضای سیاسی ایران را ببیند تا متوجه شوید. همه جریان های 
سیاسی دم از اخلاق می زنند اما وقتی پای انتخابات به میان می آید، همان مدعی ها، چنان 
بر سر و کله هم می زنند که ماکیاولی در برابر آنها حس شاگردی دارد. بسیاری از ما از دیگران 
انتظار داریم حق مان را رعایت کنند و اما خودمان به راحتی حق دیگران را زیر پا می گذاریم. 
بگذارید مثالی برایتان بزنم. وقتی اتوبوس  خط واحد یا مترو شلوغ است برخی مسافران با 
زور سوار می شوند و با "در" یکی می شوند. همین افراد وقتی به ایستگاه بعدی می رسند به 
مسافران می تازند که چرا سوار می شوی؟ مگر نمی بینی جا نیست؟خودش با زور سوار شده 
اما به دیگران اجازه نمی دهد با شیوه او وارد شوند. ما خودمان را حق می دانیم اما دیگران 
را نه. همین شعار دادن باعث شده مردم برای استخدام و یا رسیدن به پست خوب دست 
به ریاکاری بزنند و اداره یا محل کار به گونه ای رفتار کنند و در خانه و خلوت خود به روشی 
دیگر. ما خود را بافرهنگ ترین در جهان معرفی می کنیم چون خوانده ایم و شنیده ایم که 
ما بهترینیم اما وقتی نگاهی به جامعه و رفتار مردم می اندازیم می بینیم اوضاع مان چندان 
هم خوب نیست. متاسفانه در این سال ها در حرف، "آدم خوب بودن" در ایران نهادینه 
شده است. در حرف زدن بسیاری از ما شهروند خوب هستیم اما وقتی پای عمل می رسد، 
کوچک ترین اعتقادی به قانون و رفتار اخلاقی نداریم. باید امیدوار باشیم وضعیت اخلاقی 
جامعه ایران از حرف وارد عمل شود. آموزش، تنها راه حل وضع موجود است. شاید تغییر 
نسلی که با این شعارها بزرگ شده است، سخت باشد اما می شود نسل های جدید ایران را از 

شعارها گرفت و به آنها شهروند خوب بودن را آموزش داد.
شعارزدگی برای جامعه زهرمهلک است و آموزش پاد زهر آن.

آیت الله سیدهاشم بطحایی :

کسی را در حوزه نمی شناسم که به دنبال 
تضعیف حاکمیت باشد

 عضو مجلس خبرگان رهبری گفت : کسی را در حوزه نمی شناسم که به دنبال تضعیف 
رهبر معظم انقلاب باشد چون تضعیف رهبری یعنی تضعیف حوزه.

آیت الله سیدهاشم بطحایی اظهارداشت :62 سال است که در حوزه علمیه قم هستم، 
یعنی حوزوی بودنم به قدری متبلور است که کسی باور نمی کرد من دانشگاهی بودم 
و لیسانس، فوق لیسانس و دکترا دارم. امروز هم در دانشگاه و هم در حوزه تدریس می 
کنم. وی نظام جمهوری اسلامی را نظام الهی خواند و افزود: این نظام براساس کتاب و 
سنت پایه گذاری شد بنابراین علت محدثه این نظام صرفا شعار قرآن، سنت و اسلام بوده 
و هست؛ اگر غیر از این بود یقینا انقلاب نمی شد. علت مبقیه اش هم توجه به قرآن، 
سنت پیغمبر و راه و رسم ائمه اطهار است که بهترین پاسخگوی تمدن در جامعه بشری 
محسوب می شود. عضو مجلس خبرگان رهبری  در گفت وگو با نامه نیوز یادآور شد: علما 
دست اندرکار این تمدن و بیانگر علت محدثه انقلاب بودند. امام خمینی )ره( انقلاب 
اسلامی را بنیان گذاشتند و مقام معظم رهبری این راه را ادامه دادند و مراجع عظام تقلید 
هم حامی و یاور این نظام بودند. وی افزود: زمان پیامبر )ص( و حضرت علی )ع( نیز 
عده ای بی آبرو و بی ادب حرف هایی می زدند مثلا گفتند »علی جنگ بلد نیست« که 
حضرت علی جواب داد »بی انصاف من بچه جنگ هستم«. حالا شاید کسی در گوشه 
و کنار بر اثر ناراحتی از اوضاع اقتصادی کشور حرفی بزند و بدخواهان نظام در فضای 
مجازی این حرف او را به لحاظ معنایی عوض کرده باشند و طور دیگری جلوه دهند. این 
استاد حوزه و دانشگاه با بیان اینکه کسی را در حوزه نمی شناسم که به دنبال تضعیف 
رهبر معظم انقلاب باشد چون تضعیف رهبری یعنی تضعیف حوزه، گفت: من در قم 
زندگی می کنم و 2۰ سال است که درس خارج می گویم. واقعا در بین علما و مرجعیت 

چنین کسی را نمی شناسم اگر سراغ داشتم حتما صریح به او انتقاد می کردم.
وی ادامه داد: از شخصیت های سرشناس حوزه اگر کسی چنین حرفی زده باشد، 
قطعا در مقابل او موضعگیری می شد چون امروز وضعیت یمن، افغانستان، میانمار، 
کشمیر، عراق و سوریه را می بینیم، حتی آمریکا و اروپا هم با مشکلات زیادی دست 
به گریبان هستند اما ما رهبری شجاع، دلاور و اهل تقوا و پرهیزگاری داریم که با وجود 
این همه نارسایی و آتش افروزی ها در منطقه و جهان، طوری ایران را هدایت کرده که 
کشور ضمن داشتن ثبات و آرامش، با قدرت در مقابل غربی ها رفتار می کند. در چنین 
وضعیتی چه کسی جرأت دارد که }درحوزه{ تضعیف رهبری کند. بطحایی اظهار کرد: 
امکان دارد یک شخصی یا طلبه ای رفته پیش آقای مصباح و گفته باشد»فلان جا بودم، 

کسی انتقادی به رهبری وارد کرد« اما این طور نیست.  
 

انتقاد کواکبیان از آیت الله یزدی: 

چرا کل نمایندگان را زیر سوال می برید
 نماینده تهران به اظهارات آیت الله یزدی درباره رشوه خواری برخی نمایندگان مجلس 
واکنش نشان داد.  مصطفی کواکبیان نماینده تهران در جریان نشست علنی امروز مجلس 
در تذکری درباره شان و جایگاه مجلس و با اشاره به اظهارات آیت الله یزدی گفت: حضرت 
آیت الله یزدی فقیه محترم شورای نگهبان در خصوص مجلس اظهار نظری فرمودند که واقعا 
اینگونه نیست. او ادامه داد: ایشان گفته اند برخی نمایندگان با وزرا لابی می کنند و در رابطه 
با استیضاح وزرا با یکدیگر بده بستان دارند. اگر ایشان مصداقی دارند اسم ببرند. اینطور 
همه نمایندگان زیر سوال می روند. کواکبیان به اظهارات آیت الله یزدی درباره کنوانسیون 
پسماندهای هسته ای هم اشاره کرد و گفت: در خصوص پسماندهای هسته ای نیز باید 
مسئله ای شفاف شود. اینگونه نیست که پسماندهای سایر کشورها در کشور ما دفن شود. 

لازم است برای شفاف سازی در افکار عمومی این مسئله واضح بیان شود.

وزیر کشور: 

شهرداری ها چهار برابر نیاز، نیرو دارند
وزیر کشور واقعی شدن هزینه و درآمد شهرداری ها را مستلزم کاهش نیرو در این نهاد 
عنوان کرد و گفت: در حال حاضر شهرداری ها چهار برابر نیاز، نیرو دارند که این با توجه به 

عدم ثبات در درآمدها مشکلاتی را ایجاد می کند.
عبدالرضا رحمانی فضلی در جلسه علنی صبح دیروز شنبه مجلس و در جریان پاسخ به 
سوال سید علی ادیانی نماینده قائمشهر در خصوص علت عدم اجرای کامل مواد 17۳ و 
17۴ و بند ب ماده 187 قانون برنامه پنجم گفت:  لایحه درآمدهای پایدار در دولت تصویب 
شده و ما این لایحه را به مجلس ارسال کردیم که این موضوع در کمیسیون ها در حال 
بررسی است اگر مجلس کمک کند در این لایحه درآمدها را به صورت منطقی، مستمر و 
پایدار خواهیم دید و هزینه ها واقعی خواهد شد که این کار مستلزم کاهش نیرو است در 
حال حاضر شهرداری ها چهار برابر نیاز نیرو دارند و این با توجه به عدم ثبات در درآمدها 

مشکلاتی را ایجاد می کند.
وی در بخش دیگری از اظهاراتش با بیان این که از 11۰۰ شهرداری 9۰ درصد آنها با 
مشکلات ساختاری در درآمدهای پایدار روبه رو هستند، اظهار کرد: ما توانستیم زمینه را 
برای تحولات جدید در حوزه ساختاری و عملکردی مبتنی بر وضع قوانین جدید فراهم 
کنیم و به خاطر اهمیت شهرداری ها و ضرورت بررسی کارشناسانه موضوع شهرداری ها 
برای اولین بار کمیسیون کلانشهرها و رسیدگی تخصصی به مسائل شهری کارش را شروع 

کرد که مسئولیت آن با وزیر کشور است.
رحمانی فضلی ادامه داد: اقتضای مدیریت یکپارچه شهرداری ها مستلزم کاهش 
به  آنها  کردن  اضافه  و  شهری  حوزه  در  کار  مشغول  اجرایی  دستگاه های  اختیارات 
شهرداری ها است. قانون به ما تکلیف کرده بود که لایحه درآمدهای پایدار باید منجر به 
کاهش عوارض پروانه ساختمانی شود همچنین درآمدهای شهرداری ها، کمک های دولت 

و اخذ عوارض از مردم نیز در آن دیده شده است.
وزیر کشور با بیان این که شهرداری ها باید در سطح کلان تر با مجلس و دولت و شوراها در 

ارتباط باشند، گفت: لایحه درآمدهای پایدار منتظر تصمیم مجلس است.
 

جانشین فرمانده کل سپاه:

اقتدار سپاه در تنگه هرمز افزایش داشته است
جانشین فرمانده کل سپاه گفت: توصیه ما به دشمنان این است که حتی فکر و اندیشه 
توطئه و حمله علیه ایران را به مخیّله خود راه ندهند که دچار پشیمانی سختی می شوند. 

دشمن درحال تست کردن ایران بوده و باید از امتحانات خود درس بگیرند.
سردار دریادار پاسدار علی فدوی در گفت وگویی با بیان اینکه اقتدار سپاه در منطقه تنگه 
هرمز افزایش داشته است٬ اظهار داشت: وضعیت سپاه در پاسداری از تنگه هرمز با توجه 

به اتفاقات اخیر قوی تر و بااقتدارتر از گذشته شده و دنیا نیز به این موضوع اذعان دارد.
جانشین فرمانده کل سپاه دشمنان ایران اسلامی  را خطاب قرار داد و گفت: توصیه ما 
به دشمنان این است که حتی فکر و اندیشه توطئه و حمله علیه جمهوری اسلامی ایران 
را به مخیله خود راه ندهند که دچار پشیمانی سختی می شوند. دشمن ۴۰ سال است که 
درحال تست کردن جمهوری اسلامی ایران بوده و باید از این امتحانات خود درس بگیرند.
سردار فدوی تأکید کرد: وضعیت سپاه در تمامی عرصه های دفاع از انقلاب اسلامی 
بسیار عالی و روبه جلو است و در همه زمینه هایی که مردم در آن دچار مشکل هستند ورود 
جدی خواهیم داشت. ملت ایران منتظر خبرهای بسیار خوبی در آینده نزدیک باشند. 
ملت ایران همانند گذشته که پای کار نظام و انقلاب اسلامی بوده اند در ادامه نیز با 

استقامت و ولایت مداری اتفاقات خوبی را رقم خواهند زد.

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس: 

شرایط آموزشی کشور دچار بحران
 بی عدالتی شده است

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید بر این که »شرایط آموزشی کشور 
دچار بحران بی عدالتی شده است« گفت که برای برقراری عدالت آموزشی باید به سمت 

تقویت مدارس دولتی حرکت کرد.
داوود محمدی در گفت وگو با ایسنا در واکنش به اظهارات اخیر سرپرست وزارت آموزش 
و پرورش مبنی بر این که رتبه های اول کنکور به عملکرد مدارس و مدیران آموزش و پرورش 
ارتباطی ندارد و مربوط به استعداد شخصی و تلاش دانش آموزان است، گفت: تردیدی 
نیست که نفرات برتر کنکور زحمت کشیده و توانستند موفقیت کسب کنند اما واقعیت این 
است که شرایط عادلانه و یکسانی در بحث آموزشی در کشور وجود ندارد و ما دچار بحران 

بی عدالتی هستیم.
به گفته وی امکانات برتر آموزشی در اختیار مدارسی است که خانواده ها با امکانات مالی 
بیشتر دانش آموزان شان را به آن مدارس می فرستند حال این که یکی از آرمان های انقلاب 
وجود شرایط مناسب و عادلانه برای تعلیم و تربیت در مدارس و بین همه خانواده ها بود که 
ما براساس آن انقلاب کردیم و در قانون اساسی هم قید شد اما آن چه امروز محقق شده 

عدالت را با مشکل مواجه می کند.
محمدی با بیان این که »نظام تعلیم و تربیت نتوانسته امکانات لازم برای مدارس دولتی 
و دور افتاده را فراهم کند« افزود: باید با برنامه ریزی مناسب امکانات لازم برای تمامی 
مدارس به خصوص مدارس دولتی فراهم شود این کار به برنامه ریزی  احتیاج دارد تا شاهد 

برقراری عدالت آموزشی باشیم.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید بر لزوم تقویت مدارس دولتی 
افزود: باید با برنامه ریزی به دنبال ارتقای وضعیت مدارس دولتی حرکت کرد در این راه 
استفاده از معلمان با تجربه ضروری است نه این که معلمان با تجربه بازنشسته شوند و 

نتوان از تجربیات آنها استفاده کرد.
وی در پایان و جمع بندی گفت که می توان با آسیب شناسی، راه های ایجاد عدالت 

آموزشی در کشور را شناسایی و احصا کرد و در مدارس پیاده سازی نمود.

یک فعال سیاسی مطرح کرد

ضرورت های تحقق مشارکت حداکثری 
از نظر اصلاح طلبان

قائم مقام حزب اتحاد ملت با طرح این سوال که تحقق مشارکت حداکثری یک ضرورت 
است و یا اینکه نیست، اصلاح آنچه وی برخی رویکردها نسبت به اصلاح طلبان می خواند 

را خواستار شد.
آذر منصوری در گفت و گو با ایسنا،  اظهار کرد: حرف اصلاح طلبان روشن و صادقانه 
است؛   نهادهای ملی باید بر اساس قانون و بدون سوگیری خاصی علیه جناح های 

سیاسی به گونه ای عمل کنند که منافع ملی کشور تقویت شود.
وی اظهارکرد: اصلاح طلبان در سه انتخابات گذشته با رویکرد مشارکت حداکثری به رغم 
محدودیت ها و حذف نیروهای اصلی خود و با هدف استفاده از فرصت انتخابات برای دور 
کردن تهدیدها از کشور شرکت کردند و برای تحقق انتخاباتی پرشور از همه ظرفیت های 
خود بهره بردند. این فعال سیاسی در ادامه با استناد به تحلیلی که بر مبنای آن عنوان 
می شود که  این حضور و مشارکت فعال در این سه انتخابات، بدنه اجتماعی که حامیان 
اصلاح طلبان در انتخابات بودند را نسبت به انتخابات و صندوق رای بد بین کرده است، 
به چرایی این مساله پرداخت و مدعی شد: به نظرم دلیل روشن است؛  نهادهای انتخابی 
به دلایل متعدد من جمله عدم حضور لیدرهای اصلاح طلبان در آنها نتوانستند از عهده 

تامین خواست و مطالبات این بدنه اجتماعی بر آیند.
وی ادامه داد: اصلاح طلبان صادقانه به مردم می گویند که توان ما، حالا یا به دلیل 
ضعف های خودمان و یا عوامل دیگر در همین حد است و مردم را به مشارکت حداکثری  
برای حفظ همین حداقل ها ترغیب می کنند، اما سؤال اینجاست که با این رویه می توان 

در انتخابات آینده انتظار مشارکت حداکثری را داشت یا خیر؟
منصوری گفت:حرف ما به شورای نگهبان این است  حال یا تحقق مشارکت حداکثری 
یک ضرورت است و یا اینکه نیست. اگر هست باید رویکرد و رویه شورای نگهبان اصلاح 
شود. این نه اعمال فشار است ونه بازی سیاسی؛ صادقانه ترین و صریح ترین حرف اصلاح 

طلبان به مردم و حاکمیت همین است.

سیدمحمد میرمحمدی :

تشکیل وزارت بازرگانی در شرایط فعلی 
ضروری است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: تفکیک بازرگانی از وزارت صمت و 
تشکیل وزارتخانه مجزا برای آن نه تنها بخش صنعت یا کشاورزی را تقویت می کند، بلکه 
پشتیبانی کاملی برای توسعه همه جانبه از طریق بسترسازی برای شناسایی بازارهای 

صادراتی و توسعه برند ملی جهت رونق تولید داخلی است.
سیدمحمد میرمحمدی در گفت وگو با ایسنا با یادآوری موفقیت های وزارت بازرگانی 
در دوران هشت ساله دفاع مقدس، اظهار کرد: این موفقیت ها در برابر تهاجم همه جانبه 
استکبار جهانی و ایادی آن می تواند دلیلی بر ضرورت وجود وزارتخانه مستقل در شرایط 
تحریم کنونی باشد. وی با بیان اینکه موفق نبودن وزارت صنایع و معادن و تجارت در 
شرایط تحریم برای همه مردم کوچه و بازار و کارشناسان قابل درک است، ادامه داد: تجربه 
نشان داده است که عملکرد وزارتخانه صمت در چند ساله پس از ادغام در حوزه صنعت از 
وزارت قبلی یعنی وزارت صنایع و معادن ناموفق تر بوده است و امر بازرگانی که وظیفه اش 
تنظیم بازار به معنای واقعی، تامین، توزیع و نظارت بود عملا به ضعیف ترین زمان خود 
رسیده و ناموفق بوده است. شاهد مثال عدم کارآمدی در امر تامین و توزیع کالاهای 
اساسی و خودرو به ویژه فقدان پاسخگویی ثبت سفارش های جعلی و فساد آفرین در 
این رابطه است. البته تلاش های دلسوزانه و توفیقات وزارتخانه های صمت و کشاورزی در 
برخی زمینه ها را نباید نادیده گرفت، انتظار می رود با احیاء وزارت بازرگانی اینگونه توفیقات 

مضاعف شود.

یک مدرس حوزه علمیه قم با تأکید بر اینکه به ضرب و 
زور مرجعیت درست نمی شود و یا جلوی آن گرفته نمی 
شود، گفت: متأسفانه بعضی از این افراد تندرو و افراطی 
به نام انقلابی گری حتی فرمایشات مقام معظم رهبری را 
نادیده می گیرند و می خواهند که جلوتر از ایشان حرکت 
کنند. تجربه گذشته نشان داده که اینها نه تنها اثری ندارد، 
بلکه نتیجه معکوس دارد. مخصوصا علما باید رعایت مسائل 
داشته  را  اجتماعی  سیاسی  مناسب  ادبیات  و  اخلاقی 

باشند.
آیت الله محسن غرویان در خصوص سخنان آیت الله یزدی 
در دیدار با جمعی از مسئولین بسیج و نخبگان حوزه علمیه 
قم، اظهار داشت: مقداری از  تندروی های آیت الله یزدی 
به روحیات ایشان برمی گردد. به هر حال لحن کلمات و 
انتقادات بعضی از علماء تند است. البته از  آنجایی که این 
موضوع به روحیات شخصی آنها برمی گردد و حرجی به آن 

نیست.
درباره  کرد:  تصریح  قم  علمیه  حوزه  مدرس  این 
الله یزدی از آقای روحانی باید گفت  انتقادات اخیر آیت 
که رئیس جمهور مورد تنفیذ و تأیید رهبری قرار گرفته و تا 
وقتی که رهبری موضع خود را تغییر ندهند، رئیس جمهور 
همچنان مورد حمایت ایشان بوده و هست. بنابراین مخالفت 
با ولی فقیه را خود رهبری باید تشخیص دهد. در غیر این 
صورت اگر هرکس بخواهد نظر شخصی خود را اعمال کرده 
و بگوید به نظر من اعمال ریاست جمهور مخالفت با رهبری 

است، نظم اجتماعی برهم می خورد.
وی ادامه داد: رئیس جمهور در این مملکت رأی مردم و 
تنفیذ رهبری را دارد. ضمن اینکه مخالفت صریح و آشکاری 
هم از سوی ایشان با رئیس جمهور صورت نگرفته است. لذا 
این اظهارات آقای یزدی قابل انتقاد است و فکر می کنم 
ایشان نیز باید تابع نظریات رهبری و قانون کشور باشند. 
با این اظهارات جز تشویش اذهان عمومی و به هم ریختن 

اخلاقیات اجتماعی چیز دیگری حاصل نخواهد شد.
غرویان یادآور شد: اینگونه اظهارات تند و تیز تازگی ندارد و 
در گذشته نیز از سوی افراد مختلف مطرح شده، ولی عکس 
العمل مردم خلاف آن را نشان داده است. مردم در رأی خود 
در انتخابات خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی نشان 
دادند که این نوع ادبیات و فرهنگ تند و تیر افراطی گری را 
نمی پسندند. به هر حال افکار عمومی پذیرای چنین تعابیر 
تندی نیست. به نظر من این نوع تندروی ها و افراطی گری 
ها نتیجه معکوس در پی دارد و مردم را نسبت به علماء، حوزه 
و نظام دلسردتر می کند. ما باید اخلاق را در راس سیاست 

قرار دهیم و سیاست تابعی از اخلاقیات باشد؛ نه بالعکس.
انقلابی گری به معنای بداخلاقی نیست 

این مدرس حوزه علمیه قم در گفت و گو با جماران، با 
تأکید بر اینکه انقلابی گری به معنای بداخلاقی نیست، 
گفت: مقام معظم رهبری هم قطعا از این گونه اظهارات 
تند و تیز راضی نیستند و مکرر در مواضع و مواقع مختلف 
فرموده اند که به اسم انقلابی گری بداخلاقی و تندروی 
نکنید و به شخصیت های نظام توهین نکنید. بعضی افراد 

همین تندروی ها را نسبت به آیت الله هاشمی رفسنجانی 
که  فرمودند  رهبری  معظم  مقام  بعد  ولی  داشتند.  هم 

هیچکس برای من هاشمی نمی شود.
و  تندرو  افراد  این  از  بعضی  متأسفانه  داد:  ادامه  وی 
افراطی به نام انقلابی گری حتی فرمایشات مقام معظم 
از  نادیده می گیرند و می خواهند که جلوتر  را  رهبری 
ایشان حرکت کنند. تجربه گذشته نشان داده که اینها 
نه تنها اثری ندارد، بلکه نتیجه معکوس دارد. مخصوصا 
علما باید رعایت مسائل اخلاقی و ادبیات مناسب سیاسی 
اجتماعی را داشته باشند. غرویان با اشاره به بخش دیگری 
محمدجواد  الله  آیت  درباره  یزدی  الله  آیت  اظهارات  از 
علوی بروجردی گفت: مرجعیت یک مقام دینی، مذهبی، 
اخلاقی و علمی است و اگر کسی روال تکاملی تحصیل 
علم و تقوا را در حوزه های علمیه طی کند، مانند گلی که 
به طور طبیعی شکوفا می شود، مقام مرجعیت نیز برای او 

شکوفا می شود.
وی با تأکید بر اینکه نمی شود جلوی مرجعیت کسی را 
گرفت، گفت: مرجعیت مقامی است که رابطه مستقیم با 
توده مردم دارد. مردم وقتی قلبا به علم و تقوای شخصی 
رجوع کنند آن شخص مرجع می شود. مرجع به معنای 
محل رجوع است. مردم در امور دینی به علمای مورد اعتماد 
این  جلوی  تواند  نمی  هم  کسی  کنند.  می  رجوع  خود 

موضوع را بگیرد. چون یک امر قلبی و باطنی است.
این مدرس حوزه علمیه قم ادامه داد: کسی نمی تواند 
به زور سرنیزه و سلاح جلوی دوست داشتن کسی را بگیرد. 
مرجعیت هم در طول تاریخ خودش این طور بوده است. 
مردم به عالمی رجوع می کردند و وجوهات دینی و مذهبی 
و اعانات معنوی خودشان را در اختیار او قرار می دادند که 

او در راه ترویج دین استفاده کند. باید مرجعیت به همین 
شکل ادامه پیدا کند؛ والّا ضمانت اجرایی و ضمانت پایداری 

ندارد.
نباید مرجعیت را یک مقام حکومتی کنیم 

وی با تأکید بر اینکه به ضرب و زور مرجعیت درست نمی 
شود و یا جلوی آن گرفته نمی شود، اظهار داشت:  به نظر 
من آقای یزدی تعابیر تندی به کار بردند و در طول تاریخ 
علماء سلف هم سابقه نداشته است. مرجعیت یک مقام 
طبیعی است که از رابطه مردمی یک عالم حاصل می شود 
و شکل طبیعی آن همین است و باید به همین شکل باشد. 
به نظر من نباید مرجعیت را یک مقام حکومتی کنیم. به این 
شکل که بخواهیم با تعابیر تندی مثل پایین آوردن تابلو در 
مورد آن صحبت کنیم. اینها از نظر اخلاقی، معنوی و دینی 
تعابیر جالبی نیست. غرویان یادآور شد: در حوزه نسبت به 
دین، اسلام و فرهنگ تشیع قرائت های مختلف هست. 
و هر کدام  و علماء صاحب نظر هستند  همه مجتهدین 
قرائت و دیدگاهی د ارند. دلیلی ندارد که یک دیدگاه یا قرائت 
بخواهد همه را تابع قرائت خودش کند. آیت الله یزدی هم 
به هر حال قرائتی از دین و اسلام دارند. ولی این دلیل نمی 
شود که همه مجتهدین و صاحب نظران دیگر مقلد ایشان 

شوند و یا نظر ایشان را بپذیرند.
وی تأ کید کرد: آیت الله یزدی باید دیدگاه خودشان را بیان 
کنند و حوزه را آزاد بگذارند که صاحب نظران و صاحب فتاوا 
هم نظرات و دیدگاه های خودشان را بیان کنند؛ آن وقت 
مردم و مقلدین انتخاب می کنند. همیشه در تاریخ اجتهاد 
و تقلید به همین شکل عمل کرده ایم که مجتهدین مختلف 
خودشان را در معرض انتخاب مردم می گذاشتند و مردم هم 

به عنوان مرجع تقلید انتخاب می کردند.

آیت الله محسن غرویان :

با ضرب و زور جلوی مرجعیت گرفته نمی شود
 نباید مرجعیت را یک مقام حکومتی کنیم

مردم ادبیات تند و تیز را نمی پسندند

وزیر امور خارجه تاکید کرد: اگر ما بخواهیم قدرت و سربلندی امروز را داشته باشیم، باید 
بدانیم وامدار چه کسانی هستیم.

محمدجواد ظریف روز گذشته  در »کنگره ملی الماس های درخشان« که به منظور تجلیل 
از آزادگان سرافراز کشور برگزار شد، ضمن تبریک میلاد امام هادی )ع( و اعیاد قربان و غدیر 
گفت: به واقع امسال روز ٢٦ مرداد در زمان نمادینی بین دو عید است که آزادگان ما نماد 
امروز این دو عید هستند؛ عید قربان عید ایثار و غدیر عید ولایت است. شما برای اطاعت از 

ولی امر همه چیز را در طبق اخلاص نهادید و لذا گوارایتان باد آنچه به دست آوردید.
وی ادامه داد: همه ما وامدار ایثارگران، شهدا و آزادگان هستیم چراکه آنچه کشور ما را حفظ 
کرده و در برابر ناملایمات باعث شده این کشور بایستد و سرخم نکند و در برابر زورگوها تسلیم 
نشود، همان فرهنگ ایثار و شهادت است و همه مردم ما از این فرهنگ و جلوه جوشان 
اباعبدالله )ع( بهره مند هستند و توانستند کشور را در برایر فشار تجاوز بیمه کنند و نمونه آن 

شما و شهدا هستید.
ظریف افزود: این واقعیت است و من این را به عنوان یک اصل در قدرت کشور تقدیم شما 
می کنم که نظریه قدرت است. امروز در دنیا قدرت، توانایی نظامی نیست و شاخصه های 
قدرت متنوع شده و ایثار یکی از شاخصه های قدرت است. ما به لطف خدا و مقاومت مردم 

پیشرفت کرده ایم که مدیون مردم و مقاومت مردم هستیم.
وی افزود: پیشرفت ها را علیرغم مانع تراشی ها به دست آوردیم تاکنون از امکانات تخصصی 

این و آن بهره نبردیم. مردم ما مبنای قدرت ما هستند و این قدرت است که هرچه داریم از 
مردم داریم و امام می گویند مردم ولی نعمت ما هستند در این میان خانواده ایثارگران بهترین 

نمونه مقاومت هستند.
وزیر امور خارجه گفت: مردم بخاطر تحمل سختی ها ولی نعمت همه ما هستند. این 
عامل بزرگ قدرت است. اگر امروز آمریکا با همه ادعای قدرقدرتی نمی تواند در برابر مردم 

ایستادگی کند، دلیل آن فرهنگی است که شما نماد آن هستید.
وی افزود: اگر ما بخواهیم قدرت و سربلندی امروز را داشته باشیم، باید بدانیم وامدار چه 

کسانی هستیم.
ظریف ادامه داد: حتما قدرت نظامی و پیشرفت اقتصادی و علمی و سیاسی مهم است 
اما مهم تر از همه وابستگی ما به مردم و فرهنگ ایثار و شهادت است و این شما هستید که 
ولی نعمت ما بوده، هستید و خواهید بود. ما موظف هستیم در پس مقاومت شما پنهان 
نشویم و وظیفه ما قدردانی از شما است و اگر باور داریم که بخاطر این مردم ما هستیم، باید 
فشار و باری را از دوش مردم برداریم. مردم صاحب اختیار ما هستند و ما صاحب اختیار 

مردم نیستیم.
ظریف گفت: رهبری می فرمایند رای مردم حق الناس است و باید این واقعیت را بپذیریم.

وی افزود: از اینکه به من افتخار دادید در جمع شما باشم سپاسگذارم و امیدوارم همیشه 
بتوانیم در خدمت شما باشم و از این خدمت افتخار کنم.

محمدجواد ظریف :

نباید در پس مقاومت مردم پنهان شویم
ما صاحب اختیار مردم نیستیم

مصطفی داننده*

رئیس مجلس شورای اسلامی خطاب به آمریکا گفت: 
اگر فکر می کنید که اقدامات شما قدرت نمایی است، 
بدانید همه ملت ایران در برابر شما ایستاده اند همه را 

تحریم کنید تا بفهمید حادثه ای رخ نمی دهد.
دیروزمجلس  علنی  ابتدای جلسه  در  علی لاریجانی 
گذشته  روزهای  در  اظهارداشت:  اسلامی  شورای 
ایستادگی و صلابت ملت ایران جلوه ای از جلوه های خود 
را نشان داد و انگلیسی ها فهمیدند که شرایط امروز ایران 
شرایط گذشته نیست که با دسیسه بتواند قدرت نمایی 
کند آنها مجبور شدند از ثروت دریایی خود دست بردارند. 
کودتای  آمریکا  هماهنگی  با  گذشته  در  انگلیسی ها 
28 مرداد را سازمان داده بودند و حکومت ملی مصدق 
را سرنگون و حکومت دست نشانده پهلوی را برای چند 
دهه بر ایران مسلط کردند. شرایط آن روز را مقایسه کنید 
با قدرت و هیمنه امروز ایران که طی یک اقدام دزدانه 
مجبور شدند از اقدام خود عقب نشینی کنند. این قدرت 

را انقلاب اسلامی به رهبری امام خمینی و مقام معظم 
رهبری و ایستادگی ملت فراهم کرد.

آمریکا که در  آمریکا اظهار کرد:  به  لاریجانی خطاب 
آن روزها با کمک ایادی خود توانست کودتا در ایران راه 
بیندازد امروز با استیصال کامل آخرین تیرهای شکسته 
خود را رها می کند و برای این کشور که ادعای ابرقدرتی 
می کند خجالت آور است وزیر خارجه ایران و صدا و سیما 
را تحریم می کند. مثلا این اقدامات، قدرت شما را نشان 
درماندگی شما.  و  بیچارگی  نشان دهنده  یا  می دهد؟ 
اقدامات شما چه تاثیری دارد؟ اگر فکر می کنید این کارها 
قدرت نمایی است بدانید همه ملت ایران در مقابل شما 
ایستاده است همه را تحریم کنید تا بفهمید حادثه ای رخ 
نمی دهد. لاریجانی با بیان این که ملت آمریکا متاسفانه 
گرفتار رهبران" دون کیشوتی" شده است، گفت: رهبران 
فعلی آمریکا با توهمات و خیالات، صحنه بین المللی را 
برای ارضای خود ترسیم می کنند آنها از فرط توهم دچار 

تناقض گویی شده اند از یک طرف می گویند ما آماده 
مذاکره هستیم و واسطه می فرستند و از طرف دیگر وزیر 

خارجه ما را تحریم می کند.
وی افزود: رهبران آمریکا ضمنا عوام نیز هستند آنها 
نظری  اظهار  هوک  برایان  آقای  اخیرا  نمی دانند  تاریخ 
در مورد کودتای 28 مرداد کرده است که نشان دهنده 
بیگانگی آنها با تاریخ است. او گفته است که اصلا آمریکا 
و رهبران سیاسی  نداشت  نقش  مرداد  در کودتای 28 
آنها  کردند.  سرنگون  را  مصدق  دولت  ایران  مذهبی  و 
فراموش کردند که برای وزیر خارجه اسبق آمریکا آن قدر 

موضوع روشن بود که از ملت ایران عذرخواهی کرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پایان  گفت: ملت 
آماده  و  است  یافته  فکری  رشد  علوی  مکتب  در  ایران 
مجاهدت هستند تا عزتمندانه زندگی کنند آنها شرف 
ایرانی خود را به حراج نمی گذارند و با مقاومت خود آمریکا 

را پشیمان می کند.

 علی لاریجانی: 

آمریکا از فرط توهم دچار تناقض گویی های ابلهانه شده  است

 وزیر کشور گفت: باید با هر زبانی، چه سیاست و امنیت چه هنر و زیبایی به دنبال آزادی، 
عدالت و تامین زندگی مردم باشیم. 

دکتر عبدالرضا رحمانی فضلی در آیین افتتاحیه بیست و دومین جشنواره تولیدات مراکز 
صدا و سیمای استان ها که در بجنورد برگزار شد، اظهار داشت: عقل و فطرت بشری به 
دنبال کمال گرایی است اما گاهی در انتخاب مسیر و مقصد کمال، به دلیل مواجهه با تلاطم 
های درونی و بیرونی اسیر شیطان می شود و در مسیر اشتباه امور مادی و قدرت قدم بر 

میدارد.
رحمانی فضلی با بیان این سوال که برای ما به عنوان یک انسان چه چیز با ارزشمندتر از 
خود انسان است؟ تصریح کرد: هر مسیری که بتواند انسان را به مرتبه بالاتری از انسانیت 

برساند در واقع حرکت کردن در مسیر کمال است و عقل مسیر زیبایی، خیر، مصلحت و 
حقیقت را اوج کمال گرایی می داند.

وی ادامه داد: اگر این نگاه در رفتار و باور ما باشد زیبایی ها را درک می کنیم و به خلق 
زیبایی ها می پردازیم و هنر نیز به معنای خلق زیبایی است.

رحمانی فضلی تصریح کرد: اگر نگاه و کارمان مبتنی بر خیر باشد و مصلحت و منافع 
جامعه را از خود برتر بدانیم و برای به کمال رسیدن به آنان کمک کنیم، نگاهمان عقلانیتی 

است که کمال را افزایش می دهد.
وی افزود: اگر نگاه و کارمان مبتنی بر حقیقت و دفاع از حقیقت باشد حتما در مسیر کمال 

حرکت می کنیم و اینها در جامعه هنری که کاشف زیبایی هاست بهتر جواب می دهد.
رحمانی فضای افزود: وظیفه بنده به عنوان وزیر کشور این است که سیاست را برای ایجاد 
روابط مناسب و اعتلای جامعه تنظیم کنم و امنیت را پدیده ای بدانم که به انسان ها آرامش 

می دهد تا دغدغه و مشکل عدالت، آزادی و معیشت نداشته باشند.
وزیر کشور خطاب به هنرمندان حاضر در جشنواره تاکید کرد: بدانیم در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی و در جامعه ای زندگی می کنیم که مردم آن به مقدسات، هدف و کمال 
خود اعتقاد دارند و رسالت ما در این جامعه توحیدی این است که تلاش کنیم امکانات 

بالندگی و نشاط آنان فراهم شود. 
عبدالرضا رحمانی فضلی با تاکید بر اینکه مردم همیشه برای حمایت از جامعه، انقلاب، 
اصول و اعتقادات خود به میدان آمده اند، افزود: امروز اگر به رغم تمامی تهدیدها روی پای 
خود می ایستیم و مسیر استقلال و آزادی را می پیماییم به این دلیل است که مردم حقیقت را 

دوست دارند و مصلحت جامعه را می فهمند و در تحقق امور مستحکم هستند.
رحمانی فضلی خاطر نشان کرد: این جشنواره و جشنواره های مشابه، ظرفیت بسیار 
بزرگی است و از سال های گذشته تا کنون رشد خوب و موثری داشته است و ما نباید تاثیر 

این گونه حرکت های فرهنگی برای پیشرفت، توسعه و تعالی جامعه را نادیده بگیریم.

وزیر کشور:

 تلاش کنیم امکانات نشاط مردم فراهم شود

عارف خلیلی پاجی*
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علمی و سلامت 

کنترل تمایل به مصرف شیرینی جات در ساعات پایانی روز

چرا هوس شیرینی شب ها بیشتر می شود و چه 
باید کرد؟

آیا اغلب مواقع قبل از رفتن به رختخواب سری به آشپزخانه می زنید و در یخچال به 
دنبال یک خوراکی می گردید؟ شما تنها نیستید! تحقیقات نشان می دهد تمایل به 
غذاهای شیرین معمولًا شب ها بیشتر می شود. البته خوردن خوراکی های شیرین و 
پُرقند در هیچ زمانی از روز خوب نیست اما قبل از خواب، خوردن شکلات و بستنی و 

دونات و ... خیلی بدتر از این است که چنین چیزهایی را طی روز بخورید.
پُرقند  زمان خواب، خوراکی های  به  نزدیک  که  افرادی  نشان می دهند  پژوهش ها 
و پُرکالری مصرف می کنند بیشتر در معرض اضافه وزن و چاقی اند. هر چند این تنها 
یک ارتباط است اما منطقی به نظر می رسد. چون نزدیک به ساعت خواب، شما فرصت 
زیادی برای سوزاندن کالری که دریافت کرده اید ندارید. ضمناً پژوهش ها نشان می دهند 
توانایی بدن برای مدیریت غذای شیرین در ساعات پایانی روز افت می کند. حساسیت به 
انسولین در شب کاهش می یابد و کالری هایی که دریافت کرده اید بیشتر به عنوان چربی 

ذخیره می شوند تا اینکه به عنوان سوخت مصرف شوند.
چرا عصرها و بعد از شام، تمایل به شیرینی بیشتر می شود و آیا واقعاً در این ساعات 
هوس شیرینی می کنیم؟ محققان مطالعه ای ترتیب دادند تا به بررسی این مسئله 
بپردازند. آن ها از 12 فرد سالم با وزن نرمال خواستند به مدت 1۳ روز در شرایط کنترل 
شده ی آزمایشگاهی زندگی کنند. در این محیط، خورد و خوراک و خواب این افراد 
دقیقاً تحت کنترل بود و چیزی که محققان دریافتند این بود که این افراد حدود ساعت 
8 شب، بیشتر از هر زمان دیگری احساس گرسنگی می کردند و ساعت 8 صبح، میزان 
گرسنگی شان کمترین بود. پس می توانیم نتیجه بگیریم که ساعات پایانی روز، زمان 

مستعدی برای سراغ خوراکی های ناسالم رفتن است.
پای ساعت درونی تان در میان است

چرا چنین اتفاقی می افتد؟ محققان عقیده دارند این الگوی احساس گرسنگی در 
شب ریشه در ساعت شبانه روزی درونتان دارد. ریتم شبانه روزی بدن، ریتمی طبیعی 
است که خیلی از عملکردهای فیزیولوژیکی شامل گرسنگی، خواب و ترشح هورمون ها و 
کنترل خلق و خو و متابولیسم را شامل می شود. برای انسان های اولیه غذا کمیاب بود و 
برای همین منطقی و ضروری به نظر می رسید که شب ها بیشتر هم غذا بخورند؛ اما حالا 

غذا در هر مکان و زمانی در دسترس است و دستورالعمل چاقی را به ما ارائه می دهد!
بر اساس عملکردی که ریتم بدنتان دارد، زمان غذا خوردن می تواند بر کاهش وزن 
و کنترل وزنتان اثر بگذارد. مطالعه ای دریافته که موش هایی که رژیم غذایی کم کالری 
داشتند فقط زمانی وزن کم کردند که شام خود را طی ساعت های فعال روز خورده بودند. 
البته موش ها شب ها فعال اند اما در مورد انسان ها، ساعت های روشن روز زمانی هستند 
که بیشتر افراد بیرون از خانه اند یا مشغول اند. اگر این مطالعه را در مورد انسان تعمیم 
بدهیم به این نتیجه می رسیم که کاهش مصرف کالری روشی بی اثر خواهد بود اگر 
کالری های روزانه تان را طی ساعت هایی که کمترین فعالیت را دارید مصرف کنید. پس 

زمان غذا خوردن اهمیت دارد.
برای برخی از افراد، نادیده گرفتن اشتها کار خیلی سختی است. مخصوصاً اگر 
دسترسی به خوراکی های شیرین داشته باشید به سختی می توانید این تمایل را نادیده 
بگیرید. دلیل دیگر اینکه هوس شیرینی شب ها بیشتر می شود مربوط به فعالیت هایی 
است که مردُم شب ها انجام می دهند مثلًا تلویزیون تماشا کردن. یخچال هم مقصر 
است! انواع و اقسام خوراکی ها را در خود جای می دهد و جلوی چشممان نیز هست! 
اما طی روز، فعال تریم و مشغول رسیدگی به کار و خانواده و ... هستیم. اگر روزی پُر از 
استرس داشته باشیم و این استرس ها را با خود به خانه بیاوریم، آشپزخانه جای خوبی 

برای تسکین این استرس ها خواهد بود!
البته مطالعاتی که روی دوقلوهای همسان انجام شد نشان داد میل به خوردن شیرینی 
تا حدودی ژنتیکی و بخشی نیز اکتسابی است. بر اساس این تفاوت های ژنتیکی 
می توان گفت برخی از افراد نسبت به بقیه تمایل بیشتری به خوردن شیرینی ها دارند. 
حالا چرا شیرینی این قدر لذت بخش است؟ مصرف یک خوردنی شیرین، ترشح دوپامین 
را به دنبال دارد که هورمونی مرتبط با مرکز پاداش مغز است. چه کسی دوست ندارد 
احساس خوب داشته باشد؟ بنابراین به دنبال غذاهایی می رویم که ترشح دوپامین را 
افزایش می دهند. افرادی که بیشتر میل به خوردن شیرینی دارند، ممکن است دچار 
یک عدم تعادل در سیستم دوپامین خود باشند. برخی مطالعات نشان می دهند مغز 

افراد چاق در واکنش به شیرینی بیشتر برانگیخته می شود.
میلتان به شیرینی را کنترل کنید

بر اساس نتایج مطالعات گوناگون، نکاتی را برایتان گردآوری کرده ایم که به شما کمک 
می کنند گرایشتان را به شیرینی کنترل کنید:

- مصرف شیرینی را کم کم کاهش دهید، نه اینکه ناگهانی آن را حذف کنید. با کاهش 
تدریجی خوراکی های شیرینی خواهید دید که پرزهای چشایی و ذائقه تان تغییر می کند. 

شاید چند هفته یا چند ماه طول بکشد اما بالاخره این اتفاق می افتد.
- همراه با تمام وعده های غذایی اصلی و میان وعده هایتان، پروتئین مصرف کنید.

- یخچال و کابینت هایتان را از شیرینی ها پاکسازی کنید. غذاهای وسوسه برانگیز 
را یک بار برای همیشه کنار بگذارید و به خانه وارد نکنید. مطالعات نشان می دهند هر 

غذایی که دسترسی به آن آسان باشد بیشتر می خوریم.
- هر وقت به سرتان زد سراغ یک چیز شیرین بروید کمی قدم بزنید. مطالعات نشان 

می دهند یک پیاده روی ده دقیقه ای می تواند اشتهایتان را سرکوب کند.
- به خودتان پنج دقیقه فرصت بدهید. هر وقت احساس کردید دوست دارید شیرینی 
بخورید، ۵ دقیقه صبر کنید و در این فاصله چیزی پیدا کنید که حواستان را پرت کند. 

تاکتیک تأخیر می تواند اغلب میل به شیرینی را مهار کند.
- صبحانه تان پُر از پروتئین باشد. پژوهش ها می گویند خوردن یک صبحانه ی سرشار 
از پروتئین می تواند دوپامین را در مغز افزایش داده و کمک کند این هورمون در سطحی 

متعادل بماند و جلوی اشتهایتان را بگیرد.

بیماری ها هم بو دارند!
بیماری ها عملکرد بدن را تغییر می دهند و باعث افزایش فرآیندهای جدید و متفاوت  

بیوشیمیایی در بدن می شوند. این فرآیند می تواند مولکول های فرار کوچکی را ایجاد 
کند، این مولکول ها نیز قادر هستند تا از طریق جریان خون به ریه منتقل و در تنفس، 

ادرار و عرق منتشر شوند.
محققان اعلام کردند که بسیاری از بیماری ها بوی مخصوص به خود را دارند و همین 

امر موجب تشخیص و شناسایی زودتر بیماری می شود.
بسیاری از بیماری ها دارای اثر تنفسی و بوی مخصوص به خود هستند که همین امر 

به تشخیص و شناسایی زودتر بیماری کمک می کند.
جوی میلن از جمله افرادی است که حس بویایی بسیار قوی دارد. از همین رو بینی 
حساس او بوی نامطبوعی را که از همسرش متساعد می شد، احساس می کرد. اوایل 
او فکر می کرد که شاید همسرش به اندازه کافی حمام نمی کند، اما بعد از 12 سال 
همسرش به بیماری پارکینسون مبتلا شد. از همین رو او با دانشمندان دانشگاه منچستر 
همکاری کرد تا بوهایی که با وضعیت های خاصی مرتبط هستند، تشخیص دهد که 

همین امر می تواند به تشخیص زودهنگام بیماری منجر شود.
آنچه که از این بررسی ها به دست آمد به شرح زیر است.

پارکینسون
بوی این بیماری بویی شبیه به »مشک« است. این بو ممکن است به دلیل ایجاد 
باکتری ها و مخمرهای موجود در »سبوم«، بویی تند باشد. سبوم ماده چربی است که 
توسط پوست ترشح می شود و در بیماران مبتلا به پارکینسون این ترشحات بیش از حد 

هستند.
گفتنی است؛ مشک معمولًا از نافه جنس نر آهوی ختن گرفته می شود. کیسه ای در 
زیر شکم این آهو قرار دارد که در آن ماده ای لزج و شکلاتی رنگ وجود دارد و در فصل 

بهار آهو آن را در اثر خارش به سنگ می کشد.
آلزایمر

این بیماری دارای بویی شبیه به بوی »نان چاودار« است. پوست دارای یک بوی مخمر 
کرمی بوده که می تواند به هنگام پیشرفت بیماری آلزایمر تشدید شود.

دیابت
دیابت دارای بویی شیرین با ترکیبی از مرکبات و آناناس است. این بو می تواند در سراسر 
طول روز از بدن بیمار متساعد شود و میزان آن به سطح گلوکز و چگونگی کنترل دیابت 

مرتبط است.
سرطان

بوی این بیماری بویی شبیه به قارچ است، البته باید بدانید که انواع مختلفی از سرطان 
بوی خاص خود را دارند. همچنین ممکن است این بو در مراحل بهبودی بیمار متفاوت 

باشد.

سردرد از آن دردهایی است که تقریباً همه ی ما آن را تجربه کرده ایم. این درد وقتی 
خفیف باشد با یک مسکن ساده و کمی استراحت برطرف می شود؛ اما اگر شدید یا 
غیرمعمول باشد، ممکن است نیاز به مراقبت فوری داشته باشد و ممکن است پای 

مشکل بزرگ تری در میان باشد.
سردردها اغلب نگران کننده نیستند؛ اما اگر دائم تکرار شوند و مدت زمان زیادی 
طول بکشند می توانند اختلالاتی را در زندگی فرد ایجاد کنند. تشخیص نوع سردرد 
کمک می کند تا درمان مؤثر با آن دریافت شود و اگر راهی داشته باشد از وقوعش 
پیشگیری کرد. در این مطلب به 8 نوع سردرد و چگونگی رفع آن ها اشاره  کرده ایم، 

با ما همراه باشید.
دردی که فقط یک طرف سرتان را درگیر می کند: میگرن

اگر درد فقط در یک طرف سر شما )چپ یا راست( وجود داشته باشد و در آن حالتی 
شبیه تپش داشتن و ضربان دار بودن احساس کنید به احتمال زیاد این نوع سردرد 
میگرن است. این درد معمولًا شدید است و عملکرد شما را تحت تأثیر قرار می دهد. 

همچنین ممکن است با علائمی مانند حساسیت به نور و صدا همراه باشد.
در مورد چگونگی خلاص شدن از شر این نوع سردردها، بهترین گزینه ای که به 
شما توصیه می شود این است که کارهایی که انجام می دهید را متوقف کرده و فقط 
استراحت کنید. این سردرد معمولًا بین ۴ تا 2۴ ساعت طول می کشد که بسیار 
طولانی است. پس اگر مدام تکرار می شوند می توانند بر زندگی تان تأثیر بگذارند، از 
پزشک معالجتان برای دریافت داروهای پیشگیری کننده کمک بگیرید. شاید نیاز 
باشد به همراه مسکن ها داروی ضد تهوع متوکلوپرامید را هم مصرف کنید. البته 

داروها باید حتماً تحت نظر پزشک باشد تا موجب عوارض جانبی دیگری نشود.
دردی که دور سرتان پیچیده می شود: سردرد تنشی

تنشی  نوع  از  احتمالًا سردردی  پیچیده می شود  یا دردی که دور سرتان  فشار 
است. شاید لازم به تغییراتی در عادت های روزمره تان باشد تا از شر این سردردهای 
ناخوشایند خلاص شوید. بیماران دچار این نوع سردرد اغلب می گویند که انگار 

سرشان در منگنه ای قرار گرفته شده است.
دردهای تنشی اغلب دو طرف سر را درگیر می کنند و ممکن است در اثر خستگی، 
استرس عاطفی و یا مشکلات مربوط به عضلات یا مفاصل گردن یا فک ایجاد 

می شوند. این سردرد اغلب بین 2۰ دقیقه تا دو ساعت طول می کشد.
مصرف داروهای مسکن بدون نیاز به نسخه ی پزشک )OTC( مانند استامینوفن 
ایبوپروفن(  یا  ناپروکسن  آسپرین،  )مانند  داروهای ضدالتهابی غیراستروئیدی  یا 
می توانند باعث از بین رفتن درد در همان مراحل اولیه شوند و بهتر از آن استفاده 
از داروهای ترکیبی حاوی آسپیرین، استامینوفن و کافئین می باشد. در یک تحقیق 

مشخص شد که این داروهای ترکیبی در مقایسه با مصرف استامینوفن به تنهایی و یا 
همراه با دارونما به تسکین درد بیماران کمک بیشتری می کند.

دردی که در صورتتان حس می شود: سردرد سینوسی
اگر در چشم ها و گونه هایتان احساس فشار می کنید، احتمالًا دچار سردردهای 
سینوسی شده اید. سینوزیت دلیل شایع سردردهای مزمن یا مکرر نیست و این موارد 
بسیار نادر هستند و اغلب همان سردردهای میگرنی اند که به احتمال زیاد باعث 
ایجاد درد در صورت می شوند. در سردردهای سینوسی معمولًا خم شدن به جلو 

باعث افزایش درد می شود.
اگر به عفونت ویروسی یا باکتریایی مبتلا شده باشید و علائم واضحی از عفونت 
سینوس ها مانند درد در نواحی دندان و کم شدن حس بویایی را مشاهده کنید، 
)اگر  را تجویز می کند  آنتی بیوتیک های لازم  یا  برایتان  زیاد  به احتمال  پزشکتان 
باکتریایی باشد( یا اسپری های ضد احتقان بینی و آنتی هیستامین ها را پیشنهاد 

می کند.
درد ناگهانی در هر کجای سرتان: سردرد رعد و برقی

چند علامت وجود دارد که نشان می دهد سردرد شما جدی تر است و سردرد رعد و 
برقی ممکن است یکی از آن ها باشد. این سردرد مثل یک صاعقه در درون سر شما 
احساس می شود. طبق گفته بنیاد میگرن آمریکا، این حالت حداقل ۵ دقیقه به طول 
می انجامند و ممکن است شما ندانید که چرا این اتفاق افتاده است. وقتی در مورد 
انواع سردردها صحبت می کنید، این مورد سیگنال های هشداردهنده ای را ارسال 
می کند که باید حواسمان را بیشتر جمع کنیم. اگر این مورد را تجربه کردید حتماً به 
پزشک یا یک مرکز درمانی مراجعه کنید. این نوع سردردهای تهدیدکننده می توانند 
به دلایل خطرناکی چون آنوریسم مغزی، سکته ی مغزی و یا خونریزی مغزی ایجاد 

شوند.
درد شدیدی که در پشت چشم ها حس می شود: سردرد خوشه ای

اگر احساس می کنید چیزی از پشت به چشمتان فشار زیادی وارد می کند، ممکن 
است دچار سردرد خوشه ای شده باشید. سردردهای خوشه ای به دلیل درد بسیار 
بسیار زیادی که دارند به "سردرد خودکشی" نیز معروف هستند و در آقایان بیشتر 
از خانم ها دیده می شود و تأثیرگذاری بیشتری نیز دارد. سردرد خوشه ای با علائم 
دیگری مانند درد و قرمزی چشم، اشک ریزش، آبریزش بینی و افتادگی پلک در 

همان طرفی که درد شدیدتر است، همراه هستند.
در هنگام ابتلا به این سردرد ممکن است احساس آشفتگی کنید و بخواهید بلند 
شوید و کاری کنید. اغلب افراد مبتلا به این سردرد آرام و قرار ندارند و مدام به سرشان 
ضربه می زنند. متأسفانه، ممکن است این نوع سردرد سال های طولانی تشخیص 

داده نشود و فرد از آن رنج ببرد. تشخیص صحیح بسیار مهم است زیرا این نوع سردرد 
درمان متفاوتی با میگرن دارد و ممکن است به دلیل شباهت هایی که با آن دارد مثل 

همین که یک طرف سر را بیشتر درگیر می کند، با آن اشتباه گرفته شود.
است  ممکن  شما  پزشک  سردرد،  این  شر  از  شدن  خلاص  چگونگی  مورد  در 
اکسیژن درمانی با شدت جریان زیاد را پیشنهاد کند که می توانید از طریق ماسک 
صورت، اکسیژن را استنشاق کنید. برخی از بیماران قطره بینی لیدوکائین، تزریق 
دی هیدروژروتامین یا سایر روش های درمانی را ترجیح می دهند. مؤثرترین دارو برای 
جلوگیری از حملات سردرد خوشه ای وراپامیل، مسدود کننده کانال کلسیم است. 
داروهای دیگری که ممکن است به شما کمک کند شامل دیوالوپراکس، توپیرامات و 
لیتیوم هستند. باز هم تذکر می دهیم که هیچ داروی جدیدی را بدون تجویز پزشک 

مصرف نکنید.
دردی که در بالای سر و یا صورتتان پدیدار می شود: سردردهای حساسیتی
اگرچه این نوع سردرد هم سینوس ها را درگیر می کند؛ اما سردردهای ناشی از 
آلرژی فصلی هستند و شما علائم دیگری مانند آبریزش بینی، عطسه و آبریزش 
از چشم ها را نیز تجربه خواهید کرد. برای تشخیص صحیح این نوع سردرد باید به 

پزشک مراجعه کنید.
برای تسکین سردردهای حساسیتی یا همان سردردهای ناشی از آلرژی، باید از 
عوامل به وجود آورنده ی آلرژی پیشگیری کنید و از داروهای آنتی هیستامینی بدون 

نیاز به نسخه و داروهای ضد احتقان استفاده کنید.
درد گزنده و سوزشی در یک طرف سر: سردرد هواپیما

با این که سفر هوایی خیلی سخت نیست اما از هر 12 نفر یک نفر از مشکلی به 
نام سردردهای هواپیما رنج می برد. این نوع سردرد در اثر تغییر فشار در طول سفر با 

هواپیما به وجود می آید.
برای کاهش خطر ابتلای خود به این نوع سردرد، سعی کنید استرستان را کنترل 
کنید، هیدراته بمانید و هنگامی که احساس کردید ممکن است دچار سردرد شوید از 

مسکن های بدون نیاز به نسخه استفاده کنید.
همه جای سرتان با هم درد می کند: سردرد فعالیتی

سردردهای فعالیتی به نوعی از سردرد گفته می شود که در طول یا بعد از یک 
فعالیت بدنی خاص مثل ورزش یا ارگاسم به وجود بیاید. به گفته بنیاد میگرن آمریکا 
)AMF(، سردردهای فعالیتی یا حرکتی ممکن است به مدت پنج دقیقه تا دو روز 
به طول بینجامند و علائمشان نیز نسبتاً متغیر است. سردردهای حرکتی می توانند 
شدید، یک طرفه، نبض دار، دردناک و یا همراه با حالت تهوع باشند. این نوع سردرد 
در واقع نادر است و با میگرن ناشی از ورزش نیز فرق دارد؛ اما باید در صورت ابتلا به 
پزشک مراجعه کنید تا شما را بابت دلایل اصلی این نوع سردرد ارزیابی کند چرا که 

ممکن است مثلًا دلیل جدی تری مثل خونریزی عامل آن باشد.
خبر خوب این است که اگر مشکل پزشکی خاصی دلیل ایجاد این سردردها نباشد، 
معمولًا پس از شش ماه از بین می روند. در ضمن، استفاده از ناپروکسن ۳۰ تا 6۰ 

دقیقه قبل از فعالیت بدنی می تواند کمک کننده باشد. 
چه زمانی باید نگران سردردها شد؟

همان طور که قبلًا هم گفتیم به طور کلی سردردها را می توان با رعایت مواردی در 
منزل کنترل کرد؛ اما در برخی موارد باید حتماً به پزشک مراجعه کنید و آن زمانی 

است که با برخی علائم هشداردهنده که در ادامه ذکر می شوند، روبرو شوید:
- سردردهایی که برای اولین بار بعد از ۵۰ سالگی ایجاد می شوند.

- تغییر عمده در الگوی سردردهای شما
- سردرد غیرمعمول شدید

- درد سری که با سرفه یا حرکت افزایش می یابد
- سردردهایی که به طور پیوسته بدتر می شوند

- تغییر در شخصیت یا عملکرد ذهنی
- سردردهایی که همراه با تب، سفتی گردن، سردرگمی، کاهش هوشیاری یا 
حافظه یا علائم عصبی مانند اختلالات بینایی، اختلالات گفتاری، ضعف، بی حسی 

یا تشنج همراه است.
- سردردهایی که با چشم قرمز دردناک همراه هستند

- سردردهایی که با درد و حساسیت در نزدیکی گیجگاه ها همراه هستند
- سردرد پس از ضربه به سر

- سردردهایی که مانع انجام فعالیت های عادی روزانه تان می شوند
- سردردهایی که ناگهان به وجود می آیند، به خصوص اگر شما را از خواب بیدار 

کنند
- سردرد در بیماران مبتلا به سرطان یا دچار نقص سیستم ایمنی

بررسی سلامت بدن با استفاده از حسگر چسبی

 
محققان دانشگاه "استنفورد" موفق به توسعه حسگری شدند که سلامتی کاربر خود 

را ردیابی می کند.
 یک سال پیش بود که خبر رسید محققان دانشگاه "استنفورد")Stanford( یک حسگر 
پوشیدنی برای پوست ساخته اند که می تواند با استفاده از سطح کورتیزول در عرق، میزان 

استرس را اندازه گیری کند.
حال محققان همین دانشگاه حسگر مشابهی ساخته اند که می تواند علائم حیاتی بدن 

را ردیابی کند.
این فناوری جدید "بادی نت")BodyNet( نام گرفته و توسط یک مهندس شیمی به 
نام "ژانن بائو")Zhenan Bao( رهبری شده است. این محقق تاکنون اختراعات زیادی در 

حوزه فناوری داشته است.
حسگر "بادی نت" از ماده "الاستومر" قابل کشش و غیر آلرژی زا ساخته شده است که 
بر روی آن، با جوهر فلزی بخش های حساس الکترونیکی چاپ شده است. همچنین 
آنتن های شناسایی منعطف فرکانس های رادیویی)RFID( هم روی صفحه حسگر قرار 

گرفته است.
در آزمایش این دستگاه، چندین نمونه روی مچ دست و شکم افراد آزمایش  شونده 
چسبانده شد. حسگر توانست در این نقاط میزان دقیق نبض و تنفس فرد را اندازه گیری 

کند. این کار هم با تشخیص انقباض و انبساط پوست افراد انجام شد.
یک شناساگر منعطف فرکانس های رادیویی مجزا هم نیروی دستگاه را تامین می کند 

بنابراین این حسگر پوشیدنی فاقد باطری یا هرگونه مولفه سفت و محکم است.
اطلاعات به دست آمده از حسگر با استفاده از بلوتوث به یک رایانه و یا گوشی هوشمند 

ارسال می شود.
در نهایت، هنگامی که حسگر بتواند معیارهای حیاتی دیگر بدن از قبیل دمای بدن را 
هم اندازه بگیرد، فناوری "بادی نت" می تواند برای نظارت بر بیماران مبتلا به اختلالات 

خواب و یا اختلالات قلبی هم کاربرد داشته باشد.

حل معضل آلودگی هوا با درختان مصنوعی
 قطع درختان و قاچاق چوب آنها به یک معضل جهانی تبدیل شده است اما اخیرا 
پژوهشگران راه حلی برای این موضوع پیدا کرده اند و آن توسعه درختان مصنوعی است.

مکزیکی  آپ  استارت  ترندز،  دیجیتال  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
تاحدودی  که  است  داده  توسعه  مصنوعی  درختان  اخیرا   )Biomitech("بایومیتک"

می توانند با مشکل کمبود درختان مقابله کند.
درختان مصنوعی مذکور می توانند به اندازه ۳68 درخت طبیعی، آلودگی هوای 

محیط اطراف را جذب کنند.
توسعه درخت مصنوعی روشی بسیار مهم است زیرا نه تنها باعث صرفه در زمان می شود 

بلکه سبب پاکسازی و زیبایی محیط نیز می شود.
درخت فلزی یاد شده، "بایوربن")Biourban( نام دارد و ارتفاع  آن حدود 1۴ فوت)۴.2 
متر( است و از ریز جلبک ها که دی اکسید کربن و سایر آلاینده ها را از هوا بیرون می کشد، 
استفاده می کند تا اکسیژن خالص را به محیط باز گرداند. در حال حاضر این درختان در 
شهر پوئبلا، کلمبیا و پاناما نصب شده اند و عملکرد موفقیت آمیزی داشته اند. اکنون نیز 
این استارت آپ قصد دارد درختانی دیگر در مکزیک و چند درخت در مکزیکوسیتی و 
مونتری نصب کنند. "جیمی فرر")Jaime Ferrer( بنیانگذار شرکت بایومیتک گفت: آنچه 
این سیستم از طریق فناوری انجام می دهد، استنشاق هوا و استفاده از بیولوژی برای 

انجام فرآیند طبیعی دقیقاً مانند یک درخت است.
هدف این استارتاپ کمک به شهرها برای داشتن هوای پاک است، طبق اعلام سازمان 
بهداشت جهانی، سالانه هفت میلیون نفر در جهان به دلیل آلودگی هوا جان خود را از 
دست می دهند. این مقدار تلفات تقریبا بیش از پنج برابر، 1.2۵ میلیون نفری است که 
هر ساله در تصادفات جاده ای جان خود را از دست می دهند. هزینه تولید هر یک از این 

درخت ها ۵۰ هزار دلار  است.

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید مواد پلیمری مختص صندلی های 
ورزشگاه شدند که این صندلی ها در برابر ضربه، سرما و گرما مقاوم هستند.

سید امیر گلچین مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان 
اینکه ما توانستیم ماده ای را تولید کنیم که متناسب با نیاز صنعت است، بیان کرد: این 
ماده پلیمری در ساخت صندلی های ورزشگاه به کار می رود. وی افزود: تقاضای تولید 
چنین ماده ای برای ساخت صندلی های ورزشگاه از سوی یک شرکت تولیدی در حوزه 
پلاستیک به شرکتمان مطرح شد و ما نیز بعد از تحقیق و توسعه توانستیم این ماده نهایی 

را برای ساخت صندلی های مقاوم ورزشگاه به تولید برسانیم. 
مدیر این شرکت دانش بنیان با بیان اینکه این مواد پلیمری ویژگی هایی را در صندلی 
های نهایی ورزشگاهها به وجود می آورد، بیان کرد: این ماده پلیمری، ماده نهایی برای 
تولید صندلی های ورزشگاه است؛ تولید کننده با کمک دستگاه تزریق، می تواند 
صندلی های مقاومی را به تولید برساند. گلچین با اشاره به مزیت های این صندلی ها که 
با ماده پلیمری نانو به تولید می رسد، گفت: این صندلی ها از خواص مکانیکی بالایی 

برخوردار بوده و در مقابل ضربه مقاوم است؛ همچنین نسبت به تغییرات آب و هوایی 
مقاوم بوده و وقتی در معرض گرما و سرما قرار می گیرد آسیب نمی بیند. وی با بیان اینکه 
این صندلی ها که با مواد نانو تولید می شوند نسبت به نمونه های کنونی، طول عمر 
بالایی دارند، بیان کرد: بهتر است ورزشگاهها برای وقتی شرایط متشنج و از سوی برخی 
افراد، صندلی ها شکسته می شوند از محصولی استفاده کنند که آسیب نبیند؛ استفاده 
از این ماده پلیمری باعث می شود صندلی های ورزشگاه امکان شکستن نداشته باشند 
و حتی از جای خود کنده نشوند. گلچین با تاکید بر اینکه تقاضا از سوی شرکت تولیدی 
و ساخت ماده نهایی پلیمری با فناوری نانو منجر به ساخت و استفاده از این صندلی ها 
در برخی ورزشگاههای کشور شده است، بیان کرد: در حال حاضر از این صندلی ها به 
صورت روتین استفاده می شود؛ این محصول از خرداد امسال وارد بازار شده و تا کنون 

حدود ۵۰ تن از این مواد را به شرکت تولید کننده صندلی فروخته ایم. 
وی با تاکید بر اینکه این شرکت دانش بنیان در زمینه مهندسی مواد پلیمری صنعتی 
فعال است، بیان کرد: ما در این شرکت متناسب با کاربردهای مختلف مواد را به تولید 
می رسانیم. گلچین در پاسخ به اینکه آیا خاصیت آنتی باکتریالی یا خواص دیگر در 
این صندلی ها به غیر از پایداری و مقاوم به شکستگی در نظر گرفته شده است، بیان 
کرد: شرکت تولیدی از ما درخواستی مبنی بر آنتی باکتریالی صندلی ها نداشته؛ اما 
می توانیم بر اساس درخواست مشتری خواص مختلف را در تولید ماده اولیه پلیمری 

به کار ببریم. 
وی با تاکید بر اینکه در این شرکت بعد از تحقیق و توسعه توانستیم دانش فنی ساخت 
این مواد را بدست آوریم، بیان کرد: در حال حاضر از موادی برای تولید صندلی های 
ورزشگاه استفاده می شود که وارداتی هستند و با کیفیت های مختلف برای ساخت 
صندلی به کار گرفته می شوند؛ بنابراین محصولی که با فناوری نانو به تولید رساندیم و 
خروجی نهایی صندلی نانوی ورزشگاهی است نسبت به گریدی که در بازار وجود دارد 

ارزان تر است.

صندلی های نانویی نشکن و مقاوم برای ورزشگاهها تولید شد

سردردهایتان را بشناسید!

8 نوع سردرد 
و  چگونگی رفع آن ها

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
اگهی موضوع ماده۳ قانون و ماده ۱۳ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

  برابر رای شماره 1۳986۰۳16۰1۴۰۰۰7۰۵مورخ 1۳98/۰۴/2۳هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فخر التاج جلیلیان فرزند نریمان ش ش ۵77 صادره از کرمانشاه در ششدانگ  
ساختمان به مساحت 2۰۰.۴2 متر مربع در تمامی پلاک شماره 2669 فرعی از 197۴ فرعی از 12۳ اصلی واقع در بخش ۳ حومه کرمانشاه به ادرس میدان جمهوری خریداری 
از مالک رسمی خانم شهناز اشجاری و فاطمه اشجاری و مهری اشجاری محرز گردید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود و در صورتی 
که اشخاص  نسبت به صدور سند  مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ 
رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۸/۰۵/۲۷
فرهاد نوری رئیس ثبت اسناد واملاک 

-----------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره 1۳986۰۳۳1۰۵7۰۰۰۳88 هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم بی بی حیدرخانی فرزند حسین بشماره شناسنامه ۴۳ صادره از شهریار در ششدانگ یکباب ساختمان  به 
مساحت ۳8۴/6۴ مترمربع از پلاک 1986 فرعی از 9 اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای محمد عشقی  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . م/98/786۰8/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۹۸/۰۵/۱۲ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۸/۰۵/۲۷ 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 

شرکت چینی اوپو از عرضه گوشی تازه خود موسوم به 
رنو 2 با چهار دوربین در پشت و قابلیت زوم 2۰ ایکس 

خبر داده است.
 در شرایطی که اکثر شرکت های سازنده گوشی های 
هوشمند محصولاتی با دو یا حداکثر سه دوربین در پشت 
گوشی روانه بازار می کنند، اوپو گوشی رنو 2 را به چهار 
فنی  های  ویژگی  مورد  در  است.  کرده  مجهز  دوربین 

دیگر این گوشی اطلاعات زیادی در دست نیست، ولی 
زمان عرضه این گوشی ده روز دیگر اعلام شده است. 
این شرکت قبلا گوشی رنو را با قابلیت زوم 1۰ ایکس 
عرضه کرده بود که با استقبال کاربران مواجه شده بود. 
به احتمال زیاد این گوشی با استاندارد شبکه های نسل 
پنجم سازگاری دارد. احتمال می رود که گوشی یادشده 

از یک نمایشگر بزرگ و فراگیر نیز برخوردار باشد.

گوشی جدید اوپو با چهار دوربین به بازار می آید
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اگر می خواهید آرامش زندگی زناشویی خود را حفظ کنید باید حق تقدم را به نیازهای 
همسرتان بدهید نه به نیازهای والدینتان. چون وقتی زن و شوهر رضایت یکدیگر را در اولویت 

اول قرار می دهند تقریباً امکان دخالت اطرافیان غیرممکن می شود. 
سه سال است ازدواج کرده ام و از دوران عقد متوجه شدم که اولویت دوم شوهرم هستم و 
اولویت اول خانواده اش هستند. هر کاری می خواهد انجام دهد اول نظر آن ها را می خواهد 
یا اینکه جلوی خانواده اش سعی می کند که نشان دهد با من قهر است و با بی محلی کردن 
می خواهد به آن ها بفهماند که من برایش اهمیتی ندارم. این موضوع خیلی تأثیر بدی در 

زندگی ام گذاشته و روحیه ام را خراب کرده است. لطفاً راهنمایی ام کنید. 
بیندازند.  به خطر  را  و شوهرها  زن  آسایش  و  بستگان می توانند خوشی  دنیا  تمام  در 
مشکل زن و شوهر با بستگان از همان ابتدای ازدواج شروع می شود و گاهی اوقات با مرگ 
آن ها خاتمه می یابد. البته در این مواقع مشاوران به زن و شوهرها توصیه می کنند که اگر 
می خواهند آرامش زندگی زناشویی خود را حفظ کنند باید حق تقدم را به نیازهای همسرشان 
بدهند نه به نیازهای والدینشان. چون وقتی زن و شوهر رضایت یکدیگر را در اولویت اول قرار 

می دهند تقریباً امکان دخالت اطرافیان غیرممکن می شود.
یادتان باشد که شما تنها با شوهرتان ازدواج  نکرده اید بلکه با فامیل او هم سروکار دارید. کنار 
آمدن و مواجهه شدن با خویشاوندان سببی باید به  عنوان یکی از اصول اساسی و مهم زندگی 
مشترک شناخته شود. صرف نظر از اینکه شما چقدر دوستانه رفتار می کنید و یا چقدر آدم 
خوبی هستید باید بدانید که ممکن است فامیل شوهرتان با شما رفتار مناسبی نداشته باشد 

و یا با دخالت ها و سبک رفتاری خاصشان باعث ناراحتی کدورت دائمی شما شوند.

در هر حال مشکل شما با خانواده همسرتان هر چه که باشد مهم نیست، مهم این است که 
شما بر اساس انتخابی که داشته اید، خانواده همسرتان این افراد هستند و شما برای اینکه 
زندگی شاد، عاشقانه و راحتی داشته باشید، باید با خانواده همسرتان هم ارتباطی آرام و 

مسالمت آمیز برقرار کنید. این سیاست به نفع هر دو طرف خواهد بود. 
چند توصیه مهم

- تصمیم بگیرید که احساس آرامش و صلح در زندگی تان حکم فرما باشد نه دردسر و 
ناراحتی. بدانید که عکس العمل هیجانی نشان دادن به رفتار نامناسب همسرتان تنها شرایط 
را بدتر خواهد کرد. شما سهم خودتان را برای ایجاد یک فضای آرام و دوستانه انجام دهید 
به  ویژه اگر صاحب فرزند هستید. در برابر انرژی که به کانون زندگی مشترکتان می بخشید، 

احساس مسئولیت کنید.
- در صورت نیاز خودتان را تخلیه کنید. احساساتتان را درونتان نگه ندارید. درباره آنچه 
احساس می کنید و ناراحتتان می کند با یک فرد امین و قابل اعتماد )ترجیحاً یک مشاور و یا 
یک دوست بسیار امین( حرف بزنید. این تخلیه هیجانی به شما کمک می کند تا با برخی از 

هیجانات و مشکلات کنار بیایید و احساس تنش و فشار نکنید.
- حمایت شوهرتان را به دست آورید. با او درباره اینکه خانواده و اقوام او چه احساسی در 
شما به وجود می آورند حرف بزنید. از او بپرسید به نظرش شما باید چطور با این موضوع 
مواجهه شوید؟ ممکن است بتوانید روی یک لغت رمزی یا یک علامت خاص به توافق برسید 
که وقتی شوهرتان باعث ناراحتی و کدورتتان شدند بتوانید فضا را بیشتر کنترل کرده و به  
نوعی جو را عوض کنید و اگر این مهم حاصل نشد، همسرتان بهانه ای پیدا کند و آنجا را 

ترک کنید.
- چیزی را که به آن علاقه مندید بیابید. فراموش نکنید که شما نمی تواید سبک رفتاری 
همسرتان را تغییر دهید، شما فقط می توانید مسئول رفتارهای خودتان باشید. شما سهم 
خودتان را برای بهبود اوضاع انجام دهید. خودتان را مقید کنید که با شوهرتان خوب برخورد 
کنید. دنبال امتیازات خاص باشید. آیا همسرتان مهربان و صبور است؟ روی ویژگی های 
مثبت متمرکز شوید. حتی اگر شدت هیجانات منفی باعث شود که نکته مثبتی نیابید، یادتان 
باشد که والدین همسرتان، شوهر شما را به دنیا آورده و پرورش داده اند و هر نکته مثبت و 

خوبی در همسرتان است تحت تأثیر زحمات، تربیت و آموزش والدین همسرتان است. 
- دوست من واقعیت این است که مرور زمان از شدت همه این حساسیت ها می کاهد پس 
بهتر است که راهبرد مصالحه در پیش گرفته شود به شوهرتان بگویید که چرا عصبانی هستید. 
اگر لازم است موارد و نمونه ها را یادداشت کنید تا آن ها را فراموش نکنید. وقتی  که درباره 
احساساتتان حرف می زنید آرام باشید و از اسم گذاشتن روی دیگران، داد و فریاد کردن، 
به زبان آوردن کلمات زشت پرهیز کنید که همگی باعث تنش و عصبانیت بیشتر می شوند. 
سپس از شوهرتان بخواهید که نظرش را بگوید. اگر درباره مشکل منطقی حرف بزنید 

مطمئناً او نیز با شما همراهی خواهد کرد و مشکل حل خواهد شد.

مهندس عظیمیان خبرداد

مطالعۀ طرح ایجاد واحدهای پایلوت در 
دستور کار فولاد مبارکه

مدیرعامل فولاد مبارکه به اهمیت ایجاد یک واحد پایلوت برای تولید برخی محصولات 
جدید در نواحی گفت: همان گونه که این واحد پایلوت در ناحیۀ آهن سازی شرکت وجود 
دارد، باید با مطالعۀ طرح و بررسی های دقیق به سمتی حرکت کنیم که در واحدهای 
پایلوتِ کوچک تر از خطوط اصلی، ابتدا محصولات جدید تولید شود تا بتوان با صرف 
کمترین هزینه در مواد اولیه، نیروی انسانی و وقت، به اطلاعات عدم و نفع تولید محصول 
جدید دست یافت. جلسۀ کمیتۀ مدیریت شرکت فولاد مبارکه با حضور مهندس عظیمیان 

مدیرعامل، معاونان و مدیران نواحی بهره برداری و پشتیبانی برگزار شد.
و  شرکت  کارکنان  همکاری  از  قدردانی  ضمن  خصوص  این  در  عظیمیان  مهندس 
متولیان ایمنی گفت: همچنان که پیش از این نیز تأکید شده است، حتی یک حادثه 
هم برای شرکت زیان بار و زیاد است؛ به همین دلیل و به منظور پیشگیری از بروز هرگونه 
حادثه باید با مطالعۀ دقیق شبه حوادث و استخراج علل حوادث جزئی از بروز حوادث بزرگ 
پیشگیری کنیم.در ادامۀ این جلسه، گزارش وضعیت کیفی محصولات شرکت ارائه شد و 
مدیرعامل فولاد مبارکه ضمن تأکید بر اهمیت کیفیت محصولات خاطرنشان کرد: به یقین 
کیفیت مواد اولیۀ ورودی به شرکت می تواند تأثیر  انکارناپذیری بر محصولات نهایی داشته 
باشد؛ ازاین رو باید برای همۀ موارد با استفاده از کارشناسان زبده و کنترل های دقیق به 
روند روبه رشد کیفیت محصولات شرکت کمک کرد. سپـس مدیـران نـواحی آهــن سازی، 
فولادسازی، نورد گرم و سرد گزارش های جداگانه ای از روند تولید در چهارماهۀ اخیر ارائه 
کردند و مدیرعامل فولاد مبارکه در این بخش با اشاره به اهمیت توسعۀ تولید محصولات 
ویژه در شرکت گفت: تیم های تحقیقاتی در شرکت باید برای گسترش تولید محصولات 
خاص برنامه های مدونی داشته باشند و با همکاری واحدهای تولیدکننده شرایطی فراهم 
کنند تا هرگاه نیاز باشد، محصولات جدید را به هر میزان که سفارش داشته باشیم، تولید 
کنند و توانمندی تولید پایدار در شرکت همچنان با قوت و صلابت ادامه داشته باشد.وی 
در همین خصوص با اشاره به اهمیت ایجاد یک واحد پایلوت برای تولید برخی محصولات 
جدید در نواحی تصریح کرد: همان گونه که این واحد پایلوت در ناحیۀ آهن سازی شرکت 
وجود دارد، باید با مطالعۀ طرح و بررسی های دقیق به سمتی حرکت کنیم که در واحدهای 
پایلوتِ کوچک تر از خطوط اصلی، ابتدا محصولات جدید تولید شود تا بتوان با صرف 
کمترین هزینه در مواد اولیه، نیروی انسانی و وقت، به اطلاعات عدم و نفع تولید محصول 
جدید دست یافت. در این صورت تصمیم گیری برای ورود به تولید انواع محصولات بسیار 
به صرفه تر است و با خطای کمتری مواجه خواهد بود.پس از آن، موضوع تأمین سنگ آهن 
و میزان موجودی کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی شرکت مطرح شد و مهندس عظیمیان 
در این خصوص تصریح کرد: خوشبختانه با پیگیری های به عمل آمده و همکاری خوب 
مسئولین کشور ان شاءالله به زودی مشکل تأمین سنگ آهن فولادسازان کشور نیز مرتفع 
خواهد شد.وی در همین خصوص گفت: فولاد مبارکه باید برای تکمیل حداکثری زنجیرۀ 
تولید فولاد، به معادن وصل شود. این امر اجتناب ناپذیر است و باید برای آن برنامه های 
بلندمدت، زودبازده، دقیق و مدونی داشته باشیم.مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش پایانی 
سخنان خود اظهار داشت: درست است که فولاد مبارکه در منطقۀ اصفهان بنا نهاده شده، 
اما نباید فراموش کرد که این دستاورد بزرگ صنعتی کشور که درست در زمان جنگ و با 
اولویت دست یابی به تولید ورق و رهایی از وابستگی به واردات ساخته شده است، سرمایۀ 
ملی است؛ ازاین رو همۀ مردم و مسئولان باید به دوراز هرگونه نگاه منطقه ای و قومی از 

دل وجان برای حفظ و ارتقای آن همت کنند.

استاندار کرمانشاه:
 بازسازی مناطق زلزله زده یک رکورد جهانی است

 استاندار کرمانشاه بازسازی سریع مناطق زلزله زده استان را یک رکورد جهانی دانست 
و گفت: طی 1.۵ سال حدود ۳2 هزار واحد مسکونی ساخته و 66 هزار واحد تعمیر شده 

است آن هم در حالی که با شوک بزرگ گرانی مصالح مواجه بوده  ایم.
هوشنگ بازوند افزود: همانند مرحله امداد و نجات زلزله کرمانشاه، در مرحله بازسازی 
هم یک رکورد جدید زده شد. او با بیان اینکه تاکنون حدود ۳2 هزار واحد مسکونی به 
صورت کامل احداث شده است، گفت: ساخت این تعداد واحد کار بسیار سختی نیست 
چنانچه طرح های ۵۰۰ یا هزار واحدی مسکن مهر سه تا چهار سال طول می کشید اما این 
۳2 هزار واحد در 1.۵ سال ساخته شده در حالی که در سال 97 شوک بزرگ گرانی هم روند 
بازسازی را مدتی دچار وقفه کرد. بازوند عنوان کرد: تاکنون حدود 66 هزار واحد مسکونی 
زلزله زده نیز تعمیر و حدود 18 هزار واحد اقتصادی نیز احداث و تعمیر شده اند. آنچنان 
که استاندار کرمانشاه بیان کرد: میانگین این ساخت و سازها اکنون به چهار میلیون و 28۰ 
هزار متر مربع رسیده است که به نظر من یک رکورد جهانی محسوب می شود. بازوند گفت: 
در دوران بازسازی مناطق زلزله زده حدود 21۰ هزار تن آهن آلات مصرف کرده ایم و 19۰ 

هزار تن سیمان رایگان از طرف رهبر معظم انقلاب اهدا شده که اقدامات بزرگی است.
تسهیلات بیش از ۷۰ میلیونی دولت

به گفته او، در مناطق شهری زلزله زده شرایط متفاوتی به وجود آمد و تلاش ما این بود 
که برای همه مردم یک فرصت ساخت و ساز مناسب ایجاد کنیم به طوری که برای ساخت 
یک واحد مسکونی تخریبی ۵7 میلیون تومان تسهیلات چهار درصد و کمک بلاعوض در 
اختیار مالکان قرار گرفت و هزینه بیش از 2۰ میلیونی نقشه، نظارت و پی کنی هم رایگان 
شد یعنی در مجموع دست کم بیش از 7۰ میلیون تومان. بازوند اضافه کرد: این تسهیلات 
زلزله زدگان را ترغیب کرد که به جای ساخت یک واحد، اقدام به احداث سه، چهار و یا حتی 
بیشتر از چهار واحد کنند و نکته مهم اینکه تسهیلات دولت برای تمام واحدهای اضافی 

هم پرداخت شد.
سرپل ذهاب دوباره ساخته شده است

استاندار کرمانشاه گفت: در نتیجه حمایت مالی دولت 6 هزار واحد تخریبیِ مسکونی، 
آموزشی، بهداشتی و اقتصادی شهر سرپل ذهاب اکنون به بیش از 12 هزار واحد جدید رسیده 
است. به اعتقاد او، شهر سرپل ذهاب دوباره در حال ساخت است هرچند ساختن یک شهر 
در مدت 2 سال شدنی نیست و نیاز به زمان زیادی دارد چنانچه مرحله اول شهر پرند حدود 
1۰ سال زمان برد. بازوند بازسازی مناطق زلزله زده کرمانشاه را دستاورد بزرگ نظام جمهوری 
اسلامی دانست و با اشاره به انتقاد برخی مسئولان از جمله فرمانده کل سپاه پاسداران و 
رئیس سابق بنیاد مستضعفان از انعکاس خبری نامناسب بازسازی  این مناطق، گفت: رسانه 
ها آبادانی و ساخت و ساز بی نظیر مناطق زلزله زده را به اطلاع مردم برسانند. زمین لرزه 7.۳ 
ریشتری 21 آبان سال گذشته در 11 کیلومتری بخش ازگله و ۳2 کیلومتری شهر سرپل ذهاب 
رخ داد که 62۰ کشته و 12 هزار و ۳86 مصدوم داشت. این زلزله به 1۰ شهرستان و یک هزار 
و 9۳2 روستای استان کرمانشاه خسارت وارد کرد و براساس ارزیابی بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی، 1۰۳ هزار واحد مسکونی شهری و روستایی آسیب کلی و جزئی دید.

معاون سازمان فرهنگی، اجتماعی  ورزشی شهرداری اصفهان خبرداد

برگزاری ۱۵۵ ویژه برنامه به مناسبت دهه ولایت 
معاون اجتماعی و مشارکت های مردمی سازمان فرهنگی، اجتماعی  ورزشی شهرداری 
اصفهان از برگزاری 1۵۵ ویژه برنامه به مناسبت دهه ولایت از جمله جشن "خبر بزرگ" 
در شهر اصفهان خبر داد. مرتضی رشیدی در نشست خبری ویژه برنامه های دهه ولایت 
اظهار داشت: با توجه به در پیش بودن اعیاد قربان و غدیر و اهمیت این ایام نزدیک به 
1۵۵ برنامه در دل محلات و مناطق پانزده گانه شهر اصفهان توسط شهرداری برگزار 
خواهد شد تا علاوه بر ایجاد فضایی پرنشاط در شهر، برنامه هایی با محتوای دینی به 
شهروندان ارائه کنیم. وی با بیان اینکه همواره تلاش می کنیم از ظرفیت های شهروندان، 
کانون های فرهنگی، نهادهای مدنی و سازمان های مردم نهاد در اجرای برنامه ها به خصوص 
رویدادهای مذهبی و ملی استفاده کنیم، افزود: در این راستا از سوی اداره مشارکت های 
فرهنگی و اجتماعی سازمان فراخوانی برای جلب همکاری و استفاده از ظرفیت های 
سازمان های مردم نهاد و کانون های فرهنگی منتشر شد تا برنامه های خود با محور عید 
غدیر را ارائه دهند و این برنامه ها پس از بازبینی از سوی هیأت بررسی مورد حمایت مادی 
و معنوی قرار گرفت. به این ترتیب مردم در خلق رویدادهای شهری سهیم شدند.معاون 
اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان با اشاره به روز جهانی 
مساجد ادامه داد: به دستور شهردار اصفهان حدود 17۰ مسجد شهر اصفهان که کانون 
فرهنگی فعال دارند، بیمه حوادث و آتش سوزی شدند و این اقدام در راستای حمایت از 
مساجد اتفاق افتاد که تاکنون حدود هزار مسجد شهر اصفهان توسط شهرداری بیمه شده 
است.رشیدی به برگزاری جشن بزرگ به مناسبت عید غدیر در منطقه 1۵ توسط کانون های 
فعال این منطقه اشاره و تأکید کرد: این برنامه امسال با حمایت مادی و معنوی سازمان 

فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان برگزار خواهد شد.

استاندار البرز :
قطعه نخست آزاد راه تهران - شمال به سرانجام می رسد

استاندار البرز می گوید : قطعه نخست آزاد راه تهران - شمال با حمایت ویژه رئیس 
جمهوری و هیات دولت درماه های آینده به سرانجام می رسد.

عزیزاله شهبازی روز شنبه در بازدید از قطعه یک آزاد راه تهران - شمال  افزود : با وجود 
حجم وسیع پروژه آزاد راه تهران - شمال ، روند کار  سرعت خوبی پیدا کرده و مسئولان 

و پیمانکار مربوطه مصمم در تکمیل  قطعه یک این آزادراه طی چند ماه آینده هستند.
وی با اشاره به اهمیت این پروژه در سطح ملی و به ویژه برای گره گشایی از بار ترافیک 
ورودی استان البرز، خاطرنشان کرد: بر روند این پروژه مهم از سوی مسئولان ملی توجه 
و نظارت ویژه ای وجود دارد. وی ادامه داد: در سفر اخیر معاون رئیس جمهوری  و رئیس  
سازمان برنامه و بودجه کشور اعتبار و بودجه ویژه ای تخصیص یافت که روند پروژه را به 
شکل محسوسی تسریع کرد. شهبازی گره گشایی از ترافیک البرز از مهمترین دغدغه های 
رئیس جمهوری و سایر مسئولان ملی دانست و گفت: اتخاذ تدابیری برای سفری ایمن و 
در کمال آرامش از محورهای پرتردد البرز مد نظر است. استاندار البرز اضافه کرد: قطعه یک 
این پروژه بسیار مهم که به دست توانمند فرزندان ایران اسلامی در حال به سرانجام رسیدن 

است، ۳۰ درصد از مشکلات ترافیک ورودی کرج را رفع می کند.

اتوبوس سبز حکایت سرزندگی و نشاط مردی است که 
هر روز همسفری با گل ها را به مردم قم هدیه می کند.

 کاکتوس، آرالیا، آلگونما، یوکا، بنجامین سبز و ابلق،  
که  طرف  هر  یوسف.  حسن  و  رونده  پتوس  ختمی، 
نگاه می کنی یکی از موجودات زنده، روحت را نوازش 
انتظارش را نداری، وسط  می کنند، درست جایی که 
دود و ترافیک و بوق هایی که انگار هر کدام بلندتر باشد 

برنده تر است.
وسط گرمای بالای ۴۰ درجه قم وقتی که هرم گرما 
از ساعت های  بعد  و  تنگ می کنند  را  آدم  نفس های 
طولانی کار، دیدن این گل ها می تواند هدیه یک حال 
خوب باشد. اینجا نه گل فروشی است و گلخانه و نه پارک 

یا بوستان. اینجا اتوبوس سبز آقای مروتی است.
اتوبوسی که حالا آوازه اش چند سالی است که بین 
مردم قم و حتی شهرهای دیگر پیچیده است. ذوق و 
سلیقه راننده ای که نشاط را به مردم شهر هدیه می دهد.
فکرش را بکن توی یک روز گرم تابستانی و زیر آفتاب 
و  طرف  یک  از  کار  خستگی  ای،  ایستاده  قم  سوزان 
می  را  استخوانت  مغز  تا  که  آفتابی  و  انتظار  کلافگی 
سوزاند از طرف دیگر کاسه صبرت را لبریز کرده است، 
با  همیشه  مثل  و  رسد  می  راه  از  اتوبوسی  بالاخره 
ابروهایی که در هم فشرده شده است و با سری که پایین 
انداخته ای، پله های اتوبوس را بالا می روی که صدای 
سلام راننده اتوبوس تو را به خودت می آورد، سرت را 
که بلند می کنی تازه متوجه می شوی که این اتوبوس با 

اتوبوس های دیگر فرق دارد.
گل ها، مسافران همیشگی این اتوبوس هستند که با 
سرسبزی و طراوتشان هر روز به تک تک همراهانشان 
ابتدای  همان  از  دهند،  می  هدیه  سرزندگی  و  نشاط 
ورود به اتوبوس، فضا مطبوع عطر گل ها و خوش خلقی 
راننده اتوبوس، آدم را سر ذوق می آورد. محمد مروتی 
اتوبوسش  برای  با خلاقیت خود  واحد  اتوبوس  راننده 
ظاهر متفاوتی ایجاد کرده که توجه هر مسافری را جلب 
می کند و اوقات خوشی را برای همسفران خود هر چند 

کوتاه رقم زده است.
از دلیل کارش که می پرسیم، می گوید: خدا زیباست و 
زیبایی را دوست دارد، گل هم که نمونه سرشار از زیبایی 
است و من هم خواستم با این کارم، زیبایی را به مردم 
شهرم هدیه دهم و در حد توانم خدمتی به مردم کرده 

باشم.
اینجا خانه اول من است

اتوبوسرانی  کوش  سخت  رانندگان  از  یکی  مروتی 
شهرداری قم است که ساعت های زیادی از روزش را در 
خیابان های شهر سپری می کند: »تقریبا تمام روزم را در 
اتوبوس سر می کنم و دنده عوض می کنم، از ساعت ۵ 
صبح از خانه بیرون می آیم و معمولا حدود ساعت 1۰ 
شب به خانه برمی گردم، با این کار سعی کردم علاوه بر 
مسافرانم، حداقل برای روحیه و نشاط خودم هم کاری 

کرده باشم.«
اول خود  را خانه  اتوبوسش  راننده خوش ذوق،  این 
می داند و می گوید: از 2۴ ساعت شبانه روز شاید 6 یا 
7 ساعت را در خانه باشم که آن هم به خواب می گذرد، 
اتوبوس خانه دوم که نه، خانه اول من است و باید در آن 

شرایطی برای خود فراهم کنم که آرامش داشته باشم.
یکی از کاکتوس ها رشد کرده و آنقدر بلند شده که 
حتی نزدیک است سقف را سوراخ کند و راننده اتوبوس 

به ماشین آسیبی  تغییر داده که  را  مسیر حرکت گل 
و  است  گیاه  و  گل  عاشق  او  مروتی،  گفته  به  نرسد، 
چندسالی است که اتوبوسش را به این شکل در آورده 
و خواسته که در طول شبانه روز با گل و گیاه همنشین 
در  که  گل هایی  برابر  »چندین  می گوید:  وی  باشد، 
اتوبوس دارم، در خانه نگهداری می کنم، من با این گل 
و گیاه حرف می زنم، برایشان موسیقی می گذارم و با آنها 

زندگی می کنم.«
او که دیگر در نگهداری از گل و گیاه متخصص شده 
در  می گوید:  هم  گیاهان  آبیاری  روش های  از  است، 
زمستان، کاکتوس ها را هر 1۰ الی 12 روز آب می دهم 
که این بستگی به آب و هوا دارد، بنابراین در تابستان 
آبیاری می شوند  پنج روز  که هوا گرم است هر چهار 
گیاه  ریشه  فقط  که  باشد  ای  گونه  به  باید  آبیاری  اما 
خشک نباشد، نه اینکه سیراب کامل شود که این باعث 

پوسیدگی گیاه می شود.
برخلاف غالب اتوبوس های واحد که نظافتشان انگار 
چندان زیر نظارت نیست، این اتوبوس انگار که از تمیزی 
برق می زند. راننده اتوبوس معتقد است: »وقتی اتوبوس 
کثیف باشد نمی تواند کار کند و از نظر روحی اذیت می 
شود، هر روز چند بار شیشه ها را تمیز می کند و کف 
اتوبوس را جارو می کشد و پرده ها را هم هر دو سه ماه 
یک بار می شوید و همه این ها در ظاهر اتوبوس احساس 

می شود.«
سطل های زباله سراسر اتوبوس که در هر کدام از آنها 
نایلون کشیده شده، شیشه هایی شفاف و تمیز و پرده 
و کف تمیز اتوبوس همه تصدیقی بر مدعای راننده این 

اتوبوس خاص است.
عشق هدیه می دهم

مروتی البته از عده ای از مردم گله هم داشته و معتقد 
است بسیاری از مردم از دیدن این گل و گیاه و نظافت در 
اتوبوس به وجد می آیند و تشکر می کنند که این انگیزه 
من را تشدید می کند اما افراد بسیار زیادی هم هستند 
که به زحمت های شبانه روزی من برای نگهداری از 
اتوبوس توجهی ندارند و نظافت را در اتوبوس به هیچ 

عنوان رعایت نمی کنند.

رعایت نکردن نظافت از سوی مسافران و ریختن زباله ها 
کف ماشین، گلایه ای است که مروتی آن را مطرح کرده 
و می گوید با این کارها کار او برای نظافت چندبرابر می 
شود چرا که اساسا کار کردن در محیطی که آلوده باشد و 
نظافت در آن رعایت نشده باشد، برایش عذاب آور است.
مروتی اما انگار نامروتی های بسیاری هم در این کار 
دیده است، آن طور که او می گوید تاکید زیادش بر نظافت 
و زیبایی اتوبوسش سبب شده برخی به وی انگ بیماری 
بزنند؛ »خیلی ها به من می گویند که چرا این همه برای 
نظافت ماشین وقت می گذاری یا برخی از همکاران می 
گویند مگر به تو کرایه بیشتر می دهند که این همه هزینه 
و وقت برای اتوبوست صرف می کنی اما من اعتقاد دارم 
انسان باید روحش آرام باشد تا بتواند کارش را درست 
انجام دهد، وقتی حال روحی من خوب نباشد نمی توانم 

با مسافرانم هم رفتار خوبی داشته باشم«.
این راننده خوش ذوق می گوید: این را از سر بیماری 
یا نقطه ضعف یا هر چه می خواهند بگذارند اما من 
کارم را تنها با عشق معنا می کنم، تا عشق نباشد هیچ 
کسی اتوبوسش را روزی 1۰ بار جارو نمی کشد، یا برای 
خودش کار اضافه نگهداری از گل و گیاه نمی تراشد. 
من با این کارم به مردم عشق و مهر هدیه می دهم و امید 
دارم که جایی هم این مهر و عشق به خودم هدیه داده 
شود. بارها شده که چهره اخم آلود یک مسافر با دیدن 
گل های من باز می شود و لبخند روی لب هایش می 
آید  که انرژی مثبت همین اتفاق ساده از هزار پاداش و 

تشویق برای من بالاتر است.
محمد مروتی، سال ها راننده ترانزیت و مسافر جاده 
ها بوده است و حالا هم روزش را در خیابان های شهر 
از  بیشتر  ها  غریبه  و  مردم  با  می گوید  او  می گذراند. 
خانواده خود برخورد دارد و حالا همه مردم شهر خانواده 
او هستند و او به قدر وسعش برای نشاط و شادی روح 
این خانواده بزرگ قدمی برداشته است، آنقدر هم روی 
آرمانش استوار هست که حرف و حدیث های دیگران 
را جدی نگیرد. نام خانوادگی اش راه و رسم این راننده 
باصفای قمی است، اهل مروت، همان چیزی که شاید 

این روزها کیمیا باشد.

 مدیرکل دامپزشکی استان قم :
مشکلی برای تأمین واکسن دام و طیور وجود ندارد

 مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: خوشبختانه با وجود تحریم ها مشکلی در زمینه 
تهیه واکسن دام و طیور در استان قم تاکنون نداشته ایم.

محمدمهدی با بیان اینکه طی سال گذشته بیش از 1۵ فعالیت در زمینه دامپزشکی در 
استان قم برای اولین بار در کشور شکل گرفت، افزود: یکی از مهم ترین اقدامات این اداره 
در سال گذشته کنترل بیماری آنفلوآنزا بود که  در سال 96 بسیاری از مرغ های تخم گذار 
را درگیر خود کرده بود. وی با بیان اینکه طی سال گذشته هیچ موردی از آنفلوآنزای مرغی 
در استان قم مشاهده نشده است، تصریح کرد: به منظور جلوگیری از شیوع آنفلوآنزای 
مرغی طی سال گذشته اقداماتی از قبیل واکسیناسیون طیور، ممیزی واحدهای مرغداری 
و آمایش واحدها، آموزش مرغداران و برخورد قاطع با واحدهای غیرمجاز انجام گرفت. 
مدیرکل دامپزشکی استان قم افزود: طی سه ماهه نخست امسال خوشبختانه در سطح 
استان قم تلفات مرغ کاهش داشته است. وی وضعیت تب برفکی میان دام های سبک و 
سنگین در قم طی سال 96 را حادتر دانست و افزود: از ابتدای سال 97 به منظور جلوگیری 
از شیوع تب برفکی در دو بخش مجتمع ها و جعفریه آموزش های لازم در این زمینه ارائه شد 
و به موجب آن شاهد کاهش کانون تب برفکی در سطح استان بودیم. رفیعی با بیان اینکه 
طی چهار ماهه نخست امسال کانون تب برفکی در سطح استان قم کاهش قابل توجهی 
داشته است، گفت: جلوگیری از بروز بیماری های واگیردار اقدامی دو طرفه است که در یک 
سو دامپزشکی و در سوی دیگر مرغداران قرار دارند و برای جلوگیری از شیوع بیماری نه تنها 
مرغداران بلکه کارگران نیز باید آموزش های لازم را ببینند. وی اظهار داشت: طی امسال 
دفترچه های آموزشی برای دامداران در حال تهیه است تا بدین وسیله آگاهی های لازم 
در زمینه پیشگیری از بیماری های واگیردار به اطلاع دامداران برسد. مدیرکل دامپزشکی 
استان قم گفت: رویکرد دولت این است که لیست کلیه واکسن های طیور که از خارج از 
کشور وارد می شود را تهیه کند  که اداره کل دامپزشکی استان قم در این زمینه به رصد و 
پایش دارو و واکسن های دام و طیور می پردازد و گشت های مشترکی را در این زمینه با اداره 
تعزیرات اختصاص داده و بازرسی اصناف و دامپزشکی نیز بر همه قیمت واکسن های طیور 
نظارت دارد و تعیین قیمت می کنند. وی ابراز کرد:  خوشبختانه با وجود تحریم ها مشکلی 

در زمینه تهیه واکسن دام و طیور در استان قم تاکنون نداشته ایم.
دامپزشک بیکار در قم نداریم

رفیعی با بیان اینکه اکثر فعالیت های دامپزشکی به بخش خصوصی واگذار شده است، 
افزود: اداره کل دامپزشکی در تلاش است تا نظارت را تقویت کند و اکثر فعالیت ها را به 

بخش خصوصی واگذار کرده است و خوشبختانه فعالیت این بخش مطلوب بوده است.
وی ضمن تأکید بر اینکه دامپزشک بیکار در استان قم وجود ندارد،  افزود: با وجود اینکه 
در کشور جذب دامپزشکی مازاد بر نیاز است اما نیروی بیکار در استان قم نداریم. رفیعی 
بیان کرد: هنوز مردم در زمینه های مختلف از جمله ذبح شرعی و وضعیت هورمون در مرغ 
ممکن است دچار ابهام باشند که باید شفاف سازی لازم صورت گیرد. وی یکی از مهمترین 
دغدغه ها و کمبودهای استان را در زمینه کشتارگاه دانست و افزود: در حال حاضر در قم 2 
کشتارگاه در زمینه دام داریم که شامل مجتمع دام و مجتمع شهرداری می شود و مجتمع 
پرتو نیز هنوز پروانه بهداشتی دریافت نکرده است. مدیر کل دامپزشکی استان قم ادامه 
داد: استان قم نیازمند سه هزار رأس خط کشتار دام است اما آنچه تاکنون پیش بینی 
شده هزار رأس خط کشتار را شامل می شود و مجتمع پرتو پس از کسب پروانه بهداشتی 
و در صورت توسعه می تواند به هزار رأس خط کشتار برسد. وی در ادامه تصریح کرد: سه 
کشتارگاه طیور در استان قرار دارد که در حال حاضر 2 کشتارگاه تعطیل و یک کشتارگاه 
فعال است که حسب دستور استاندار قم امسال هر 2 کشتارگاه با ظرفیت سه هزار خط راه 
اندازی خواهد شد. رفیعی اضافه کرد: نیاز استان قم خط کشتار 6 هزار قطعه در ساعت 

است که چنانچه این دو کشتارگاه راه اندازی شود این نیاز برآورده خواهد شد.

طی سال گذشته؛

32۰ تن عسل در قم تولید شد
 معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: سال گذشته بیش از ۳2۰ 

تن عسل و 8۰ کیلو ژل رویال در 2۵ هزار کندو فعال استان تولید شد.
علی اصغر همت بیان کرد: عسل تولیدشده در قم از کیفیت بالایی برخوردار است و 
حمایت از توسعه این صنعت در همه بخش های استان، علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی 

جدید، سطح تولید این محصول را نیز افزایش می دهد.
وی با اشاره به این که حمایت از زنبورداران استان در سطوح مختلف دنبال می شود، 
افزود: در سال جاری پس از مشکل های به وجود آمده برای زنبوردار ازجمله هجوم پروانه ها 
و ملخ ها،  شرایط جوی نامناسب در هفته های اخیر و به دنبال آن عدم تغذیه کافی کلنی های 
زنبور در استان بحث تأمین و توزیع شکر موردنیاز بهره برداران این صنعت در دستور کار قرار 
گرفت. وی ادامه داد:  در این رابطه با همکاری سازمان صمت بیش از 11۰ تن شکر با نرخ 
یارانه ای برای جبران کمبود منابع تغذیه ای و کاهش خسارت ها،  میان زنبورداران استان 
توزیع شد. همت گفت: همچنین شرکت تعاونی زنبورداران استان به سازمان صمت برای 
دریافت 2۰۰ تن شکر معرفی شد که روند توزیع این میزان شکر که نقش مهمی در تأمین 
تغذیه موردنیاز زنبورداران قمی دارد،  در حال انجام است. وی بیان کرد:  شرکت تعاونی 
زنبورداران استان نهادی فعال است که با زیرمجموعه خود ارتباط مناسبی دارد و تاکنون 
اقدامات مطلوبی برای توسعه صنعت زنبورداری توسط این شرکت در سطح بخش های 

مختلف استان انجام شده است.

 مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبر داد؛

اجرای طرح »همیار بازیافت« در مدارس قم
 مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح همیار بازیافت در 

مدارس این استان خبر داد.
عبدالله میرابراهیمی اظهار داشت: آموزش تفکیک پسماند خشک از تر در درب منازل در 
مناطق 2 و سه در حال انجام است و آموزش ها در منطقه هشت نیز به زودی آغاز می شود.

وی گفت: برای آموزش دانش آموزان در زمینه تفکیک پسماند طرح همیار بازیافت در 
حال اجراست که در این زمینه تفاهم نامه ای با انجمن دانش آموزی منعقد شده است تا 
به موجب آن آموزشگران سازمان در مدارس حضور یافته و به دانش آموزان آموزش های 
چهره به چهره ارائه کرده تا دانش آموزان به عنوان همیار بازیافت انتخاب شوند. مدیر عامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم ادامه داد: این طرح برای آموزش دانش آموزان 
مقاطع پایین  برگزار می شود و دانش آموزان در برنامه های مختلف مورد تقدیر قرار می گیرند. 
وی بیان کرد: آموزش های لازم در زمینه مدیریت پسماند در ادارات در حال ارائه است و 
علاوه بر آن ادارات به مخازن پسماند خشک مجهز و پسماند خشک آنها در پایان وقت 
اداری جمع آوری می شود. میرابراهیمی گفت: آموزش اصناف در مناطق یک، چهار و 
هفت در حال انجام است و آموزشگران به اصناف مراجعه کرده و نحوه مشارکت در تفکیک 

زباله از مبدأ را به آنها آموزش می دهند.
 

 دادستان قم: خبرداد

دستگیری کارمند میراث فرهنگی قم
 به اتهام اخذ رشوه 

 دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: یکی از کارمندان اداره میراث فرهنگی،  صنایع 
دستی و گردشگری قم به اتهام اخذ رشوه دستگیر شد.

مهدی کاهه روز شنبه در گفت و گویی افزود: حسب گزارش اداره کل سازمان بازرسی 
استان قم، دستورات قضایی جهت تکمیل تحقیقات در این خصوص صادر و در نهایت 

متهم شناسایی و دستگیر و با قرار قانونی بازداشت موقت به زندان معرفی گردید.
وی افزود: پرونده وی با صدور کیفرخواست جهت محاکمه به دادگاه کیفری 2 استان قم 
ارسال شد. دادستان عمومی و انقلاب قم، با تاکید بر اینکه برخورد با مفاسد اداری بیش 
از پیش با جدیت و قاطعیت در دستور کار دستگاه قضایی قرار گرفته است ، ادامه داد: 
مجموعه دستگاه قضایی قم از جمله دادستانی، سازمان بازرسی و ... بیش از پیش با جدیت 
و قاطعیت بر روند فعالیت های ادارات و نهادهای مختلف نظارت نموده و با متخلفین برخورد 
قاطع قانونی خواهد کرد. هفته گذشته نیز دادستان عمومی و انقلاب قم از دستگیری مدیر 
اسبق غله این استان به اتهام تضییع وجوه و اموال دولتی و بیت المال و همچنین کارمند 
اداره راه و شهرسازی این استان به اتهام رشوه خبر داده بود. همچنین برخی رسانه ها هفته 
گذشته نیز به نقل از مهدی کاهه دادستان عمومی و انقلاب قم از صدور کیفرخواست یکی 
از مدیران پیشین سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم به اتهام تخلفات متعددی در زمینه 
انعقاد قراردادها از جمله واگذاری بلاعوض چند زمین چمن به افراد مختلف بدون رعایت 
مقررات قانونی، پرداخت حق الزحمه تعدادی از افراد با ارائه اسناد و مدارک صوری، انجام 
یک سری معاملات عمده با ترک تشریفات قانونی، ترک مناقصه و عدم تشکیل کمیسیون 

ماده 1۴ آئین نامه معاملات مالی شهرداری خبر داده بودند.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم خبرداد

تعطیلی میدان میوه و تره بار شهید رجایی
 در روز عیدغدیر 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم از 
تعطیلی میدان میوه و تره بار شهید رجایی در روز عید سعید غدیر خم خبر داد.

علیرضا مظفری ضمن تبریک فرا رسیدن ایام دهه ولایت با اعلام این خبر اظهار داشت: با 
عنایت به هماهنگی بعمل آمده با اتحادیه عرضه میوه و تره بار استان و با توجه به افت حجم 
خرید و فروش در بازار مذکور و همچنین حضور آحاد شهروندان در جشن عید سعید غدیر 

خم، استثناً روز سه شنبه میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی غیر فعال خواهد بود.
وی به مساحت میدان مرکزی عرضه میوه و تره بار استان قم اشاره و بیان داشت: میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی به مساحت ۳۰ هکتار و 176 غرفه فعال در امر توزیع 
موارد مذکور؛ در ابتدای جاده قدیم قم-تهران و در مجاورت گمرک استان واقع شده است.

راننده ای که هرروزهمسفری با گل ها را به مردم قم هدیه می کند

حکایت اتوبوس سبز آقای مروتی

وقتی پای والدین به زندگی باز می شود

چگونه اولویت اول زندگی شوهرم باشم؟

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از راه اندازی 
کلینیک تخصصی تشخیص سرطان در آینده نزدیک 

در قم خبر داد.
محمود پرهام با انتقاد از عدم پژوهش و وجود آمار 
و  سرطان  حوزه  در  استان  وضعیت  از  گیری  خوشه 
به  نسبت  شایع  و  واگیر  غیر  از  بیماری های  برخی 
وضعیت کشوری، اظهار داشت: انجام این کار قطعاً 
اثرگذار خواهد بود چراکه دلایل شیوع سرطان به علت 

پیچیدگی های فراوان مشخص می شود
وی از کار پژوهشی به عنوان عامل مؤثر در تشخیص 
شیوع  افزود:  و  کرد  یاد  بیماری ها  انواع  زودهنگام 
و تشخیصی  پژوهشی  بیماری ها در ضعف  اقدامات 
وزارت  درمان،  حوزه  در  منظور  همین  به  که  است 
بهداشت و درمان دو کار خیلی خوب انجام داده که 
 یکی از آن ها تشخیص زودهنگام سرطان است که در 
قم در حال تشکیل کلینیک  تخصصی در این زمینه 

هستیم . 
خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون 
سونوگرافی  نقش  به  اشاره  با  قم  درمانی  بهداشتی 
برای  زیاد  قبلًا  کرد:  تصریح  سرطان  تشخیص  در 
اما  نمی شود،  تجویز  سونوگرافی  خاص  بیماری های 

نتایج نشان داده که خیلی از بیماری ها به ویژه سرطان 
را می توان با سونوگرافی تشخیص داد و با تشخیص 

زودهنگام سبب کاهش بروز سرطان شد.
راه اندازی  برای  گرفته شده  نظر  در  اقدامات  به  وی 
کلینیک تخصصی تشخیص سرطان اشاره کرد و گفت: 
آندوسکوپی،  ماموگرافی،  دستگاه  کلینیک  این  در 
کولونوسکوپی و غیره برای تشخیص های  زودهنگام در 
حال ایجاد است که میزان سلامت جامعه را بالا می برد. 
پرهام تأکید کرد: اینکه گفته می شود میزان سرطان 
ولی  دارد  پژوهشی  نتایج  به  نیاز  افزایش یافته  قم  در 
روش های تشخیصی می تواند به کاهش بیماری کمک 
کند و نمی توان گفت آیا  اگر سرطان ها زیادتر شدند، به 
عدم تشخیص پزشکان ارتباط دارد یا به دلایلی در شیوعِ 

بیشترِ بیماری؟
انجام  پژوهشی  گلستان  استان  در  داد:  ادامه   وی 
گرفت که چرا سرطان مِری زیاد شده است و متوجه 
شدند که مردم این  منطقه چای داغ زیاد می خورند و 
این موضوع را با آموزش و فرهنگ سازی کنترل کردند و 

شیوع بیماری کاهش  پیدا کرد . 
پرهام از اقلیم، صنایع، شغل، تغذیه و غیره به عنوان 
برخی عوامل بروز بیماری ها و به ویژه سرطان یاد کرد 

و ابراز کرد:  لازم است در برخی زمینه ها هیئت های 
علمی، تیم هایی را تشکیل دهند که البته هزینه بردار 
غربال گری  و  خوشه ها  با  را  اما  دستاوردهایی  است، 
برای کل استان دارد که به کاهش یک بیماری به ویژه 

بیماری های شایع  کمک مؤثری می کند. 
خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون 
بهداشتی درمانی قم با بیان اینکه بعضی از پژوهش ها 
و بررسی ها  شاید لازمه جامعه نباشد، اما برای مسئولان 
لازم است، خاطرنشان کرد: باید در راستای سلامت 
جامعه این  پژوهش ها صورت گیرد و نتایج آن در اختیار 
تصمیم گیران قرار گیرد تا مصلحت جامعه را تشخیص 
دهند و رشد  صنایع و ایجاد اشتغال را در راستای رعایت 

و توجه به سلامت جامعه دنبال کنند . 
وی در مورد تهیه داروهای بیماران سرطانی نیز یادآور 
داروی  بیمار  برای  وقتی  که  داریم  مسیری  ما  شد: 
 شیمی درمانی نوشته می شود، یا معاونت غذا و دارو یا 
داروخانه درمانگاه بقیه الله دارو را تهیه می کنند و پولی 
هم  بیماران بابت آن نمی دهند، حتی صندوقی توسط 
پرسنل بیمارستان شهید بهشتی تأسیس شده برای 
بیمارانی که  توان مالی ندارند تا در هزینه مراحل درمانی 

به آن ها کمک کنند .

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

کلینیک تخصصی تشخیص سرطان در قم راه اندازی می شود

اجتماعی
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در تیرماه ثبت شد

رشد ۱۶ درصدی چک های برگشتی
حدود 7 میلیون و 8۰۰ هزار فقره چک 
در تیرماه 98 در کل کشور مبادله و ٧١٧ 
هزار فقره چک برگشت زده شد. شمار 
چک های برگشتی رشد 16.۳ درصدی 

را نسبت به خرداد امسال نشان می دهد.
مرکزی،  بانک  آمار  تازه ترین  اساس  بر 
حدود 7 میلیون و 8۰۰ هزار فقره چک 
به ارزشی حدود ١٠٠٦ هزار میلیارد ریال 
در تیرماه 98 در کل کشور مبادله شد که 
نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به 
ترتیب 18.۵ درصد و 19.۵ درصد افزایش 

نشان می دهد.
در  تابستان،  فصل  ماه  نخستین  در 
استان تهران حدود دو میلیون و 7۰۰ هزار 

فقره چک به ارزش حدود ٥٢٦ هزار میلیارد ریال مبادله شد. در تیر امسال، ۵1.9 درصد 
از تعداد چک های مبادله ای کل کشور در سه استان تهران، اصفهان و خراسان رضوی 
مبادله شده که به ترتیب با ۳۴.۳ درصد، ١٠ درصد و 7.6 درصد بیشترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.
درصد(،   ۵2.2( تهران  استان  سه  در  چک ها  این  ارزش  از  درصد  همچنین 6۵.۵ 
اصفهان )7.۳ درصد( و خراسان رضوی )6 درصد( مبادله شده که بیشترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.
 برگشت خوردن ۷۱۷ هزار چک در یک ماه

بالغ بر ٧ میلیون فقره چک به ارزشی بالغ بر ٨٩٤ هزار میلیارد ریال در تیرماه ١٣٩٨ در 
کل کشور وصول شد که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 18.7 درصد و 

19.۵ درصد افزایش نشان می دهد.
در ماه مورد بررسی، در کل کشور 9۰.7 درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و 88.9 

درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای وصول شد.
حدود ٧١٧ هزار فقره چک به ارزش حدود ١١٢ هزار میلیارد ریال در تیرماه ١٣٩٨، 
در کل کشور برگشت داده شده است که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 

16.۳ درصد و 19.2 درصد افزایش نشان می دهد.
در تیرماه، در استان تهران حدود ٢٢٣ هزار فقره چک به ارزشی حدود ٥٦ هزار میلیارد 

ریال برگشت داده شد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک:

تب مسکن فروکش کرد
رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت :تب افزایش قیمت مسکن در کشور فروکش کرده 

و در بیشتر مناطق قیمت ها نزولی شده است.
مصطفی قلی خسروی گفت: در سال 91 هم زمان با افزایش قیمت ارز در کشور قیمت 
مسکن نیز افزایش ناگهانی پیدا کرد که بعد از پایین آمدن قیمت ارز، دوباره روند نزولی را 
طی کرد و در سال 97 که قیمت مسکن داشت به ثبات می رسید دوباره با افزایش نرخ ارز، 
قیمت مسکن افزایش سه برابری را تجربه کرد و امروز بعد از یک افزایش ناگهانی قیمت در 

بازارمسکن شاهد کاهش قیمت ها هستیم.
وی ادامه داد: قیمت مسکن در شهر تهران در همه مناطق از یک میلیون تومان تا ۳ 

میلیون تومان و بیشتر، بنا به موقعیت واحد مسکونی کاهش داشته است.
قلی خسروی تصریح کرد: این روند کاهشی قیمت مسکن ادامه دار خواهد بود و حتی 

با هرگونه اقدام دولت دربخش مسکن نیز قیمت ها کاهش می یابد.
وی ادامه داد: از 97.1.1 تا 97.۵.22 تعداد کل قرارد های کشور ۵8۰ هزارو ۳28 فقره 
بوده که از این تعداد ۳۰8 هزارو 2۴8 عدد مبایعه نامه و 26۵ هزارو 69۵ فقره اجاره نامه 
است در مدت مشابه نیز از تاریخ 98.1.1 تا 98.۵.22 تعداد کل قرارداد های کشور ۴7۳ 
هزارو 7۳8 فقره اجاره نامه و تعداد 2۳1 هزارو ۵۰1 عدد مبایعه نامه و 2۳9 هزارو 18۴ 

عدد اجاره نامه به ثبت رسیده است.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: در کل کشور 18 درصد تعداد معاملات، 2۵ 
درصد تعداد مبایعه نامه و 1۰ درصد تعداد اجاره نامه ها نسبت به مدت مشابه کاهش 

داشته است.
وی بیان کرد: در شهر تهران از تاریخ 97.1.1 تا 97.۵.22 تعداد کل قرارداد ها 1۵9 
هزار و 988 عدد بود که از این تعداد 79 هزار و ۴8 عدد مبایعه نامه 79 هزارو 7۳7 عدد 
اجاره نامه به ثبت رسیده است؛ که در مدت مشابه امسال از تاریخ 98.1.1 تا 98.۵.22 
تعداد کل معاملات شهر تهران 1 هزار و 96۵ عدد و تعداد 26 هزار و ۵6۳ عدد مبایعه نامه 
و 6۴ هزار و 697 عدد آن اجاره است که شاهد کاهش ۳6 درصدی در کل معاملات و ۵۴ 

درصدی در خرید و فروش و 19 درصدی معاملات اجاره هستیم.
  

مدیر کل نظارت بر خدمات سازمان حمایت خبرداد

کاهش قیمت گوشی موبایل
مدیر کل نظارت بر خدمات سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان: واردات 

تلفن همراه از دو طریق با ارز نیمایی و ارز حاصل از صادرات در حال انجام است
سیدجواد احمدی  اظهارداشت : واردات تلفن همراه از دو طریق با ارز نیمایی برای 
شرکت های تولید کننده اصلی که رابطه مستقیم تجاری با ایران دارند و با ارز حاصل از 

صادرات در حال انجام است.
احمدی افزود: قیمت ارز نیمایی در طول سه ماه گذشته، عموماً صعودی بوده و 
کاهشی نداشته که قاعدتاً در حوزه واردات اینگونه کالا ها در روند قیمت ها شیب متناسب 
صعودی قابل پیش بینی است هر چند رقابت شرکت های وارد کننده باعث ثبات وحتی 
کاهش قیمت در این گروه نیز بوده است. ضمنا عرضه کنندگان این کالا ها موظف به ثبت 

قیمت مصرف کننده در سامانه 12۴ سازمان حمایت است.
وی با اعلام اینکه قیمت ارز حاصل از صادرات که تابعی از ارز آزاد سامانه نظارت ارز 
)سنا( است، در طول ماه های اخیر، شیب نزولی اندکی داشته است تصریح کرد: انتظار 
می  رود با ایجاد جو رقابتی و حضور تعداد قابل توجهی وارد کننده در این حوزه، شاهد 

روند کاهشی باشیم.
احمدی متذکر شد؛ پروسه واردات موبایل از زمان ثبت سفارش تا خرید و واردات و 
آماده سازی، فرآیندی بین ۴۵ تا 6۰ روز اعلام کرد و اظهار داشت: قاعدتاً فرآیند کاهشی 
قیمت ها از زمان شروع کاهش نرخ ارز با تاخیر در فاز ۴۵ تا 6۰ روزه در بازار محسوس 

است.
وی تاکید کرد: قیمت موبایل در گوشی های پرتقاضا کاهشی با میانگین 1۰ درصد را 
به همراه داشته که اتفاقاً این موضوع به زعم فعالان بازار نه به دلیل کاهش نرخ ارز بلکه 
به علت افزایش تعداد واردکنندگان قانونی از حدود ۵۰ شرکت به 11۰ شرکت و ایجاد جو 
رقابتی سالم در میان تجار و افزایش سرعت عرضه و موجودی بالای واردکنندگان بوده 

است.
مدیر کل نظارت بر خدمات سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان؛ به 
مصرف کنندگان توصیه کرد که با استعلام قیمت ها از سامانه 12۴ سازمان حمایت از 
قیمت اعلامی فروشندگان مطلع شده و هرگونه مورد خلاف واقع را به حوزه های نظارتی 

سازمان حمایت اطلاع دهند.
وی اظهار امیدواری کرد؛ با ایجاد تعادل نسبی در نرخ ارز و ورود کالا های وارد 
کنندگان جدیدی که از سازمان حمایت و وزارت صمت مجوز واردات قانونی دریافت 
کرده اند و تعداد آن ها رو به افزایش است، شاهد ایجاد تعادل در عرضه و تقاضای 
بازار و ثبات قیمت ها بر طبق ضوابط قیمت گذاری کالا های وارداتی سازمان حمایت 

باشیم.
 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید خبرداد

ایجاد ۱۰۰ هزار شغل روستایی در سال۹۸
 مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به پرداخت 1۳8۰ میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال روستایی با ترکیب منابع صندوق توسعه ملی، از هدفگذاری ایجاد 1۰۰ هزار 

شغل در این مناطق تا پایان امسال خبرداد.
اصغر نوراله زاده تشریح آخرین آمار تسهیلات اشتغال روستایی از محل منابع 1.۵ 
میلیارد دلار صندوق توسعه ملی با تلفیق منابع صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: 
از ابتدای سال 97 تاکنون 2۵ هزار و ۵۰۰ طرح اشتغال در مناطق روستایی، عشایری و 

مرزی مورد تایید و تصویب قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه مجموع تسهیلات 2۵ هزار و ۵۰۰ طرح مورد حمایت اشتغال روستایی 
حدود 1۵8۰ میلیارد تومان برآورد می شود که حدود 1۳8۰ میلیارد تومان پرداخت شده 
است افزود: با توجه به اینکه این تسهیلات برای جلوگیری از انحرافات به صورت مرحله 
ای پرداخت می شوند مابقی تسهیلات در فرایند کنترل و ارزیابی طرح ها قرار دارند تا در 

صورت اجرای مرحله نخست، تسهیلات مراحل بعد پرداخت شود.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به پیش بینی ایجاد 1۰۰ هزار شغل 
تا پایان سال از محل پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی اضافه کرد: علاوه بر این 
حدود 1۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات طرح های اشتغال روستایی در مرحله تصویب 
و انعقاد قرارداد قراردارند که پس از تکمیل ضمانت های کافی از سوی متقاضیان به 

آنها پرداخت می شود.
 نوراله زاده دربخش دیگری از اظهاراتش با تشریح روش های توسعه کسب و کار در 
مناطق روستایی و عشایری اظهار داشت: به جای اینکه هدف در روستاها »اشتغال« 
باشد، اگر هدف »تولید در روستاها« باشد قطعا خروجی این تولید، اشتغال خواهد بود 
و کاری که در دنیا برای توسعه کسب و کارها اتفاق می افتد این است که از یک محصول 

خوراکی حتی 1۰۰ نوع با افزودنی ها و برای ذائقه های مختلف تولید می شود.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفتی معتقد است پرداخت یارانه انرژی نه تنها کمکی به 
معیشت مستضعفان نمی کند بلکه زمینه قاچاق را هموار کرده است و نباید به نام حمایت 

از دهک های پایین جامعه،  پرداخت یارانه به سوخت را ادامه دهیم.
ایران یکی از کشورهایی است که بیشترین منابع هیدروکربنی جهان را در خود 
جای داده است. با این حال این ثروت بزرگ به جای آنکه بتواند ارزش افزوده بالایی 
به کشور بیاورد بیش از هر چیز صرف پرداخت یارانه به حامل های انرژی می شود 
تا آنجا که به گزارش آژانس بین المللی انرژی، ایران در صدر این جدول قرار گرفته 

است.
با نگاهی به آمار منتشر شده در این گزارش، به طور کلی 1۵ درصد یارانه انرژی که در 
دنیا پرداخت می شود مربوط به ایران است و دولت سالانه ۴۵ میلیارد دلار یارانه بابت 

توزیع انرژی پرداخت کرده که با 1۰ درصد از تولید ناخاص داخلی برابری می کند.
با این حال ایران همچنان پرداخت یارانه به حامل های انرژی را ادامه می دهد و هنوز هم 
یکی از ارزان ترین بنزین های دنیا در ایران به فروش می رسد. امری که حالا صدای فعالان 
بخش خصوصی را نیز بلند کرده زیرا معتقدند این یارانه ها نه تنها کمکی به بهتر شدن 

معیشت مستضعفان نکرده بلکه تنها زمینه ساز بیشتر قاچاق شده است.
 رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی در این زمینه به خبرنگار اقتصادی ایرنا 
گفته که به دلیل وجود کالا و انرژی یارانه ای، انگیزه قاچاق در کشور بسیار بالاست. تا 
آنجا که مواد مخدری که از افغانستان تا تهران می آید  1۰۰ درصد سود را برای قاچاقچی 
به همراه دارد گازوئیلی که با فرآورده ترکیب شده و به فروش می رسد، 18۰۰ درصد سود 

دارد که این باعث می شود انگیزه قاچاق بیشتر شود.
»سید ابوالقاسم هاشمی« همچنین معتقد است تا روزی که قیمت انرژی به 8۰ درصد 
قیمت های جهانی نرسد این مشکلات ادامه دار خواهد بود و رشد خوب و شکوفایی را در 

این صنعت نمی بینم.
وی به نبود رگولاتور قوی در صنعت نفت نیز اشاره کرده و گفته که نباید با شعار دادن به 

نام مستضعف،  دارایی و ثروت کشور را از بین نبریم.
 متن کامل این گفت و گو را می توانید در ادامه بخوانید.

آقای هاشمی! چرا بخش خصوصی در معاملات نفت خام حاضر نمی شود و 
این در شرایطی است که پیش از این بخش خصوصی در معامله فرآورده های نفتی 

حضور داشته و صادرات نیز از طریق این بخش انجام شده است؟
هر نوع تجارتی نیاز به تمرین های اولیه دارد و حتی یک کاسب عادی نیز شروع کار 
خود را با معاملات میلیاردی و یا میلیونی آغاز نمی کند و از معاملات کوچک آغاز کرده و 
تمرین می کند . در زمینه نفت خام نیز شرایط به همین صورت است. بخش خصوصی 
تجربه حضور در این معاملات را ندارد و نفت چیزی نیست که در بورس عرضه شده و به 
راحتی فروش رود زیرا یک کالای استراتژیک است بنابراین اگر دولت می خواهد بخش 

خصوصی دراین عرصه وارد شود باید مقدمات آن را بپذیرد.
اما زمانی که نفت آزاد است و ممانعتی برای صادرات نداریم به بورس و بخش خصوصی 
توجهی نمی شود و زمانی که به مشکل می خوریم به فکر بخش خصوصی و استفاده از 

ظرفیت های آن می افتیم.
در واقع اگر دولت بعد از برجام و در زمان تولید حداکثری نفت و بازیابی سهمش در 
اوپک بخش خصوصی را با حجم کوچک فروش نفت آشنا می کرد تا بخش خصوصی، 

مشتریان را می شناخت، اکنون آمادگی این را داشت که وارد معاملات بزرگ شود.
هیچ عاقلی در تلاطم دریا شنا یاد نمی گیرد و در شرایط فعلی فروش نفت توسط بخش 
خصوصی در بستر بورس کالا، نشدنی است زیرا بلافاصله فروشنده و خریدار شناسایی 

شده و مشکلات تحریمی ایجاد می شود.
مگر اینکه خیلی بسته عمل کنند که ممکن است به مشکلاتی نظیر حضور بابک 

زنجانی ها در نفت منجر شود و معاملات غیر عادی شکل گیرد.
عرضه بنزین در بورس انرژی از سه هفته پیش با هدف صادرات به کشورهای 
همسایه آغاز شده است. به نظر شما بخش خصوصی از معاملات بنزین در بورس 

استقبال می کند؟

در این مورد بخش خصوصی می تواند اهرم موثری باشد البته موفقیت در این زمینه 
به شرط آن است که موضوع پر سر صدا نشود زیرا باید شرایط زمانی تحریم را در نظر 
بگیریم. اگر قرار است با سیاست های حساب شده،  محموله های کوچک 2 تا ۳ هزار تن 

با کشتی های کوچک وارد عمل شوند،  نیازی به جنجال نیست .
بخش خصوصی نسبت به فروش نقدی بنزین در بورس انتقاداتی را مطرح 
کرده و معتقد است اینکار جلوی رونق معاملات را می گیرد و بهتر است دولت 
فروش را به صورت اعتباری به بخش خصوصی انجام دهد. آیا فروش اعتباری 

راهگشا خواهد بود؟
یک استاندارد جهانی در فروش مواد خام و فرآورده های نفتی وجود دارد و دولت نباید 
از آن خارج شود. اما چطور ممکن است که امکان فروش اعتباری ۴۰ روزه نفت به یک 
پالایشگاه خارجی وجود داشته باشد اما از مشتریان ایرانی توقع داشته باشیم ابتدا پول را 

بپردازند. این خودش به معنای عدم تمایل به معامله تعبیر می شود.
اگر دولت می خواهد در این شرایط حساس راهکار اجرایی داشته باشد می تواند به 
بخش خصوصی خود اعتماد کند زیرا افرادی در این بخش حضور دارند که توانایی انجام 

معاملات را دارند و دولت نیز نسبت به اعتبار آنها مطمئن است.
هر فروشنده باید به این موضوع فکر کند که مشتری از معامله سود ببرد و به خاطر آن 
سود دوباره بازگردد که البته این سود می تواند در قیمت،  زمان و یا سهل الوصول بودن 

معاملات باشد.  
قیمت اعلام شده از سوی بورس انرژی برای فرآورده های نفتی تقریبا ۲۰ 
درصد پایین تر از قیمت همان فرآورده در کشور مقصد است. این موضوع جذابیت 

لازم برای حضور بخش خصوصی را فراهم می کند؟
قیمتی که در بورس اعلام می شود قیمت پایه است و با قیمتی که معامله در آن انجام 
می شود تفاوت دارد. ما در بخش خصوصی معتقدیم که مواد اولیه مانند وکیوم باتوم و یا 
لوبکات نباید در بورس عرضه شوند تا تولیدکننده به ناچار مجبور به خرید با هر قیمتی 

باشد و در این بین فروشندگان برنده و خریداران متضرر شوند.
اما در مورد فرآورده ها این موضوع متفاوت است زیرا اگر خریدار بداند درصد معقولی 
سود در انتظارش وجود دارد، وارد معامله خواهد شد. مگر در مواردی که به عمد جنس 
را 2۰ درصد ارزان تر می فروشیم تا هزینه ریسک پرداخته شود که این ریسک می تواند 
شامل ریسک بازگشت پول و یا ریسک های بیمه ای باشد که با توجه به تحولات اخیر 

خلیج فارس افزایش داشته است.
کارنامه و عملکرد بخش خصوصی در صادرات فرآورده های نفتی را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 اگر صرفا آمار را هنر بدانیم به بیراهه رفته ایم زیرا ممکن است برای فروش بیشتر، 
محصولات با ارزش افزوده بالا را با نفت کوره ترکیب کرده و به عوان سوخت درجه 2 
بفروشیم. این در حالی است که در چند سال اخیر در تولید کالای با کیفیت دارای ارزش 
افزوده بالا ناموفق بودیم اما در فروش کالاهای ارزان قیمت و سوخت درجه 2 موفق تر 

عمل کرده ایم.
مشکل را در کجا می دانید؟

نبود جریان رگولاتور قوی اجازه هماهنگی بین حلقه های مختلف را نمی دهد. اگریک 
نهاد رگولاتوری فراقانونی که فقط دولت در آن نظارت کننده باشد،  بتواند بین بخش های 
متفاوت صنایع نفت، گاز پتروشیمی تنظیماتی را انجام دهد و به نتیجه برساند انتظار سود 
معقول و ایجاد ارزش افزوده بالا دور از ذهن نخواهد بود و واحدها نیز فرسوده نمی شوند.
در جریاناتی که تولید کالاها با ارزش افزوده بیشتر به سمت کالاهای بی کیفیت حرکت 
می کند تولیدکننده سود مشخصی ندارد که برای بروز رسانی تجهیزات و دانش فنی خود 

هزینه کند.
چرا قاچاق سوخت در ایران تا این حد جذاب است؟

به دلیل وجود کالا و انرژی یارانه ای، انگیزه قاچاق در کشور بسیار بالاست. تا آنجا 
که مواد مخدری که از افغانستان تا تهران می رسد 1۰۰ درصد سود دارد اما گازوئیلی 
که با فرآورده ترکیب می شود سودی 18۰۰ درصدی را به همراه می آورد که این باعث 
می شود انگیزه قاچاق زیاد شود. مشکل دیگر این است که با قضیه قاچاق به صورت 

سیستماتیک برخورد نمی شود.
در چند سال گذشته اراده قوی ، منضبط و منسجم به صورت سیستماتیک برای از 
بین بردن قاچاق در ایران ندیدیم. البته تا روزی که قیمت انرژی به 8۰ درصد قیمت های 
جهانی نرسد این مشکلات خواهد بود و رشد خوب و شکوفایی را در این صنعت نمی توان 
انتظار داشت. در واقع یارانه انرژی در حال حاضر گره ای از مشکلات دهک های پایین 
را باز نمی کند و با شعار دادن به نام مستضعف،  نباید دارایی و ثروت یک کشور را از بین 
ببریم.   به طور مثال اکنون منابع مصرف نفت سفید و نفت کوره تقریبا قطع شده و به 

صفر رسیده است و حداقل قیمت این محصولات را می توان آزاد کرد.  

رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفتی :

به نام مستضعفان، ثروت کشور را به باد ندهیم

رییس مرکز اصناف و بازرگانان گفت: تمام واحدهای صنفی عرضه کننده کالا و خدمات مکلف به درج قیمت بر کالاها و اعلام قیمت 
خدمات در محل کسب خود هستند.

پیمان زندی افزود: با هدف پیشگیری از فشار به مصرف کنندگان و ایجاد آرامش در بازار، "نظارت بر واحدهای صنفی" در تمامی 
رسته های صنفی با کمک اصناف تشدید شده است.

به گفته وی، یکی از عوامل شفافیت در بازار در شرایط فعلی، اطلاع رسانی به موقع و مناسب به مصرف کنندگان کالا و خدمات است 
از این رو تمام واحدهای صنفی مکلف به درج قیمت و رعایت قیمتهای مصوب اعلامی مراجع ذیصلاح هستند.

رییس مرکز اصناف و بازرگانان در توضیح این مطلب ادامه داد: درج قیمت یکی از عناصر مهم در روابط بین عرضه کننده و خریدار 
است و شاید به همین دلیل، یکی از مواردی که قانون در صورت ارتکاب آن، برای تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کالا و خدمات مجازات 

تعیین کرده، "درج نکردن قیمت بر روی کالا و خدمات است".
وی با اشاره به مفاد ماده 1۵ قانون نظام صنفی گفت: افراد صنفی عرضه کننده کالا و خدمات مکلفند با الصاق برچسب روی کالا، 
یا نصب تابلو در محل کسب یا حرفه، قیمت واحد کالا یا دستمزد خدمات را به طور روشن و مکتوب و به صورتی که برای همگان قابل 

رویت باشد، اعلام کنند.
زندی با اشاره به دیگر ماده قانونی در زمینه الزام نصب برچسب قیمت، اظهار کرد: ماده 6۵ قانون نظام صنفی برای تخلفاتی همچون 
"عدم درج قیمت"، "نصب نکردن برچسب قیمت بر کالا"، " استفاده نکردن از تابلو نرخ دستمزد خدمت در محل کسب یا حرفه" یا درج 

قیمت به نحوی  که برای مراجعه کنندگان قابل رؤیت نباشد، جریمه نقدی تعیین کرده است.
صدور فاکتور کالا و خدمات الزامی است

وی با تاکید بر اینکه امتناع از درج قیمت، برخورد قانونی را در پی خواهد داشت، با اشاره به اینکه در کنار درج قیمت، صدور فاکتور از 
ضروریات مهمی است که باید واحدهای صنفی رعایت کنند، گفت: در همه مراحل بایستی صدور فاکتور صورت گیرد تا امکان نظارت 

بر بازار بیش ار بیش تسهیل شود.
وی افزود: صدور فاکتور ابزار مهمی برای تشخیص و رعایت سودهای قانونی است و اصلاح قیمتها در شبکه توزیع در این ساختار 

امکان پذیر است. صدور فاکتور در همه مراحل توزیع، از عمده فروشی تا رسیدن به دست مصرف کننده الزامی است.
او همچنین رعایت موارد قانونی و پرهیز از احتکار و عدم عرضه به موقع کالا را نیز در حوزه وظایف واحدهای توزیعی، در سطح عمده 
و خرده فروشی دانست و از تمامی صنوف چهارگانه ) توزیعی، خدماتی، تولیدی و خدمات فنی ( و تشکلهای صنفی ذیربط خواست در 

این مسیر همکاری کرده و از تمامی ظرفیتهای خود برای ایجاد شفافیت در بازار بهره ببرند.
زندی همچنین با اشاره به شرایط اقتصادی و تحریم ها گفت: راهبردهای این مرکز برای عبور از تحریم ها ایجاد امید، ایجاد فرصت و 
استفاده از ظرفیت های اصناف در مقابله با اثرات منفی تحریم است، چرا که اصناف می تواند نقش بسزایی در توزیع مطلوب کالاها و 
رونق تولید ایفا کند، در این مقطع وظیفه خانواده بزرگ اصناف، تلاش مضاعف برای بهبود وضعیت شهروندان و پیشگیری از تشدید 

فشار بر مردم است که این مهم با حضور پررنگ اصناف و بازاریان امکان پذیر خواهد بود.
رییس مرکز اصناف و بازرگانان متذکر شد: با عنایت به قوانین مشروحه و به منظور رعایت حقوق شهروندان و صنوف عرضه کننده 
کالاها و خدمات، بازرسان سازمانهای صنعت، معدن و تجارت استانها و بازرسان اصناف بر نحوه اجرای این قوانین نظارت کرده و در 

صورت مشاهده تخلف، برابر مقررات اعمال قانون خواهند کرد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با وجود نوسانات ارزی و تحریم ها، قیمت کالاهای اساسی و موردنیاز مردم به ثبات نسبی 
رسیده و این امر نویدبخش روزهای خوبی برای مردم است.

رضا رحمانی روز جمعه در حاشیه جشنواره مبل منبت روستایی اشترمل در نشست با فعالان اقتصادی تویسرکان در شرکت 
هگمتان دارو، اظهار کرد: این وزارتخانه هر روز موظف است قیمت 1۰۰ کالای اساسی و ضروری خانوارها را گرفته و طی یک 
هفته بررسی کند و از نوسانات و افت و خیزهای قیمت این اجناس آگاه شده، به دولت گزارش دهد که طی این بررسی های روزانه 

و هفتگی با کاهش قیمت 1۰۰ قلم کالا در کارگروه تنظیم بازار مواجه و در مجموع با روند کلی کاهش قیمت ها روبه رو بودیم.
وی به موضوع قیمت مرغ اشاره کرد و گفت: تولید مرغ در حوزه جهاد کشاورزی است و قیمت آن در کارگروه تنظیم بازار که بنده 

ریاست آن را بر عهده دارم، بررسی می شود و در آنجا هم دستگاه های دیگر نظر می دهند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: بحث تولید و قیمت مرغ هم به تولیدکننده، هم جهاد کشاورزی و هم به اتحادیه 
مرغداران برمی گردد و در قالب تفاهم نامه کارهایی در این زمینه انجام دادیم که مرغ به وفور و با قیمت مناسب در اختیار مردم 

قرار بگیرد.
وی با بیان این که جهت گیری های مان را باید تغییر دهیم، عنوان کرد: باید دستگاه های دولتی و اداره ها در امر رونق تولید متمرکز 

شوند، یعنی هر کسی در هر جایگاه و مقامی است تمام کوشش خود را برای انجام بهتر آن کار داشته باشد.
رحمانی اعلام کرد: بنا به فرمایش مقام معظم رهبری، راهکار توسعه اقتصادی رونق تولید است. ما ظرفیت ها و امکانات بسیاری 
داریم پس باید به خود و داشته های مان تکیه کنیم چرا که اگر به توانایی های خود ایمان داشته باشیم خواهیم دید که تمام این 

مشکلات قابل حل است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در سال جاری نباید به بیراهه برویم و باید تولیدمان نیز  تولید مولد باشد که هم به رفع نیازهای 
ضروری مردم و هم به رفع مشکل بیکاری کمک کند و باید این مساله را جدی بگیریم تا کارها به نتیجه برسد و مشکلات حل شود.
رحمانی ادامه داد: تویسرکانی ها باید به ساخت کارخانه تولید پوشاک افتخار کنند چرا که پوشاک و نساجی از جمله تولیدات 
مولدی هستند که باید توسعه پیدا کنند و ما در هر جای کشور به تولید پوشاک و نساجی اهمیت ویژه ای داده ایم و حتی برای چادر 
مشکی هم برنامه داریم. رحمانی در این نشست با صاحبان تعدادی از واحدهای تولیدی تویسرکان به بحث و گفت وگو پرداخت و 

از  مشکلات حوزه تولیدی آن ها آگاه شد.
اجازه ندادیم حتی یک واحد تولیدی تعطیل شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در حاشیه بازدید از مجموعه شرکت های بافتینه و بافتسان ملایر، با بیان این که اجازه 
ندادیم حتی یک واحد تولیدی تعطیل شود، گفت: ما اکنون در جبهه، کار جهادی انجام می دهیم و حفظ وضع موجود واحدهای 

تولیدی و صنعتی برای ما در اولویت است.
رحمانی افزود: برنامه راهبردی ما تحقق منویات و این جمله رهبر معظم انقلاب است که تاکید فرمودند، "وضعیت موجود تولید 

و اشتغال سرلوحه کار جهادی است".
وی با اشاره به این که دشمن فکر می کرد اعمال تحریم های ظالمانه برای صنعت ایران فلج کننده است اما ما اجازه تعطیلی هیچ 
یک از واحدهای تولیدی و صنعتی را نمی دهیم، ادامه داد: جنگ امروز، جنگ اقتصادی است و در کنار این جنگ و تحریم های 

ظالمانه دشمن، جنگ روانی را نیز داریم.

رییس مرکز اصناف و بازرگانان :

درج قیمت کالا و اعلام نرخ خدمات الزامی است
وزیر صنعت، معدن و تجارت:

قیمت کالاهای اساسی به ثبات نسبی رسیده است

 پاکستان در طول این سال ها یکی از اصلی ترین مقاصد صادراتی ایران بوده است، با این 
حال برخی فعالان اقتصادی هنوز اقتصاد این کشور و فرصت های سرمایه گذاری در آن را 

نمی شناسند.
و  ناامنی ها  یادآور  اقتصادی  فعالان  از  بسیاری  برای  هم  هنوز  پاکستان  نام  احتمالا 
بی ثباتی هایی است که آن ها را از نزدیک شدن به  این کشور بر حذر می دارد؛ این در  حالی 
است که پاکستان، همسایه جنوب شرقی ایران و هم مرز با استان سیستان و بلوچستان به 

دلیل گستردگی مرز مشترک همسایگی می تواند برای ایران بسیار مهم و تاثیرگذار باشد.
آمارها حاکی از آن است که علیرغم نزدیکی جغرافیایی و مشابهت های فرهنگی ایران و 
پاکستان، روابط اقتصادی این دو کشور هنوز راه دور و درازی برای رسیدن به حد مطلوب 
خودش دارد و ارزش تجاری 1.۵ میلیارد دلاری چندان تناسبی با پتانسیل های دو کشور 
ندارد. مقامات ایران و پاکستان نیز به این موضوع واقف و معتقد بوده اند که حجم روابط تجاری 

دو کشور تا ظرفیت پنج میلیارد دلار قابل گسترش است.
البته همین که حجم تجاری ۵۰۰ میلیونی در سال 9۴ توانسته خودش را تا حد 1.۵ 
میلیارد دلار بالا بکشد،  برای برخی مقامات نقطه امیدوارکننده به حساب آمده است؛ چنانچه 
»مهدی هنردوست«، سفیر ایران در پاکستان گفته است: این میزان افزایش تجارت دوجانبه 
علی رغم همه محدودیت ها نظیر نبود کانال ارتباطی بانکی بین دو کشور محقق شده که 

بسیار امیدوارکننده است.
فرصت های پاکستان برای سرمایه گذاران

امسال اولویت دولت، توسعه صادرات با کشورهای همسایه است و این موضوع را بارها 
مقامات مختلف از معاون اول رئیس جمهوری گرفته تا وزیر صنعت، معدن و تجارت گوشزد 

کرده اند.
پاکستان در طول این سال ها یکی از اصلی ترین مقاصد صادراتی ایران بوده و همواره تراز 
تجاری ایران و پاکستان به نفع ایران مثبت مانده است. چنانچه بر اساس آمارهای گمرک 
صادرات ایران به پاکستان در سال 97 حدود  2.9 میلیون تن به ارزش 1.2 میلیارد دلار بوده 
است؛ این در حالی است که وارداتمان از این کشور به ۳۳۰ میلیون دلار محدود می شود. 
این مساله نشان دهنده پتانسیل بازار پاکستان برای صادرات اقلام و محصولات ایرانی است 
با این حال برخی فعالان اقتصادی هنوز اقتصاد این کشور و فرصت های سرمایه گذاری در 

آن را نمی شناسند.
این کشور که در سال 1۳26 غذای کافی برای خودش نداشت و مجبور بود کل موادغذایی 
مورد نیاز خود را از خارج وارد کند، کشاورزانش در سال 1۳9۵ توانستند نه تنها نیازهای 
داخلی این کشور به گندم، برنج، شکر و شیر را تامین کنند، بلکه به بقیه جهان نیز گندم و برنج 
صادر کردند؛  چنانچه امروز جایگاه پاکستان در میان صادرکنندگان اصلی برنج به رسمیت 

شناخته می شود.
اما با این حال پاکستان برای تامین نیازهای کشورش همچنان به واردات از کشورهای دیگر 
نیاز دارد. مهم ترین اقلام وارداتی این کشور شامل: سوخت، تجهیزات کامپوتری، تجهیزات 
الکترونیکی، آهن، فولاد، مواد شیمیایی ارگانیک، خودرو، محصولات پلاستیکی، روغن 
های گیاهی، دانه هایی روغنی و کتان می شود. ایران نیز توانسته در صادرات پتروشیمی، 
سیمان، سرامیک، خرما، کشمش، قیر، داروهای گیاهی، کاشی، سرامیک و شیرینی جات 

به پاکستان نقش عمده ای ایفا کند.
بازار پاکستان پتانسیل های زیادی برای سرمایه گذاران دارد که برخی فعالان اقتصادی 
از موقعیت  برخورداری  به  این ظرفیت ها می توان  از جمله  مانده اند؛  آن غافل  از  ایرانی 
جغرافیایی استراتژیک، جمعیت رو به افزایش، دستمزد پایین کارگران، برخورداری از نیروی 
کاری جوان و با تجربه، بهبود وضعیت زیرساختی و افزایش فزاینده سرمایه گذاری خارجی 
کم  وام های  از  برخورداری  مانند  متفاوتی  مشوق های  همچنین  کشور  این  کرد.  اشاره 
بهره و معافیت از مالیات ها و عوارض مختلف برای سرمایه گذاران خارجی در نظر گرفته تا 

سرمایه گذاری در این بازار را برای آن ها جذاب کند.
در سال 2۰18 رشد بخش تولید پاکستان منفی سه دهم درصد، رشد بخش کشاورزی 
8۵ صدم درصد و رشد بخش خدمات 1.۴ درصد و بیشترین رشد در این مدت مربوط به 
بخش ساخت وساز با رشد 7.6 درصد بوده است. رشد بخش ساخت وساز نشان می دهد 
که سرمایه گذاران می توانند به سرمایه گذاری در این بخش خوشبین باشند. همچنین 
نیروهای بالقوه طبیعی و اقتصادی پاکستان برای توسعه بخش کشاورزی  بازار خوبی برای 

سرمایه گذاری به حساب می رود.
آینده روشن اقتصاد پاکستان

گزارش های خبری جدید نشان می دهد اقتصاد پاکستان چندی است که میان رونق و رکود 
در حال نوسان بوده و میزان بدهی ها و تورم این کشور رو به افزایش است. روند کسری بودجه 
این کشور تا جایی پیش رفته که اسلام آباد،  پایتخت این کشور اخیرا برای نجات اقتصاد 
خود دست به دامان صندوق بین المللی پول شده است. دولت پاکستان نیز پس از مذاکرات 
طولانی، اواسط تیرماه امسال موفق شد نخستین بخش از وام 6 میلیارد دلاری خود را در 
قالب سیزدهمین بسته نجات )وام( صندوق بین المللی پول طی سه دهه گذشته دریافت 
کند. این صندوق مبلغ 991 میلیون دلار را به عنوان نخستین بخش از بسته کمک مالی به 
بانک مرکزی پاکستان تحویل داد که به دنبال واریز این پول، سطح ذخایر ارزی پاکستان از 
1۵ میلیارد دلار گذشت. از سوی دیگر مقامات چینی به پاکستان اطمینان خاطر داده اند 
که وام های بیشتری در اختیار این کشور قرار دهند. وابستگی پاکستان به منابع مالی چینی 
رو به افزایش است به گونه ای که این کشور تاکنون پنج میلیارد دلار وام از چین دریافت کرده 

است. چین قصد دارد طی چند مرحله، 6۰ میلیارد دلار وام به پاکستان اعطا کند؛ وامی که 
قرار است صرف بهبود زیرساخت های این کشور فقیر شود.

گزارش ها نشان می دهد ذخایر ارزی خارجی بانک مرکزی پاکستان به هشت میلیارد و 
19۰ میلیون دلار رسیده است، در حالیکه کارشناسان صندوق بین المللی پول معتقدند 
این کشور برای بهبود وضعیت اقتصادی باید ذخایر ارزی خارجی خود را به ۵۰ میلیارد دلار 
برساند به گفته رسانه های پاکستانی دولت این کشور بنا به خواسته صندوق بین المللی پول 

7۳۰ میلیارد روپیه مالیات جدید در بودجه مالی امسال در نظر گرفته است.
با تمام این اوصاف آمارهای جهانی آینده روشنی برای اقتصاد پاکستان متصور شده است 
که اگر این پیش بینی ها محقق شود، می توان به بهبود و اصلاحات اقتصادی این کشور 
امیدوار بود. چنانچه صندوق بین المللی پول پیش بینی کرده میزان صادرات پاکستان در 
پنج سال آینده به حدود ۳7 میلیون دلار افزایش خواهد یافت؛ در حالیکه رقم صادرات این 
کشور در سال 2۰18 حدود 22 میلیارد دلار بوده است. همچنین به گفته این صندوق میزان 
کسری بودجه پاکستان در سال 2۰17 حدود 2۰ میلیارد دلار بوده که پیش بینی می شود 
این رقم در سال 2۰2۰ به حدود ۵.۵ میلیون دلار کاهش یابد و تمام این مسائل نقاط 

امیدوارکننده ای برای سرمایه گذاران به حساب می رود.

گزارشی از اقتصاد پاکستان؛

چرا بازار پاکستان برای سرمایه گذاری مهم است؟

اقتصادی



یکشنبه -بیست وهفتم مرداد ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4864 ورزشی۶

 مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: استعفای من پیش وزیر 
باز است اما اخباری که در چند روز اخیر مطرح شده است، کذب 

است.
ایرج عرب با اشاره به انتقاداتی که در این مدت از هیات مدیره 
باشگاه مطرح می شود گفت: اقدامات مثبتی که در این مدت در 

هیات مدیره انجام شده، فکر می کنم که دیده نشده است.
وی افزود: ما باید به شرایط حال حاضر باشگاه واقع بین باشیم. 
متاسفانه نگاه ها به مسائل  پرسپولیس سطحی است. پرسپولیس 
یک باشگاه دولتی است که انبوهی از مشکلات را در آن شاهد 
هستیم. در آینده خواهید دید که این مشکلات با تغییرات مدیریتی 

نه در گذشته حل شده و نه در آینده حل خواهد شد.
مدیرعامل پرسپولیس اضافه کرد: هر چقدر هم به مسائل باشگاه 
اشراف داشته باشید، باز هم یکسری مشکلات پیش خواهد آمد. 
کسی  چه  شد؟  خواهد  برابر  سه  ارز  نرخ  می دانست  کسی  چه 
می دانست تورم ریالی به وجود خواهد آمد؟ چه کسی می دانست  
و  ریالی است  را دارد؟ وقتی درآمد  پرسپولیس  برانکو قصد ترک 

قیمت مربی برای مثال پنج میلیارد است، چگونه با درامد ریالی این 
موضوع را می توان جبران کرد؟

وی در مورد جدایی برانکو گفت: برانکو روز قبل از رفتن اعلام 
کرد که در پرسپولیس خواهد ماند. وکیل او هم به ما اعلام کرده بود 
مطالبات را آماده کنیم. برخی بدهی ها هم روزهای آخر ایجاد شد. 
برانکو دو ماه قبل از رفتن 8 میلیارد پول گرفت. ما تلاش کردیم و 
چهار روز قبل از موعد مقرر این پول را تهیه کردیم اما در دو روز مانده 

به پایان آن مهلت برانکو اعلام کرد که دنبال فسخ قرارداد است.
قرار نیست یک مربی تمام عمر خود را در کنار ما باشد 

عرب اضافه کرد: به خاطر تحریم ها نمی توانستیم پول را به صورت 
مستقیم به حساب برانکو بریزیم و به همین خاطر آن را به صورت نقد 
باید پرداخت می کردیم و رسید می گرفتیم. من آن ۵۰۰ هزار یورو را 

هم به صورت نقد به برانکو پرداخت کردیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که برانکو در 
زمان مدیریت او انتقادها را به سمت وی روانه کرده، خاطرنشان کرد: 
مگر یک مربی چند سال در یک تیم می ماند؟ قرار نیست یک مربی 

تمام عمر خود را در کنار ما باشد. ما این موضوع را از جایی متوجه 
شدیم که دو ماه قبل از پایان لیگ وسایلش را تحویل گمرک داده بود 

و این نشان می داد او به دنبال ترک تیم است.
وی اضافه کرد: تمام تلاش هیات مدیره و باشگاه برای حفظ 
برانکو بود. تهیه یک میلیون یورو در مدت یک هفته آیا نشان از تلاش 
ندارد؟ اینکه از برانکو خواهش کنیم بماند این تلاش نیست؟ شما 
تلاش را به چه چیز می گویید؟ وقتی برانکو دو ماه قبل وسایلش را 

جمع کرده نشانگر این موضوع است که قصد جدایی دارد.
مدیر عامل باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: چند بازیکن می 
توانستند به راحتی از پرسپولیس جدا شوند. مهدی ترابی، محمد 
انصاری و خیلی از بازیکنان دیگر اما هیات مدیره تلاش کرد و این 
نفرات را حفظ کرد. حفظ بازیکنانی که تیم را سه سال قهرمان کردند 
و تلاش برای حفظ آنها و خیلی از مسائل دیگر اگر بخواهد نا دیده 

گرفته شود، اجحاف است.
بازیکنان جدید خاطرنشان کرد: توانستیم  وی در مورد جذب 
وحید امیری و محمدحسین کنعانی زادگان را جذب کنیم. مهاجم 

خارجی هم در راه است. ما خیلی نمایش اجرا نکردیم چرا که این 
موضوع مشکلی را حل نمی کند.

وی در مورد مقایسه این تیم با استقلال اضافه کرد: نمی توانیم در 
مورد تیم های دیگر صحبت کنیم. اما ما در پرسپولیس نظم مالی 
داریم و درآمد و هزینه ها مشخص است و درآمد کفاف هزینه را نمی 

دهد.
مدیرعامل پرسپولیس در واکنش به قرارداد هفت میلیاردی علیرضا 
بیرانوند هم گفت: قرارداد این بازیکن نسبت به گذشته تغییری 
نکرده و او غیرت نشان داد و در پرسپولیس ماند. نه تنها بیرانوند بلکه 
خیلی از بازیکنان ما با پیشنهاداتی مواجه شدند که کار زیادی انجام 
شد تا آنها در پرسپولیس بمانند. تیم همان تیم قهرمان است و دو 

ملی پوش به تیم اضافه شده است.
وی در مورد موضوع استعفایش هم گفت:  استعفای ما پیش وزیر 
باز است اما این صحبت هایی که در چند روز اخیر مطرح شده است 
همه آنها کذب است. یکسری دوست ندارند پرسپولیس موفق باشد. 

هواداران مراقب باشند این مسائل در پرسپولیس تاثیر نگذارد.

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس :

استعفای من پیش وزیر باز است

 غفلت سئول نشین ها از یک »امید«

وقتی مجیدی نمی تواند سرمربی المپیکی باشد
این روزها همه به فکر شروع لیگ برتر، 
وضعیت مدیریتی پرسپولیس و قهرهای 
زودهنگام استراماچونی هستند اما چه 
کسی است که به تیم امید و ناکامی بیش 
المپیک فکر  به  از ۴۰ ساله در رسیدن 

کند؟
در یک ماهی که گذشته اکثر مباحث 
فوتبال ایران به زمان شروع لیگ برتر و 
آماده سازی ورزشگاه ها برای لیگ جدید 
و همچنین مباحث مربوط به دو باشگاه 

پرسپولیس و استقلال گذشت. 
این وسط اینکه اردوی تیم امید در مرداد لغو شد کسی نه سوالی برایش به وجود آمد 
و نه کک کسی گزید. البته زود است که کک کسی بگزد. همیشه عادت کرده ایم ناکام 

شویم و تازه یادمان بیاید که باید واکاوی کنیم که شروع باختمان از کجا بوده است. 
همیشه خیلی زود برایمان دیر می شود و این عادت دیرینه دست از سر فوتبال ایران 

بر نمی دارد. 
اینکه در جلسات کمیته فنی فدراسیون چه می گذرد هنوز برای ما جای سوال 
دارد همان طور که بابت تیم نوجوانان و باخت تاریخی به افغانستان و تحقیر مقابل 
تاجیکستان در رقابت های نه چندان سطح بالایی مثل کافا به جای قبول این واقعیت که 
دچار افت هستیم به یکباره و به طور خودجوش همگی به تمجید عملکرد کادرفنی تیم 

نوجوانان پرداختند می ترسیم در مورد تیم امید هم همین بساط باشد. 
به نظر نه کسی صدایش در می آید که چرا و به چه دلیل اردوی مرداد لغو شد همان 
قدر هم ظاهرا کسی در فدراسیون نیست از فرهاد مجیدی بپرسد سفرت به اسپانیا چه 

دستاوردی داشت؟
اردوی مرداد به بهانه نامشخص بودن تایم لیگ لغو شد اما نامشخص بودن زمان 
لیگ برتر از قبل هم مشخص بود و اینکه چرا کادرفنی تیم امید نتوانست با هماهنگی 
آید.  اردو تنظیم کند عجیب می  برگزاری  برای یک هفته  را حتی  فدراسیون وقتی 
بیشتر این طور به نظر می رسد که لغو اردو تمایل خود کادرفنی بوده و بهانه ای بهتر از 

نامشخص بودن زمان لیگ پیدا نشده است. 
روزی که فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی تیم امید انتخاب شد هجمه های زیادی به 
سمت فدراسیون فوتبال آمد اما مهدی تاج در مصاحبه های متعددی که در حمایت از 
مجیدی داشت فقط روی یک موضوع تمرکز کرد و اینکه اگر اکنون به مجیدی فرصت 
داده نشود چه وقت باید این فرصت داده شود؟! اما مهدی تاج نگفت این درست است 
که سن فرهاد مجیدی در بهترین حالت زمانی برای سرمربیگری است ولی او کجا تجربه 
مربیگری در سطح ملی را کسب کرده که نیمکت یکی از مهمترین تیم های ملی را به 
او سپردی؟ اگر فاکتور تجربه در مربیگری بی اهمیت است چگونه است که پیش از 
انتخاب فرهاد مجیدی گزینه های دیگری که مطرح شده بودند به همین بهانه از سوی 

فدراسیون رد شدند؟ 
مهمترین مسئله دیگری که این روزها فدراسیون شاید از آن غافل است بحث مدرک 
مربیگری فرهاد مجیدی است. مجیدی دوره های مربیگری خود را در خارج از ایران 
گذرانده است و فاقد پرولایسنس آسیا است. فدراسیون قطعا نمی تواند این موضوع را 
منکر شود که برای رد شدن نام مجیدی به عنوان سرمربی تیم امید با این ممنوعیت 
روبرو است و نمی تواند نام مجیدی را به عنوان سرمربی رد کرد مگر اینکه مجیدی بتواند 
مدارک مربیگری خود را با پرولایسنس آسیا تطبیق دهد که این هم امر تقریبا سختی 
است. مسئله دوم بحث انتخاب دستیاران مجیدی است. چه مدت زمان دیگر باید بگذرد 
تا دستیار اول سرمربی تیم امید مشخص شود؟ اردوی مرداد هم که لغو شد و مجیدی به 
اسپانیا هم سفر کرد اما از مربی اسپانیایی که این همه در بوق و کرنا کرده بودند خبری 
نشد.  بررسی ها نشان می دهد که از همان ابتدا هم سنگ بنای انتخاب دستیار از سوی 
مجیدی کج گذاشته شده است. آن از پیشنهاد عجیب و قابل تامل اولیه مجیدی که 
بردار خودش را به عنوان دستیار معرفی کرده بود و آن هم از مربی اسپانیایی که حاضر 
نشده به ایران بیاید. مربی که ظاهرا مبلغ بسیار بالایی هم برای دستمزد می خواسته و 
فدراسیون مقابل این خواسته ایستادگی کرده است. سوالی که برای ما پیش می آید این 
است که مجیدی چرا اصرار دارد دستیار اولش مربی خارجی باشد؟ او به داشته های 
خودش شک دارد؟ او می داند که نامش به عنوان سرمربی نمی تواند رد شود و نیازمند 
دستیاری است که این شرایط را داشته باشد؟  بررسی اجمالی به وضعیت فنی و تمرینی 
تیم امید ما را خیلی امیدوار نمی کند به خصوص که از گوشه و کنار می شنویم تعدادی 
از بازیکنان تیم امید نسبت به نگاه فنی سرمربی شان دید خوبی ندارند و از وضعیت خود 

در تیم امید ناراضی هستند و حس خوبی نسبت به اردوها در آینده ندارند. 
تیم امید ایران نسبت به دوره های گذشته از لحاظ وزنی و کیفی دچار افت است که 
این مستلزم یک بررسی عمیق تر در بحث پایه های ایران دارد اما با توجه به استخوان 
بدنی نه چندان قوی که تیم امید دارد قطعا سرمربی المپیکی ما باید خودش در وهله 
اول درجه یک در همه زمینه ها باشد. آیا مجیدی همه فاکتورهای یک مربی درجه یک را 
دارد؟ این روزها وقتی وضعیت مجیدی را بررسی می کنیم به استوری های او می رسیم 
که از تمرینات خود در سالن بدنسازی خبر می دهد. آیا او این روزها همه فکرش امید و 
بازی های بسیار حساس و سرنوشت سازی که در پیش دارد است؟ همه این مسائل ما 
را به فکر وا می دارد. آیا ممکن است ما که از دور وضعیت تیم را رصد می کنیم و به فکر 

می رویم باعث نشود کمیته فنی فدراسیون و مسئولان سئول نشین را به فکر وا ندارد؟

سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم:

باید روی آینده و بازی به بازی تمرکز کنیم
سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم با بیان این که غیبت 2 بازیکن بر تیم 
ما فشار وارد کرد گفت: دست کادر فنی تیم سوهان محمد سیما برای تعویض بسته بود.

سید مهدی غیاثی شامگاه شنبه پس از تساوی تیمش برابر فرش آرا در هفته هشتم 
لیگ برتر فوتسال اظهار داشت: تیم سوهان محمد سیما در روزی که می توانست پیروز 
میدان شود به یک امتیاز اکتفا کرد البته در بازی با فرش آرا محدودیت هایی داشتیم 
و غیبت 2 بازیکن بر تیم ما فشار وارد کرد. وی افزود: متأسفانه با وجود برتری 2 گله 
نتوانستیم پیروزی را حفظ کنیم. نیمه اول بازی متعلق به ما بود و در نیمه دوم فرش 
آرا در بعد هجومی عملکرد بهتری نسبت به تیم ما داشت البته ما حتی در همان نیمه 
دوم نیز موقعیت های گلزنی خوبی داشتیم اما در فوتسال اگر از موقعیت هایتان استفاده 
نکنید بعید نیست که با دریافت گل، تاوان بدهید. سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد 
سیمای قم گفت: اگر محمد حسین کوهستانی و جعفر نجفی بازیکنان ارزنده ما که 
در بخش تهاجمی نقشی کلیدی در تیم ما دارند، می توانستند برابر فرش آرا به میدان 
بروند شرایط متفاوت می شد زیرا هم در حمله، انتخاب گسترده تری داشتیم و هم در 
تعویض های نیمه دوم دست بازتری برای ما ایجاد می شد. غیاثی بیان داشت: دست 
کادر فنی تیم سوهان محمد سیما برای تعویض بسته بود و از سوی دیگر در این شرایط 
باید از موقعیت ها بهتر استفاده می کردیم. در همان نیمه اول می توانستیم اختلاف را به 
اندازه ای افزایش دهیم که فرش آرا نتواند به بازی برگردد اما فرصت سوزی کردیم. وی 
تأکید کرد: امیدوارم از این تیم حمایت شود تا بتواند همچنان با قدرت به کار خود ادامه 
دهد. ما تیم سوم جدول هستیم و می توانیم به آینده امیدوار باشیم. بازی های زیادی 

باقی مانده است و باید روی آینده و بازی به بازی تمرکز کنیم.
  

سرخپوشان قم در لیگ آزادگان

نام صبا همچنان در قرعه!
مدافع عنوان قهرمانی رقابت های لیگ برتر فوتبال استان قم حریفان خود در دوره 

جدید مسابقات باشگاه های ایران جام آزادگان را شناخت.
به گزارش فارس ، تیمی که توانست در سال 1۳97 بالاتر از دیگر رقبا عنوان قهرمانی 
رقابت های لیگ برتر فوتبال باشگاه های استان قم را نصیب خود کند، تیم سرخپوشان 
قم است که به واسطه کسب این موفقیت اکنون نماینده قم در مسابقات باشگاه های 
نمایندگان  اخیر  سال های  در  که  است  شرایطی  در  این  می شود.  محسوب  کشور 
فوتبال قم یعنی تیم هایی که قهرمان لیگ برتر باشگاه های این استان شده اند، یا در 
لیگ آزادگان به میدان نرفته اند یا امتیاز خود را به برخی دلال های فوتبال به فروش 
رسانده اند و با این اتفاقات فرصت های زیادی از جوانان مستعد فوتبال قم برای نمایش 
استعدادهایشان گرفته شده است. در هر حال امسال تیم سرخپوشان که در سال 1۳97 
با شایستگی رتبه نخست لیگ برتر فوتبال قم را کسب کرده، نماینده این استان در فصل 
99 – 1۳98 لیگ دسته سوم فوتبال باشگاه های ایران جام آزادگان است و با برگزاری 
مراسم قرعه کشی این مسابقات حریفان خود را برای این فصل شناخت. تیم های 
حاضر در دوره جدید مسابقات فوتبال لیگ دسته سوم کشور در پنج گروه 1۳ تیمی 
قرار گرفته اند و در پایان مرحله نخست تیم های اول و دوم هر گروه به صورت مستقیم 
به مرحله دوم صعود می کنند، در شرایطی که بر اساس قرعه کشی تیم سرخپوشان 
قم در گروه نخست بازی ها جای گرفته است. فوتبالیست های سرخپوشان قم در این 
مرحله به مصاف تیم های عقاب آشخانه، دریای بابل، شهرداری فریدون کنار، صبای قم، 
راه آهن تهران، نفت ایرانیان، مقاومت نوین تهران، پیام سرخه سمنان، تربیت نوین مشهد، 
استیل البرزآققلا و دو تیم دیگر که نام آنها هنوز مشخص نیست خواهد رفت. از نکات 
عجیب بازی های این فصل لیگ آزادگان قرار داشتن نام صبای قم در جدول مسابقات و 
هم گروهی این تیم با سرخپوشان قم است، صبایی  که اردیبهشت ماه سال 96 از لیگ 
برتر به دسته اول سقوط کرد، اردیبهشت سال 97 از لیگ دسته اول به دسته دوم رفت اما 
در لیگ دسته دوم حاضر نشد تا مستقیما به لیگ دسته سوم نیز سقوط کند و جالب تر 
این است که از نگاه فدراسیون فوتبال، تیم صبا همچنان می تواند در لیگ سوم شرکت 

کند و نام این تیم در قرعه وجود دارد.

علی جباری: 

وزارت ورزش دوست ندارد استقلال نتیجه بگیرد 
رئیس کمیته پیشکسوتان باشگاه استقلال گفت: یک عده در وزارت ورزش دوست 
و  داشت  وجود  گودرزی  محمود  زمان  در  اتفاق  این  بگیرد،  نتیجه  استقلال  ندارند 

سلطانی فر هم همان راه را ادامه می دهد.
 علی جباری درخصوص اتفاقاتی که پیرامون باشگاه استقلال رخ داده و در آستانه 
شروع لیگ استراماچونی با مسئولان این باشگاه دچار اختلاف شده است، صحبت های 

زیر را انجام داد. 
 سلطانی فر ادامه  دهنده راه گودرزی برای استقلال است

وی در بخش ابتدایی صحبت هایش گفت: اتفاقاتی که در باشگاه استقلال رخ می دهد 
بیشتر به ساختار این باشگاه برمی گردد تمام خط و خطوط از طرف وزارت داده می شود و 
مشکلات به خاطر دخالت های بی مورد برخی اطرافیان باشگاه است. یک عده در وزارت 
ورزش اصلا دوست ندارند موفقیت استقلال را ببینند که این موضوع از زمان وزیر بودن 
محمود گودرزی اتفاق افتاد و حالا هم همه ادامه راه گودرزی را می روند و سلطانی فر هم 

همین کار را انجام می دهد. 
سلطانی فر چرا نسبت به اتفاقات استقلال بی تفاوت است؟

جباری تاکید کرد شما به هیات مدیره استقلال نگاه کنید که هیچ  کدام نیستند؛ 
پرسپولیس هم هیات مدیرهدارد،  استقلال هم همینطور، آنها مرتب دور هم جمع 
می شوند ولی این هیات مدیره معلوم نیست کجا هستند؛ اعضای هیات مدیره باید به 
داد استقلال برسند و برنامه ریی کنند و می بینید که چندپارچگی بین آنها وجود دارد؛ 
متاسفانه آقای سلطانی فر که وزیر ورزش و رئیس مجمع استقلال است نسبت به این 
مسائل بی تفاوت شده در حالی که او باید مدیریت باشگاه و اتفاقاتی که در آن رقم 
می خورد را رصد کند. هیات  مدیره نیست و در کل ۴-۳ بار هم جلسه نگذاشتند. آنها 

مرتب در جلسات غیبت دارند و معلوم نیست در باشگاه چه می گذرد. 
اعضای هیات مدیره استقلال وقت ندارند استعفا کنند

رئیس کمیته پیشکسوتان استقلال تاکید کرد: اگر هیات مدیره استقلال وقت ندارد 
استعفا کند وزارت ورزش باید ورود کند و نفراتی را بگذارد که مشکل گشا باشند؛ احمد 
سعادتمند الان چند ماه است از ریاست هیات مدیرهاستعفا کرده وزیر چه تصمیمی 
گرفت؟ آیا از او سوال شده که به چه دلیل استعفا کرده است و اگر شده آیا نباید به دلایل 

آن می پرداختند؟ 

یک عده در وزارت دوست ندارند استقلال روز خوش ببیند
جباری افزود: عواملی که در وزارت هستند بدون استثنا علیه استقلال اند و دوست 
ندارند این باشگاه روز خوش ببیند. استقلال یکسری بازیکن خوب از دست داده و 
یکسری جوان گرفته که هنوز معلوم نیست آیا موفق می شوند یا خیر؟ تجربه همه نشان 
داده که بازیکنان جوان چند سال وقت می خواهند پس  استقلال کی باید به آرامش 

برسد؟ چرا باید این همه تغییرات داشته باشد. 
خطیر نبود استقلال با شفر نتیجه می گرفت

وی در ادامه گفت وگو با فارس درخصوص اینکه با جدایی علی خطیر به نظر می رسد 
باشگاه بیشتر شده گفت: شما فکر می کنید زمان حضور داشتن  این  حواشی در 
این معاون مشکلات وجود نداشت؟ اتفاقا وقتی این آقا بود مشکلات کم نبود که من 
نمی خواهم در اینجا مسائل را باز کنم، اجازه بدهید من چیزی در زمینه مشکلات خطیر 
نگویم. فقط به این اشاره کنم اگر رفتارهای این آقا نبود شفر در استقلال نتیجه می گرفت. 
کسی که خودش می گوید اگر شفر تیم را قهرمان می کرد مجبور می شدیم او را نگه داریم 
یعنی دلش به حال استقلال نمی سوزد. شما فرض کنید شفر در استقلال می ماند و تیم 
را قهرمان می کرد. آنوقت سودش را چه کسی می برد؟ فوقش اگر اخلاقشان به شفر 
نمی خورد با او توافق می کردند و راحت کنارش می گذاشتند نه اینکه به استقلال ضربه 
بزنند. متاسفانه افرادی که بیرون هستند بیشتر به استقلال ضربه می زنند و این باشگاه 

در این سال ها از این اتفاقات صدمات زیادی دیده است. 
 استراماچونی خیلی راحت  نمی تواند زیر قراردادش بزند

جباری با اشاره به شایعه جدایی استراماچونی از جمع آبی پوشان گفت: استراماچونی 
یک مربی حرفه ای است و کسی که از فوتبال ایتالیا بیرون می آید  اصول حرفه ای را خوب 
یاد گرفته است. شاید اتفاقاتی افتاده اما او خیلی راحت  نمی تواند زیر قراردادش بزند. 
زمانی که این مربی می خواست به ایران بیاید مطمئن باشید همه چیز را مطالعه کرده 
است. شاید مشکلات در جذب نفرات و ... باشد اما مطمئن باشید این مربی خوب 
می داند که با استقلال قرارداد بسته است. من از جزئیات این قرارداد خبری ندارم 
اما می دانم اطرافیان نمی گذارند استقلال آرامش داشته باشد. آنهایی که در بیرون 
نشسته اند موش می دوانند که استقلال در آستانه لیگ کارش را با تمرکز شروع نکند و 

این مسائل بی هدف نیست. 

از  مونیخ  بایرن  لهستانی  مهاجم 
جذب کوتینیو ابراز رضایت و تاکید کرد 
که این بازیکن خیلی زود خود را با تیم 

هماهنگ خواهد کرد.
فیلیپ کوتینیو بعد از کش و قوس های 
زیاد تیم بعدی خود را معرفی کرد. این 
بازیکن برزیلی با بایرن مونیخ به توافق 
و  ساله  یک  قرارداد  با  و  رسید  نهایی 
باوارایای ها  به  رسما  قرضی  صورت  به 
پیوست. روبرت لواندوفسکی مهاجم سرشناس بایرن به جذب کوتینیو واکنش نشان 

داد.
 او بعد از دیدار برابر هرتابرلین گفت: خوشحالیم که کوتینیو جذب شد. فکر نمی کنم 
که او برای هماهنگ شدن با تیم به زمان زیادی نیاز داشته باشد. او از بازیکنانی است 
که خیلی زود می توانند در تیم جدید خود هماهنگ شوند و به تیم کمک کنند. روبرت 
لواندوفسکی پیش از این بارها تاکید کرد که بایرن برای بازگشت به روزهای اوج خود 

به جذب بازیکنان بزرگ نیاز دارد.
بایرن در روزهای پایانی فصل نقل و انتقالات تابستانی به ایوان پرشیچ و کوتینیو 

قرارداد امضا کرد تا در فصل جدید نتایج بهتری کسب کند.

بارسلونا با شکست برابر اتلتیک بیلبائو 
پس از 1۰ فصل در هفته نخست لالیگا 

مغلوب شد.
اتلتیک  دیدار  با  شب  جمعه  لالیگا   
میزبان  و  شد  آغاز  بارسلونا  و  بیلبائو 
توانست در ورزشگاه سن مامس با تک 
دیدار  این  پیروز  آدوریس  آریتس  گل 
شود. مهاجم اتلتیک بیلبائو در دقیقه 87 
وارد زمین شد و یک دقیقه بعد با ضربه 

قیچی برگردان دروازه بارسا را باز کرد تا آبی اناری ها در شروع فصل یک شکست تلخ را 
تجربه کنند. به گزارش میسترچیپ )کارشناس اسپانیایی( بارسلونا از ۵۳ سال پیش 
نخستین گل را در لالیگا دریافت نکرده بود. در سال 1966 آلفونسو با پیراهن کوردوبا 
دروازه آبی اناری ها را باز کرد. آدوریس با ۳8 سال و 186 روز دومین گلزن مسن بود 
که دروازه بارسلونا را در تاریخ لالیگا باز کرد. تنها آلفردو دی استفانو با ۳9 سال و 22۳ 

روز بالاتر از مهاجم اتلتیک قرار دارد. او در سال 1966 برابر تیم کاتالانی گلزنی کرد.
بارسا 1۰ فصل پیاپی بود که هفته نخست را با پیروزی به پایان می رساند و دومین آمار 
برتر را در این زمینه داشت. پس از شکست یک بر صفر برابر نومانسیا در زمان حضور 

پپ گواردیولا این اتفاق رخ نداده بود.

باشگاه بایرن مونیخ توافق با کوتینیو را رسما 
تایید کرد و این ستاره برزیلی با قراردادی یک 
ساله و به صورت قرضی رسما به باواریای ها 

پیوست.
به گزارش ایسنا و به نقل از ZDF، سرانجام 
بعد از کش و قوس های زیاد فیلیپ کوتینیو 
از بارسلونا جدا شد. بایرن مونیخ مقصد این 
بازیکن برزیلی شد و او به صورت قرضی و با 

قراردادی یک ساله به باواریای ها پیوست.
برابر هرتابرلین در  از تساوی  بعد  مونیخ  بایرن  حسن صالح حمیدزیچ مدیر ورزشی 
گفت وگویی که با شبکه ZDF آلمان داشت توافق نهایی با کوتینیو را اعلام کرد تا این بازیکن 

برزیلی رسما راهی بایرن شود.
کوتینیو بعد از درخشش در لیورپول بود که در فصل نقل و انتقالات زمستانی دو سال قبل 
راهی بارسلونا شد اما هرگز نتوانست در آبی اناری ها انتظارات را برآورده کند و عملکرد خوبی 
از خود نشان دهد. او بعد از پیوستن گریزمان به آبی اناری ها و احتمال بازگشت نیمار جایی 

در ترکیب اصلی نداشت و به همین خاطر تصمیم گرفت که راهی بایرن شود.
بایرن مونیخ فصل جدید رقابت های بوندسلیگا را خوب آغاز نکرد. این تیم در آلیانس آره 

نا به مصاف هرتابرلین رفت و با تساوی دو بر دو متوقف شد.

کوتینیو رسما به بایرن پیوستبارسلونا پس از ۱۰ فصل شکست خورد!رضایت لواندوفسکی از جذب کوتینیو

 کارشناس فوتبال ایران درباره عدم حضور طولانی لژیونرهای فوتبال ایران در سطح اول 
فوتبال دنیا گفت: باشگاه ها به زندگی شخصی فوتبالیست ایرانی توجه نمی کنند.

عباس چمنیان درباره عدم موفقیت لژیونرهای ایرانی در فوتبال اروپا اظهار داشت: 

بدون تردید چنین مقوله ای در فوتبال ایران وجود دارد اما کمتر کسی به این حوزه ورود 
کرده است. در پرورش بازیکن ایرانی تنها به استعداد فکر می کنیم و توجه نداریم که این 
استعداد فقط یک ظرفیت است. برای شکوفایی آن در سطح ملی و جهانی باید بازیکن 

را پرورش داد.
کارشناس فوتبال ایران که سابقه مربیگری در رده های ملی تیم های پایه را نیز دارد ادامه 
داد: استانداردهای پرورش بازیکن در ایران رعایت نمی شود. نیازهای حداقلی را در نظر 
می گیریم. ما می دانیم استاندارد تربیت فوتبالیست چیست اما راه رسیدن به آن را بلد 
نیستیم. بازیکن در رده های پایه فقط روی خلاقیت های فردی اش کار می کند. روی 

حرکات فیزیکی، ذهنی و حتی تغذیه او هیچ اقدامی نمی کنیم.
وی با تاکید بر روی اینکه فوتبالیست ایرانی استعداد خوبی دارد اما پرورش پیدا نمی 
کند تصریح کرد: بازیکن ایرانی را شاید یکی از باشگاه های بزرگ دنیا انتخاب کند اما 
همین بازیکن در آنجا به مشکل می خورد. کمتر بازیکنی در سنین نونهالی و نوجوانی 
به اروپا می رود. در واقع استعدادهای ما در بزرگسالی به باشگاه های بزرگ می روند. 
زمانی بازیکن به اروپا می رود که دیگر کاری برای بروز توانایی هایش نمی توان انجام داد و 
سقف کوتاه همان بازیکن در سنین کمتر ساخته شده است. فوتبالیست ایرانی نمی تواند 
سقفی که خودش و ساختار فوتبال ایران برایش ایجاد کرده را بشکافد و پا به پای فوتبال 

روز دنیا پیشرفت کند.
چمنیان درباره تفاوت بین بازیکنی که در ایران و اروپا پرورش یافته است به ذکر مثال 
پرداخت و اذعان داشت: کارلوس کی روش وقتی دید قرار است تیم ملی ایران در بازی 
های بزرگ جهانی شرکت کند نمی توانست خودش بازیکن را پرورش دهد. او سراغ دورگه 

ها رفت که فوتبال حرفه ای را یاد گرفته بودند و حالا نیاز بود تا در ترکیب تیم ملی فوتبال 
ایران بدرخشند. شاید همان بازیکن نسبت به مدل کاملا ایرانی ضعیف تر باشد اما همان 
ها نظیر اشکان دژاگه در کیفیت های بین المللی بهترین بازیکن میدان شدند. دلیلش 
هم مشخص بود که امثال دژاگه و سامان قدوس برای حضور در قالب یک تیم در سطوح 

جهانی آماده تر از یک بازیکنی بود که فقط خلاقیت فردی داشت.
وی بار دیگر تاکید کرد: نگاه جدی برای پرورش بازیکن وجود ندارد. نکته دیگر اینکه 
برنامه ای که در نظر می گیریم باز هم روی استانداردهای فوتبال جهان نیست. حدود دو 
سال پیش همه به یاد داریم که می گفتیم بازیکنان لیگ برتر ایران قابلیت دوندگی ندارند. 
در فوتبال روز دنیا یک بازیکن بیش از 11 کیلومتر در یک بازی می دود اما ایرانی ها نهایتا 
7 کیلومتر می دویدند. بازیکن ایرانی وقتی با چنین ارقامی به فوتبال اروپا و حتی حاشیه 
خلیج فارس می رود توان رقابت ندارد. او شخصیت حرفه ای و همچنین فیزیک خود را در 

ایران شکل داده است و به ندرت می تواند تغییر کند.
کارشناس فوتبال ایران عدم توجه بازیکنان ایران به زندگی سالم را دلیل اصلی عدم رشد 
آنها در سنین بالا دانست و گفت: سبک زندگی خصوصی بازیکنان ایرانی مهم ترین تاثیر 
را در رشد آنها دارد. مشکل اصلی بازیکنان ما زندگی شخصی آنهاست. باشگاه باید در 
روند زندگی خصوصی بازیکن دخالت کند. آنها فقط پول حرفه ای می دهند تا تنها دو 
ساعت از شبانه روز در زندگی یک فوتبالیست نظارت داشته باشد. اگر یک بازیکن خودش 
را کارمند باشگاه بداند توجه خواهد شد باید خودش را با فوتبال حرفه ای تطبیق دهد. 
متاسفانه همین بازیکن وقتی به اروپا می رود به مشکل می خورد و خیلی زود کنار گذاشته 

می شود.

چمنیان کارشناس فوتبال: 

استانداردهای پرورش بازیکن رعایت نمی شود

»تعداد دشمنان پرسپولیس هر روز بیشتر می شود. خیلی ها 
دوست ندارند ما نتیجه بگیریم و از اینکه احتمال دارد قهرمانی 
شویم، نگران می شوند.« آن چه خواندید، بخشی از صحبت های 

سیدجلال حسینی کاپیتان پرسپولیس است.
»هواداران  گفت:  پرسپولیسی ها  وضعیت  درباره  سیدجلال 
باهوشی داریم. نیازی نیست که هر روز مصاحبه کنیم و حرف بزنیم 
یا به آنها بگوییم باید چه کار کرد. طرفداران پرسپولیس در این سه 
سال، حرفه ای ترین رفتار را داشتند و اگر ما دیر به دیر حرف می 
زنیم، به همین خاطر است که نیازی نمی بینیم مدام مصاحبه کرده 
و با هواداران صحبت کنیم.« حسینی افزود: »پرسپولیس فصل 
بسیار سخت و مهمی را پیش رو دارد. من نمی خواهم به مسائلی 
که پیش می آید بدبین باشم اما در همین یک ماه گذشته ببینید 
که ما چه حواشی بزرگی را از سر گذراندیم. برخی، حرف و حدیث 
هایی ساختند تا پرسپولیس را زمین بزنند. واقعیت این است که 
تعداد دشمنان پرسپولیس هر روز بیشتر می شود. خیلی ها دوست 
ندارند ما نتیجه نگیریم و از اینکه احتمال دارد قهرمانی شویم، نگران 
می شوند.« کاپیتان سرخ ها اضافه کرد: »از وقتی تیم مان جمع 
و جور شد، عده ای هستند که برنامه ریزی کردند تا پرسپولیس را 

دچار حاشیه کنند ولی نباید این اجازه را به آنها بدهیم. شرط تکرار 
قهرمانی این است که بار دیگر، اتحاد گذشته را به وجود بیاوریم و 
تا آخر فصل آن را حفظ کنیم. پرسپولیس تا وقتی می تواند روی 
پای خودش بایستد که اتحاد هواداران را پشت سر خود ببیند. 
زمانی برای از دست دادن وجود ندارد و از سوی دیگر، نمی توانیم 
نسبت به یکسری اتفاقات، بی توجه باشیم. هر کسی قهرمانی می 
خواهد، باید کنار پرسپولیس باشد و مقابل این حجم از حواشی 
بایستد. دشمنان پرسپولیس هم می دانند که در زمین، توانایی 
شکست دادن مان را ندارند و از این رو، می خواهند در خارج از 
میدان به ما ضربه بزنند که باید زرنگ باشیم و مقابل شان بایستیم.« 
از او پرسیدیم منظورش چه کسانی هستند که گفت: »چرا باید نام 
ببرم، مردم این افراد را می شناسند. آنها برای نجات دادن خودشان، 
پرسپولیس را دچار مشکل می کنند. رفتارها و برنامه هایی دارند تا 
برای تیم ما دست انداز ایجاد کنند ولی نمی دانند که هر اتفاقی 
هم رخ بدهد، ما در کنار هم می مانیم و این اتحاد از بین نمی رود. 
اگر اجازه بدهیم که به ما ضربه  وارد کنند، از اهداف مان دور می 
شویم. خدا را شکر، بازیکنان حرفه ای و هواداران فهیم پرسپولیس، 
دل شان برای تیم می سوزد و سراغ این حاشیه ها نمی روند ولی 

باید همیشه حواس مان جمع باشد و بدانیم چه کار می کنیم و در 
مقابل، دشمنان تیم چه کارهایی انجام می دهند.« سیدجلال در 
مورد عملکرد گابریل کالدرون سرمربی آرژانتینی پرسپولیس اضافه 
کرد: »او یک مربی حرفه ای و کارنامه دار است. نمی توانیم به 
سادگی در مورد اهدافش حرف بزنیم. کالدرون از روزی که به ایران 
آمد، گفت که به نبال قهرمانی های بیشتر است. او می خواهد به 
پیشرفت پرسپولیس کمک کند و از این رو، باید به اندازه برانکو مورد 
حمایت قرار بگیرد. من مطمئنم در طول فصل، هر اتفاقی هم رخ 
بدهد، طرفداران پرسپولیس دست از حمایت کالدرون برنمی دارند؛ 
دلیلش هم مشخص است و دوباره تکرار می کنم: چون طرفداران 
ما، نمی خواهند پرسپولیس بیش از این لطمه بخورد.« حسینی در 
نهایت گفت: »قرعه کشی بازی ها، دلیل دیگری است که نشان می 
دهد چه کار سخت و پیچیده ای در این فصل داریم. اگر در ۵، 6 
هفته ابتدایی با این برنامه دشوار، به نتیجه نرسیم، قطعا حواشی 
بیشتر خواهد شد. به همین علت باید دست به دست هم بدهیم و 
تیم را به جلو ببریم. هر لطمه ای که به تیم وارد شود، دودش به چشم 
همه پرسپولیسی ها می رود. بعد از سه فصل قهرمانی، طبیعی 
است که خیلی ها دوست نداشته باشند پرسپولیس بیش از این 

موفق باشد ولی باید با همدلی و اتحاد بیشتر، تیم را به جلو ببریم. در 
همین هفته های ابتدایی، کارمان سخت تر هم می شود ولی نباید 
دست از حمایت یکدیگر برداریم. من شک ندارم این تیم در نهایت 

به یک موفقیت بزرگ دیگر در پایان فصل می رسد.«

دشمنان پرسپولیس دنبال ضربه زدن به ما هستند

سیدجلال: نگران هستند که نکند دوباره قهرمان شویم
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صادق زیباکلام چهره سیاسی اصلاح طلب گفت با اینکه آقای ظریف به هیچ وجه 
جلوتر از مواضع نظام حرکت نمی کند اما این سوال مطرح است که پس چرا تا این حد 
مورد بغض و کینه تندروها قرا گرفته است؟! حالا چه از نظر ساخت سریالی مثل گاندو، 
چه حملات دیگری که به ایشان می شود و اینکه پیشنهاد می دهند که باید کنار برود 
و آقای جلیلی بیاید!  اما سوالی که مطرح می شود این است که پس چرا این حملات 

دارد صورت می گیرد؟!
وی افزود: شاید کسی باور نکند ولی بخشی از آن به این بازمی گردد که آقای ظریف 
به انگلیسی مسلط است. آقای ظریف باادب است. آقای ظریف تحصیلکرده است. 
آقای ظریف برازنده است و متاسفانه از نظر خیلی از تندروها ، انقلابیون و رادیکال ها، 
وزیر خارجه انقلابی، وزیر خارجه ای است که توهین کند. دیگران را تحقیر کند. پرچم 

آمریکا را وسط مجلس شورای اسلامی آتش بزند. مرگ بر آمریکا بگوید. وقتی قرار 
است با وزیر خارجه آمریکا یعنی جان کری صحبت کند، به او پشت کند و توهین کند. 
متاسفانه در جامعه ما ملاک انقلابی گری و ملاک رادیکال بودن، به فحاشی، خلاف 
نرم عمل کردن و به اینکه شعارهای پوچ و الکی دادن و به رهبران و مسئولان کشورهای 
دیگر منظما توهین و تحقیر کردن و ژست های انقلابی گرفتن، تقلیل پیدا کرده است. 

و این خیلی اسباب تاسف است .
حمایت سردارسلیمانی از ظریف باعث اختلاف بین تندروها شده است

این چهره سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه ظریف اهل مماشات نیست، خاطرنشان 
کرد: اصلا برای ظریف مهم نیست که کار و رفتاری کند تا تندروها از آن خوششان بیاید. 
برای همین است که اکنون و تا این حد مایه بغض و کینه تندروها شده است. در غیر 
اینصورت شما ظرف شش سال گذشته یک عمل، یک موضع گیری، یک حرکت و یک 
مصاحبه ظریف را نمی توانید بیاورید که ایشان چیزی گفته باشد که نظام آن  را نگفته 

باشد. یا ظریف حرفی زده باشد که نظام آن حرف را نمی زند.
زیباکلام تصریح کرد: البته آنها یک بغض و کینه دیگری هم از ظریف دارند و آن هم 
به ماجرای آمدن بشار اسد به تهران باز می گردد. که آقای ظریف به واسطه اینکه  این 
سفر به او اطلاع داده نشده بود ، چرا استعفا داد؟! آقای ظریف نباید استعفا می داد 
و قس علیهذا. دلیل بعدی این است که تا حدودی میان تندروها از اینکه آقای سردار 

قاسم سلیمانی اینگونه از آقای ظریف حمایت می کند اختلافاتی بوجود آمده است .
برخی تندروها آب شان با سردار سلیمانی هم در یک جوی نمی رود

وی گفت:این ماجرا باعث بوجود آمدن بغض و کینه تندروها و کسانی که ظریف رقیب 
انها است و چندان دل خوشی از سردار قاسم سلیمانی ندارند، شده است . لذا از آنجا 
که نمی توانند به سردار قاسم سلیمانی چیزی بگویند، تلافی اش را سر ظریف در می 
آورند. یعنی به عبارت دیگر علاقه احترام و محبتی که سردار قاسم سلیمانی به ظریف 
دارد باعث دلخوری، کدورت و بغض و کینه تندروها شده است. تندروهایی که به هر 

حال خیلی آب شان با سردار قاسم سلیمانی در یک جوی نمی رود.
زیباکلام  درگفت و با خبر آنلاین درباره پیشنهاد مطرح شده مبنی بر جایگزین شدن 
سعید جلیلی به جای ظریف در مذاکرات، گفت: یک بحث خیلی اساسی در جامعه 
شناسی مطرح است تحت عنوان بحث ساختار- کارگزار . در خلاصه این بحث این 
سوال مطرح است  که آیا این ساختارها هستند که به مناسبات کلان اجتماعی شکل 
می دهند یا اینکه کارگزارانی که درون آن ساختارها فعالیت و کنش می کنند، دخیل 
هستند؟ به زبان ساده تر، آیا هرکس که داخل وزارت خارجه ایران باشد، فرقی نمی کند 
چون ساختار سیاست خارجی ایران به گونه ای است که مهم نیست کی وزیر خارجه 
است؟! یعنی اگر محمدجواد ظریف وزیر خارجه است، احیانا سعید جلیلی یا علی 
اکبر صالحی یا منوچهر متکی وزیر خارجه است هیچ فرقی نخواهد کرد ؟ یعنی هرکس 

وزیر خارجه باشد، چون سیاست های خارجی شاکله سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران را تشکیل می دهد، پس همچنان همان سیاست باقی خواهد ماند! اما  
من در این باره معتقدم که درست است که ساختار نقش دارد و یکسری کلیات است 
که سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران را می سازد اما اینکه چه کسی درون آن 
ساختار قرار می گیرد، مثلا منوچهر متکی یا سعید جلیلی یا محمدجواد ظریف باشد، 

خیلی مهم خواهد بود.
محال بود از مذاکرات جلیلی توافق هسته ای و برجام بوجود آید

وی افزود: من معتقدم اگر آقای روحانی رئیس جمهور همچنان می بودند و آقای 
ظریف وزیر خارجه نشده بود و مسئولیت مذاکرات برعهده آقای سعید جلیلی می بود، 
محال ممکن بود که آقای سعید جلیلی موفق شوند تا توافق هسته ای یا برجام را بوجود 

بیاورند.
زیباکلام اظهار داشت: چرا که اولین و مهم ترین و بنیادی ترین مشکل این بود که 
آقای سعید جلیلی اصلا نمی توانستند با خارجی ها صحبت کنند.  یعنی صرف نظر 
از این که ترامپ از توافق خارج شد یا تندروها در ایران و نتانیاهو در اسراییل بلایی سر 
برجام  آوردند تا این توافق موفق نشود و اینها به جای خود محفوظ است اما بخشی 
از برجام که توانست موفقیت آمیز باشد مدیون و مرهون تسلط ظریف به زبان خارجه 
است. مدیون و مرهون تسلط عباس عراقچی یا تخت روانچی به زبان خارجه است. این 
افراد نه تنها به زبان خارجه مسلط هستند بلکه زبان آمریکایی ها، غربی ها و مناسبات 
بین الملل را هم می فهمند. درحالی که امثال آقای سعید جلیلی نه تنها یک کلام نمی 
توانند با غربی ها صحبت کنند بلکه اساسا درکی هم از مناسبات بین المللی و اینکه 

آمریکایی ها چگونه فکر و رفتار می کنند، ندارند. 
قطعا ظریف یک سروگردن بالاتر از جلیلی است

این چهره سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: آقای سعید جلیلی شش سال تمام 
مذاکره کرد دریغ از آنکه در این مذاکرات یک میلیمتر پیشرفتی حاصل شود. بین خانم 
کاترین اشتون یا آقای جان کری به گونه ای نیست که خیلی تفاوت بوده باشد. اینکه 
جلیلی نتوانست موفق شود ولی محمدجواد ظریف موفق شد، به توانایی های آقای 

ظریف باز می گردد که قطعا یک سر و گردن بالاتر از آقای جلیلی قرار می گیرد.
زیباکلام با بیان اینکه علی رغم همه مطالبی که عنوان کردم ، بنده با خیلی از موضع 
گیری های آقای ظریف در سیاست خارجی مشکل دارم، گفت: اینکه ایشان اصلا 
وقعی به مسئله حقوق بشر نمی گذارد، مشکل دارم. اینکه ایشان تابع نعل به نعل اجرا 
کردن سیاست های نظام در سوریه و غیره هستند، مشکل دارم . ولی این اعتقادات 
من به آقای ظریف باعث نمی شود که اگر اولیاقت ها و توانایی هایی دارند - که قطعا 
هم دارند -  نادیده بگیرم. من روی آن توانایی های دیگر قلم قرمز نمی کشم و به ایشان 

دشنام نمی دهم.

صادق زیباکلام:

ظریف به هیچ وجه جلوتر از مواضع نظام حرکت نمی کند 

بازگشت به توافق سیملا بایدمبنا قرارگیرد
 تلاش جهانی بر حل دیپلماتیک بحران کشمیر

بیش از 1۰ روز از آغاز بحران تازه کشمیر می گذرد و با وجود تأکید جامعه جهانی بر حل 
دیپلماتیک موضوع و مبنا قرار دادن توافق سیملا، همچنان محدودیت های رفت وآمد و 

ارتباطی توسط هند برای مسلمانان کشمیر ادامه دارد. 
نیمه مردادماه، مقامات عالی هند از لغو اصل ۳7۰  قانون اساسی و بندهای ۳۵ قانون  
هند که اختیارات ویژه ای برای ایالت جامو و کشمیر در نظر گرفته است، خبر دادند. با 
محقق شدن این وعده انتخابات نارندرا مودی، نخست وزیر هند، آتش زیر خاکستر این 
منطقه خودمختار شعله ور شده است و کشورهای منطقه بیش از گذشته نگران رفتن دود 
آن به چشم همسایگان اند. حال باید پرسید محور اصل ۳7۰ قانون اساسی و بندهای ۳۵ 

قانون هندوستان به چه موضوعاتی می پردازد.
بر اساس اصل ۳7۰ قانون اساسی هند، کشمیر تحت کنترل هند می تواند قانون اساسی 
و پرچم مخصوص به خود و همچنین اختیارات مستقل داخلی به جز موارد بین المللی و 

دفاعی و ارتباطات را داشته باشد.
بر اساس بند ۳۵ قانون هند نیز »فروش هرگونه دارایی غیرقابل حرکت )زمین، خانه و 
غیره( به افرادی که متعلق به ایالت جامو و کشمیر نیستند، ممنوع است. بر اساس این 
قانون، یک ساکن دائمی جامو و کشمیر فردی است که پیش از سال 19۵۴ ساکن این 
ایالت بوده باشد یا 1۰ سال به صورت دائم در آن زندگی کرده باشد و به صورت قانونی 
دارایی های ثابت خریداری کرده باشد.« در بخش دیگری از آن تأکید شد است »به پارلمان 
ایالت جامو و کشمیر این اجازه را می دهد تا "ساکنان دائمی کشمیر" را تعریف و آنها را 
مشخص کند.« علاوه بر این، در آن  آمده است»دولت جامو و کشمیر موظف است تنها 

مردم محلی کشمیر را برای مشاغل دولتی استخدام کند.«
اقدام دیپلماتیک، واکنش  مسئولان پاکستان

این اقدام هند با واکنش مسئولان ایالت کشمیر و پاکستان همراه شد. عمران خان، 
نخست وزیر پاکستان در پی اعلام این خبر از سوی مسئولان هند و محصور شدن مقام های 
محلی کشمیر و اعزام ۳۵ هزار نیروی نظامی هندی، افزایش تنش های نظامی، محدودیت 
رفت وآمد، قطع راه های ارتباطی و قطع اینترنت در کشمیر، اعلام کرد: »اسلام آباد هرگز به 
دنبال جنگ نیست و معتقد است که مناقشه کشمیر از طریق گفت وگو قابل حل است.« 
وی در عین  حال تأکید کرد: »پاکستان اطلاعاتی را در خصوص اقدامات احتمالی هند 
برای تحریک پاکستان دریافت کرده و ما هشدار می دهیم که پاکستان در صورت هرگونه 
تجاوز از سوی هند، پاسخ فوری و قاطعانه خواهد داد. جامعه جهانی مسئول هر نوع جنگ 
احتمالی خواهد بود، زیرا نهادهای که باهدف جلوگیری از جنگ و درگیری تشکیل  شده 
بودند، به مسئولیت های خود عمل نکردند. دولت این کشور مسئله کشمیر را در همه 
مجامع بین المللی ازجمله سازمان ملل و دیوان بین المللی عدالت مطرح کرده و هرگز 

کشمیری ها را تنها نخواهد گذاشت.«
در همین راستا، شاه محمود قریشی، وزیر امور خارجه پاکستان طی نامه ای به رئیس 

شورای امنیت، خواستار برگزاری نشستی برای رسیدگی به تنش های این منطقه شد.
ملیحه لودهی، نماینده دائم پاکستان در سازمان ملل بعد از نشست غیرعلنی روز گذشته 
شورای امنیت، درخواست این کشور از جامعه جهانی برای ورود به موضوع و این جلسه 
را نخستین گام دیپلماتیک این کشور برای بحران موجود عنوان کرد. تأکید او و دیگر 
دیپلمات های پاکستان بر تداوم و استمرار این مشی، نشان می دهد استراتژی دولت عمران 
خان نه جنگ، بلکه دیپلماسی است. این نشست شورای امنیت سازمان ملل درباره کشمیر 
که به درخواست چین برگزار شده بود، دیروز بدون حصول به نتیجه مشخصی پایان یافت. 
اما شب گذشته دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا تلفنی با عمران خان، نخست وزیر 
پاکستان گفت وگو کرد. بر اساس اعلام کاخ سفید، ترامپ در این تماس تلفنی با عمران 
خان بر ضرورت کاهش تنش ها میان هند و پاکستان درباره موضوع کشمیر و حل این 
موضوع از طریق گفت وگو تأکید کرد. در عین حال، روزنامه انگلیسی زبان »اکسپرس 
تریبیون« پاکستان از کاهش ۴۴۰ میلیون دلاری کمک های واشنگتن به »اسلام آباد« خبر 

داده است. 
بازگشت به توافق »سیملا«

موقعیت جغرافیایی پاکستان و نقش او در منطقه سبب شده است کشورهای چین، 
روسیه و آمریکا نسبت به وضعیت پیش آمده و اقدام دولت هند واکنش نشان دهند و همگی 
خواهان کاهش تنش، پرهیز از برخورد نظامی و حل وفصل دیپلماتیک موضوع باشند. 
ایران نیز به عنوان همسایه پاکستان نسبت به افزایش تنش ها ابراز نگرانی کرده و خواستار 
حفظ حقوق مسلمانان کشمیر و صلح منطقه شده است. آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان 
ملل نیز ضمن تأکید بر خویشتن داری طرفین، اعلام کرد »موضع این سازمان در ارتباط با 

جامو و کشمیر منطبق با منشور سازمان ملل و قطعنامه های شورای امنیت است.«
حال این پرسش مطرح می شود این مبنای عمل که عمران خان و گوترش بر آن تأکید 
می کنند، چیست؟ توافقنامه »سیملا« در سال 1972 میان این دو کشور منعقد شده 
است. مطابق این توافق که در پایان جنگ های استقلال بنگلادش از پاکستان حاصل 
شد، دو کشور در مورد به رسمیت شناختن خط آتش بس جدید در طول منطقه کشمیر 
متعهد شدند. بر اساس این توافقنامه، پاکستان و هند مکلف اند به تمامیت ارضی یکدیگر، 
وحدت و استقلال سیاسی و برابری حاکمیتی احترام بگذارند و از تبلیغات خصمانه علیه 

هم پرهیز کنند.
علاوه بر این، در این توافق تأکید شده است: 1. این دو کشور باید از خط کنترل جامو 
و کشمیر به عنوان کلید صلح پایدار حمایت کنند.2. با توجه به مرز کنترل آتش بس سال 
1971 هیچ یک از طرفین نمی توانند به صورت یک جانبه دست به تغییر موضع یا اقدام 
همراه با زور بزنند که این خط مرزی را نقض کنند. ۳. سران دو کشور برای تداوم صلح و 

مذاکره، اقدامات دیپلماتیک را دنبال کنند.  
با گذشت بیش از دو هفته از اعلام موضع جدید هندی ها، همچنان مردم کشمیر با 

محدودیت های ارتباطی روبه رو هستند.

آیت الله مقتدایی:

درباره عملکرد افراد در زمان مسئولیتشان تذکر 
ندادید، باید همیشه سکوت کنید

حوزه  مدرسین  جامعه  عضو  یک   
این  نظرم  به  می گوید:  قم  علمیه 
آملی  صادق  )آیت الله  شخص 
داشته،  خلافی  کار  اگر  لاریجانی( 
وقت  همان  می دانستند  صلاح  اگر 
صلاح  اگر  ولی  می دادند،  تذکر 
باید  کردند،  سکوت  و  نمی دانستند 

همیشه سکوت کنند.
آیت الله مرتضی مقتدایی از اعضای 
در  جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
انتقاد  درباره  ایرناپلاس  با  گفت وگو 
جامعه  رئیس  یزدی،  محمد  آیت الله 
مدرسین از آیت الله صادق لاریجانی، 
رئیس سابق قوه قضاییه توضیح می دهد: در مردادماه جلسات جامعه مدرسین تعطیل 
است. ما از یک هفته قبل از مرداد اصلًا جلسه نداشتیم. آقای یزدی این گونه مطالب را که 
در ذهنشان بود گاهی در جلسات جامعه مدرسین مطرح می کردند و حالا علنی آن را بیان 
کرده اند. اگر با من مشورت می شد می گفتم طرح علنی این مسائل به مصلحت نیست، 

ولی حالا خودشان صلاح دیدند. ولی من در این قضیه به طورکلی وارد نمی شوم.
مقتدایی درباره اینکه وقتی فردی از سِمَت خود کنار می رود و عده ای شروع به انتقاد از 
عملکرد او در زمان مسئولیت می کنند می گوید: بله؛ به نظرم همین شخص اگر کار خلافی 
داشته، اگر صلاح می دانستند، همان وقت تذکر می دادند، ولی اگر صلاح نمی دانند و 
سکوت کردند، باید همیشه سکوت کنند. اگر کسی سر پستی بود و رفت، بعد انتقاد کنند 

این کار درستی نیست. به نظر من هم این کار صحیحی نیست.
به تازگی آیت الله یزدی از اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و عضو حقوقدان شورای 
نگهبان در دیدار با مسئولان مرکز بسیج اساتید و نخبگان حوزه علمیه قم گفته: فلانی 
می گوید آگه این کار را نکنید نجف می روم! خوب بروید، آیا با رفتن شما قم به هم می خورد؟ 
شما در قم بودنتان هم خیلی مؤثر نبود، چه رسد که نجف بروید. رئیس دفتری که 1۰ سال، 
جای مهمی را اداره کرده، دستگیر می شود، بعد اعتراض می کند که چرا گرفتید؟! به اسم 

مدرسه علمیه، کاخ ساختند! آیا ارث پدرت بود؟ از کجا آوردی ساختی؟
چندی پیش خبری در فضای مجازی منتشرشده بود مبنی بر اینکه آیت الله صادق آملی 
لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در نامه ای به رهبری اعلام کرده که قصد 
هجرت به نجف را دارد، ولی کمی بعد روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

نگارش این نامه توسط آملی لاریجانی را تکذیب کرد.
با این حال طی روزهای گذشته انتقادات مختلفی از عملکرد آیت الله آملی لاریجانی در 
زمان ریاست قوه قضاییه مطرح  شده است. از جمله در برنامه زنده شبکه یک،  یک روحانی 

به ساختن حوزه علمیه مجلل از سوی آیت الله آملی لاریجانی اعتراض می کند.

 سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی ایران درباره انتقادهای 
کرباسچی به عملکرد رئیس فراکسیون امید مجلس، با بیان 
اینکه عارف اصالتا شخصیت فرهنگی و دانشگاهی است نه 
سیاسی، خاطرنشان کرد: سقف پرش ما در انتخابات مجلس 

دهم عارف بود.
اظهارات  به  پاسخش  از  اینکه  درباره  مرعشی  حسین 
کرباسچی نوعی اختلاف برداشت می شود، گفت: با کسی 
اختلافی ندارم مشی من اصولا متفاوت است. فکر می کنم 
"واگرایی" یکی از مشکلاتی که ایران در شرایط فعلی با آن 
مواجه است. در این راستا کمتر می بینید افراد همدیگر را تایید 

کنند.  
وی با بیان اینکه واگرایی بلای خانمانسوز ایران است، تاکید 
کرد: در درون جریان ها، احزاب و نهادهای دولتی این واگرایی 
را می توانید ببینید که این موضوع کار اداره کشور را خیلی 
سخت می کند. بنابراین باید نهضت جدیدی برای "همگرایی" 

بین سیاستمداران و میان آنها با مردم راه بیندازیم.  
در  کرد:  خاطرنشان  سازندگی  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
جبهه اصلاحات غلامحسین  کرباسچی، محمدرضا عارف، 
سعید حجاریان، عبدالله نوری مفید هستند و خداوند این 
شخصیت ها را بی دلیل و بی فایده خلق نکرده است و هرکدام 

در مقطعی به درد کشور می خورند.    
یادآور شد: سخنان کرباسچی غیرمنطقی نبود  مرعشی 
با  بر مخالفت  مبنی  از صحبت های وی  که  برداشتی  ولی 
رئیس دولت اصلاحات شد، درست نبود. این واقعیت است 
که جبهه اصلاحات به لحاظ مدیریتی با ضعف هایی مواجه 
است و وقتی اتفاقی رخ می دهد مسائل داخلی آن حل و 

فصل نمی شود.  
دانست  اصلاحات  بی نظیر  و  واقعی  رهبر  را  خاتمی  وی 
در  رهبری  اعمال  برای  اصلاحات  دولت  رئیس  گفت:  و 
جبهه اصلاحات با محدودیت هایی مواجه است. زمانی فکر 
می کردیم اگر پارلمان اصلاحات با حدود 6۰۰ عضو از سراسر 
کشور شکل بگیرد، رئیس این پارلمان باید خاتمی باشد اما آیا 

می شود این کار را کرد؟
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران در گفت وگو با ایرنا ادامه 
داد: موضوع اعمال رهبری که بحث اصلی کرباسچی است 
ابزار و سازمان می خواهد. واقعیت این است که شرایط سیاسی 
جبهه اصلاحات به گونه ای نیست که رئیس دولت اصلاحات 

ابزارهای لازم برای اعمال رهبری را اختیار داشته باشد.  
مرعشی اظهار داشت: این انتقادات منطقی است و ضرورتی 
ندارد که انتقاد درون جبهه ای نداشته باشیم ولی در عین حال 
فکر می کنم جبهه اصلاحات در سطح کلان در سال های اخیر 

خوب مدیریت شده است.   
کار  نژاد  احمدی  از  پس  اصلاحات  جریان  احیای 

سختی بود
اگر برای اصلاح طلبان ۳ مقطع تاریخی را ترسیم کنیم. 
مقطع نخست، یعنی دهه 6۰ چپ های خط امامی بودند که 
از مجلس چهارم دچار فترت شدند. دوره دوم از مجلس پنجم 
با تاسیس حزب کارگزاران سازندگی و انتخابات 76 و مجلس 
ششم، اصلاح طلبان توانستند به قوه مجریه و مقننه دست 
بیشتر  رد صلاحیت  و  از تحصن  یعنی  در دوره سوم  یابند. 
نمایندگان مجلس ششم دوره فترت دیگری شروع شد که به 

اتفاقات 88 منجر شد که بسیار پرهزینه بود.  
اصلاحات  جریان  بازسازی  دوران  این  در  داد:  ادامه  وی 
سخت بود. این بازسازی با رای دادن رئیس دولت اصلاحات 
در سال 9۰ در دماوند شروع شد و با پیروزی حسن روحانی در 
انتخابات ریاست جمهوری 92 و پیروزی در انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی ادامه یافت و با انتخاب دوباره 
انتخابات شوراها  روحانی به ریاست جمهوری و پیروزی در 

کامل شد.  
توجه  با  عنوان کرد:  کارگزاران سازندگی  سخنگوی حزب 
جریان  بازسازی  نژاد،  احمدی  اقدامات  از  ناشی  تبعات  به 
اصلاحات کار بسیار سختی بود که این کار را رئیس دولت 
اصلاحات با ابزارهای اندک و با ملایمت و شایستگی انجام داد.  

من و کرباسچی تابع جمع هستیم نه تابع هم
شخصیت های  جمع  کارگزاران  در  کرد:  تاکید  مرعشی 
مستقل همراه هستیم، قرار نیست در حزب من تابع کرباسچی 
یا او  تابع من باشد همگی باید تابع جمع باشند. در شورای 
مرکزی درباره مصاحبه کرباسچی با ارگان مطبوعاتی حزب 

بحث و همدیگر را قانع می کنیم.
براینکه سخنان وی  وی درباره اظهارات کرباسچی مبنی 
مواضع حزب است، گفت: اگر تعبیر وی این باشد که جبهه 
اصلاحات برای مدیریت کلان خودش نیازمند ابزارهای جدید 
و مدیر اجرایی حاضر در صحنه است آن را تایید می کنم، اما اگر 
منظور این است که به رهبری بلامنازع رئیس دولت اصلاحات 
خدشه ای وارد شود که کرباسچی و حزب کارگزاران چنین 

موضعی ندارد.
جبهه  در  امروز  داد:  ادامه  کارگزاران  حزب  سخنگوی 
اصلاحات یعنی از حزب اعتدال و توسعه محمد باقر نوبخت 
گرفته تا مجموعه خط امام )ره( سیدهادی خامنه ای، رئیس 

دولت اصلاحات از همه محبوب تر است. در حزب کارگزاران 
هم حتما ایشان از کرباسچی و محسن هاشمی و سایر گروه ها 

محبوب تر است.
رئیس دولت اصلاحات  به  باید  مرعشی خاطرنشان کرد: 
کمک کنیم که بتواند رهبری اصلاح طلبان را بهتر اعمال 
کند. کاری که او در سال 9۰ کرد در حالی که فقط 2 سال 
از وقایع 88 گذشته بود ریسک بزرگی محسوب می شد و با 
این کار نمادین مانع فاصله گرفتن جبهه اصلاحات از نظام و 
انتخابات شد که این کار کوچکی نبود. وی در موضوع انتخاب 
میان حسن روحانی و محمدرضا عارف در سال 92، رهبری 
استراتژیک و بی نظیری داشت. آن زمان برای عارف کناره 
را کسی جز رئیس دولت  این کار  بود.  گیری بسیار سخت 

اصلاحات نمی توانست انجام دهد.  
عارف سقف پرش ما در انتخابات مجلس دهم بود

به  کارگزاران  حزب  دبیرکل  انتقادهای  درباره  مرعشی 
عملکرد عارف، گفت: کارکرد دو دوره گذشته شورای عالی 
می کنم.  ارزیابی  مناسب  را  طلبان  اصلاح  سیاستگذاری 
محمدرضا عارف اصالتا شخصیت فرهنگی و دانشگاهی است 
جوهره وجودی عارف نشان می دهد وی شخصیتی سیاسی 
نیست. باید بپذیریم ما کس دیگری را نداریم اینطور نیست 
که موسوی خوئینی ها، عبدالله نوری یا بهزاد نبوی و حتی 
عبدالواحد موسوی لاری و کرباسچی را نخواستیم به مجلس 
بفرستیم سقف پرش ما در انتخابات مجلس دهم محمدرضا 

عارف بود.
عارف نیم نگاهی به انتخابات ریاست جمهوری دارد

مرعشی افزود: از نظر من عارف شخصیت مفید و به درد 
ویژگی  نظر  از  و  نیست  سیاسی  ذاتش  ولی  است  خوری 
ای  چهره  بلکه  نمی شود  تلقی  سیاستمدار  شخصیتی 
دانشگاهی،  ملایم، متین است. او اگر محافظه کار نبود که 
تایید  به  نیم نگاهی  او  نمیتوانست وارد مجلس شود. حتما 

صلاحیتش در انتخابات ریاست جمهوری دارد.
وی یادآور شد: از نظر من در سیاست، عارف ذیل رئیس 
دولت اصلاحات تعریف می شود و مادامی که عارف در این 
جهت حرکت کند باید به او احترام بگذاریم و تقویتش کنیم. اگر 
عارف بخواهد ساز جدا بزند و لباس سیاسی را از تنش دربیاورد 
و آن لباسی که عارف جدا از اصلاح طلبان بپوشد بی قواره و 

تنگ خواهد بود.  
اگر سه نهاد اصلاح طلب قوی تر عمل می کردند... 

" عاملان  این گفته محمدرضا عارف که  مرعشی درباره 
شد:  یادآور  طلبکارند"،  و  مدعی  امروز  سال 92،  تصمیم 
جبهه اصلاحات به دولت انتقاد دارد و این حرف عارف سوار 
تردیدی  دولت،  از  ما  انتقاد  است.  انتقادی  موج  بر  شدن 
در اصالت تصمیم ما ایجاد نمی کند چون انتخاب درستی 

کردیم.  
وی اظهار داشت: سه نهاد هستند که اگر قوی تر عمل می 
کردند امروز این مشکلات را نداشتیم. یکی از کارهایی که از 
حسن روحانی انتظار داشتیم انجام دهد عادی سازی شرایط 
سیاسی بود. نهاد دیگر فراکسیون امید مجلس دهم است 
که در مجموع کارکردش را مثبت می دانم ولی می توانست به 
لحاظ سیاسی قوی تر عمل کند. اگر فراکسیون امید و شخص 
عارف همین مقدار که علی مطهری در مسائل مختلف به 
شکل شخصی موضع گرفت، ظاهر شده بودند حتما شرایط 

بهتری داشتیم.  
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سومین نهاد را شوراها به 
ویژه در تهران دانست و گفت: اگر شورای شهر تهران توانسته 
بود شهردار مناسبی انتخاب کند و در شهرداری درخشیده 
این مواردی است که  بود.  به گونه ای دیگر  ما  بودیم وضع 
احتمالا کرباسچی در ذهنش داشته است که من هم قبول 
ابزارهای  اصلاحات  دولت  رئیس  بپذیریم  باید  منتها  دارم. 

مناسب را نمی تواند به کار گیرد.  
تضعیف عارف تضعیف خود ماست

مرعشی اضافه کرد: رئیس دولت اصلاحات و کرباسچی و 
سایر دوستان درباره عارف نظرات مشابهی دارند. نمی خواهم 
بگویم خاتمی منتقد است ولی به  هرحال همه به عارف کمک 
می کنند تا کارها خوب پیش برود. مادام که شخصی مناسب تر 
و قوی تر از عارف نداریم تضعیف عارف تضعیف خود ماست.  

وی ادامه داد: کرباسچی به عنوان دبیرکل حزب کارگزاران در 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان حضور ندارد. من نیز 
به همراه مصطفی معین، محسن امین زاده و محسن صفایی 
فراهانی به عنوان شخصیت حقیقی در این شورا حاضر نمی 
شویم و بیشتر دبیران کل احزاب عضو شورا شرکت نمی کنند. 
پس نمی توانیم نسبت به عملکرد شورا انتقادی داشته باشیم. 
این فعال اصلاح طلب افزود: اساس شورا را قبول داریم و عارف 
هم به شکل دموکراتیک انتخاب شده است. باید شورا را تقویت 
می کردیم اما مداخلات بیرونی نگذاشت در شورا حضور داشته 

باشیم.
باید روی اسب برنده شرط بندی کرد

انتخابات دوم اسفندماه امسال  مرعشی درباره حضور در 
مجلس گفت: نظام در بدترین شرایط بین المللی هم که حضور 
داشته باشد نه درباره حجاب و نه تایید صلاحیت اصلاح طلبان 
کوتاه نمی آید. از این بابت خیال ما راحت است پس همچنان 

در سیاست ایران با امکانات حداقلی در صحنه خواهیم ماند.
وی در پاسخ به این پرسش که احتمال دارد با پیروزی مثلا 
اصولگرایان در انتخابات، حزب کارگزاران از تشکلی اصلاح 
طلب به راست میانه گرایش پیدا کند، گفت: از قدیم گفته اند 
باید روی اسب برنده شرط بندی کرد. راست میانه به تدریج 
تمام پایگاه هایش را به راست رادیکال و جبهه پایداری واگذار 
کرده است. علی لاریجانی به تنهایی در عرصه سیاسی ایران 
فعالیت می کند و علی اکبر ناطق نوری حاضر نیست به صحنه 
سیاسی ایران بازگردد و محمد رضا باهنر تلاش های می کند 
که زیاد موثر نیست. راست میانه جایگاهی در سیاست ایران 

ندارد.  
این فعال سیاسی ادامه داد: راست رادیکال جای چپ قدیم 
در سیاست ایران را گرفته است و الان هم رقیب اصلاح طلبان، 
لاریجانی و میانه روهای راست نیستند بلکه جبهه پایداری و 
شورای وحدت اصولگرایان است که گردانندگان آن غلامعلی 
حدادعادل و سعید جلیلی هستند بنابراین به لاریجانی، باهنر، 

ناطق نوری و احمد توکلی میدان داده نمی شود.
مرعشی تاکید کرد: راست میانه ای وجود ندارد که کارگزاران 

بخواهد به آن سمت بچرخد.  
دراصولگرایی انشعاب و میانه روی رخ نمی دهد

مرعشی درباره چند دستگی میان اصولگرایان گفت: محمود 
احمدی نژاد هیچ پایگاهی میان اصولگرایان ندارد و خودش 
ایران  سیاست  در  نقش  ایفای  برای  شانسی  اطرافیانش  و 
نخواهند داشت. احمدی نژاد برای نظام یک عنصر سوخته 
است. نواصولگرایی و دعوت از جوانان از سوی محمد باقر 
قالیباف نوعی فرار به جلوست. او میخواهد بگوید من هنوز 
او  او نمی دهند. ولی  هستم. اگرچه اصولگرایان نقشی به 
می خواهد نقش انشعابی هم ایفا کند! او با دعوت از جوانان 
می خواست بگوید بدون هیچ مشکلی در سیاست ایران حضور 

دارم.
وی افزود: مجموعه شورای وحدت، هسته اصلی اصولگرایی 
است که در این زمینه جبهه پایداری با حدادعادل هماهنگ 
می شوند. در جبهه اصولگرایان دو چیز اتفاق نمی افتد یکی 

انشعاب و دیگر میانه روی.
سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی در پاسخ به این پرسش 
برای  گفت:  ندارند،  قبول  را  همدیگر  اصولگرایان  چرا  که 
اصولگرایان سخت است که با آن همه تجربه و سابقه کنار بروند. 

آنها از سال 8۴ دچار این مشکل هستند. محمدرضا باهنر پس 
انتخابات ریاست جمهوری نهم به طنز می گفت خوب شد 
محسن مهرعلیزاده نامزد شد وگرنه نفر آخر می شدم. از وقتی 
و  نامزد شدند  انتخابات  در  اصولگرا  که چهره های شاخص 
نتوانستند رای لازم را کسب کنند در سراشیبی قرار گرفته اند. 

اصولگرایی غیر از نهادهای قدرت پایگاه رای جدی ندارد.
بالا بردن کارآمدی با بسیج ظرفیت های فن سالارانه

مرعشی گفت: شخصا فکر می کنم که اگر ظرفیت های 
وارد  و  بسیج  بتوانیم  را  سیاسی  سالاری(  )فن  تکنوکراتیک 
انتخابات کنیم یعنی شخصیت های موثر فن سالار و سیاست 
دان را برای حضور در انتخابات قانع کنیم هم می توانیم پیروز 

شویم و هم کارآمدی مجلس را افزایش دهیم.  
وی یکی از مسائل مورد غفلت اصلاح طلبان را وجود ظرفیت 
نیروهای  روزی  باشد  قرار  اگر  افزود:  و  دانست  متعدد  های 
فراهانی،  صفایی  توانیم  می  بیاوریم  صحنه  به  را  رادیکال 
حجاریان، علوی تبار و عبدالله نوری را استفاده کنیم و اگر 
را می توانیم  عارف  امثال  بیاوریم  را  کاران  قرار شد محافظه 
به کار بگیریم. اگر بخواهیم فن سالاران را بیاوریم اشخاصی 
چون حبیب الله  بیطرف را می آوریم که یک درصد احتمال رد 
صلاحیتش وجود ندارد او فن سالار سیاستمدار و ریشه داری 
سیاست  در  ماجدی  علی  و  عادلی  حسین  محمد  است.  
خارجی، حمید رضا برادران شرکا، محمد ستاری فر و مسعود 
نیلی میان اقتصاددانان و... چند ظرفیتی بودن اصلاح طلبان 

نکته جذاب و مهمی است.  
سخنگوی کارگزاران افزود: اصلاح طلبان لازم نیست شبیه 
مجلس ششم را طراحی کنند می توانیم با مجلسی که در آن 
خط قرمزهای رهبری و نظام در آن رعایت شود فن سالاران 
سیاستمدار را متناسب با کمیسیون های مجلس به صحنه 
بیاوریم. اگر اصلاح طلبان نیروهای خود را بسیج کنند و بتوانند 
شخصیت های باتجربه و توانمند را وارد صحنه کنند به نظرم دو 
کار همزمان رقم می خورد،  هم می توانند اکثریت مجلس را 
بدست آورند و یا چون مجلس پنجم اقلیت تاثیرگذاری داشته 

باشند.
برپایی نهضت کارآمدی  

باید نهضت کارآمدی را شروع کنیم.  یادآور شد:  مرعشی 
راه  مجلس  در  را  نهضت  این  مردم  پشتیبانی  با  می توانیم 
بیندازیم مجلس کارآمد می تواند دولتی کارآمد را شکل دهد. 
افت  با  نمایندگان  و  ها  وزارتخانه  سطح  در  چه  اکنون  هم 
کارآمدی مواجه هستیم که می توانیم آنرا تغییر دهیم که این 

پیشنهاد کارگزاران است.
مرعشی در پاسخ به این پرسش که حزب کارگزاران کدام 
پایگاه و طبقه اجتماعی را نمایندگی می کند، گفت: از همان 
ابتدای تاسیس حزب، به عنوان حزبی فن سالار سعی کردیم 

طبقه متوسط جدید را تقویت و نمایندگی کنیم.  
با  سیاسی  فعالان  پیش  دوهفته  دیدار  درباره  مرعشی 
وزیر کشور گفت: در آن دیدار عبدالرضا رحمانی فضلی به 
بود که  بالادستی علاقه مند  نهادهای  و  از دولت  نمایندگی 
مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات جدی باشد. به گفته او 
اصلاح طلبان با همه ظرفیت های خود در انتخابات حاضر 
شوند چون به لحاظ شرایط بین المللی و منطقه ای انتخابات 
آینده می تواند منافع ملی ما را تحت تاثیر قرار دهد. در شرایطی 
که در منطقه موفقیت هایی داشته ایم و در سطح بین المللی 
اروپایی ها به اهداف ما نزدیک می شوند و شاهد عقب نشینی 
انتخابات  در  از مواضع گذشته اش هستیم حضور   ترامپ 

سرنوشت ساز است.  
وی ادامه داد: در چندماه گذشته کشور  ۵۰ میلیارد دلار 
صادرات نفت را از دست داده است، ولی دولت توانسته است 
با تورم ۴۰ درصد اقتصاد را اداره کند. اگر از زاویه منفی نگاه 
کنیم می گوییم مردم در فشار هستند. ولی باید ببینیم قرار بود 
چه شود و ما چگونه اداره کردیم؟ فرض آمریکا این بود که ایران 
به ونزوئلا تبدیل می شود و مردم طاقت نمی آورند و به خیابان 
اتفاقات  این  اما  می آید.  کوتاه  نظام  فشار،  براثر  و  می ریزند 
نیفتاد و ایران در موضع عزت قرار دارد و با سرنگون کردن پهپاد 
آمریکایی  توانستیم از تمامیت ارضی خودمان دفاع کنیم و برابر 

بی ادبی انگلیسی ها مقابله به مثل کنیم.  
این فعال اصلاح طلب تصریح کرد: حرف اصلی جلسه با 
وزیر کشور این بود که در این شرایط برگزاری انتخابات بزرگ 
و پرشور صرف نظر از اینکه کدام جریان برنده شود به سیاست 

های کلان کشور کمک زیادی می کند.  
لزوم میانه روی در سیاست ها

مرعشی در بخش دیگری از سخنان خود به نقد تندروی در 
عرصه سیاست پرداخت و گفت: القای دوقطبی اسلام گرا و 
غرب گرا نعل وارونه زدن است. این تندروی ها بیشترین زمینه 
برای گرایش مردم به سمت ارزش های غربی را فراهم می 
کند. واقعا اگر شخصی طرفدار ملیت و اسلامیت است باید 

سیاست های میانه را انتخاب کند.  
سوق  غربی  ارزش های  سمت  به  را  مردم  کرد:  تاکید  وی 
ندهیم بگذاریم کشور به شکل متعادلی اداره شود تا ارزش های 

مذهبی و ملی در آن رشد کند. 

حسین مرعشی: 

عارف سقف پرش ما در انتخابات مجلس دهم بود



 آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از مراجع تقلید با صدور بیانیه ای ضمن محکوم کردن 
حوادث کشمیر، از دولت هند خواست سریعا به اقدام های ظالمانه خود علیه مردم مظلوم 

کشمیر پایان دهد.
در این بیانیه آمده است: حوادث ناگواری که هم اکنون در کشمیر هند در حال وقوع است 

قلب هر انسان آزاده ای را آزرده و متأثر می کند.
بیانیه ادامه یافته است: مردم بی گناه و مظلوم کشمیر، کدام جرم و گناهی را مرتکب 
شده اند که امروز با شدیدترین ظلم و ستم مأموران نظامی هند مواجه هستند، خانه و کاشانه 
خود را ازدست داده و تعداد زیادی از آن ها شهید و مجروح و تعدادی هم در زندان ها با 

شکنجه های قرون وسطایی روبرو هستند.
بیانیه حاکی است: چرا جامعه بشری، مدعیان حقوق انسان ها و سازمان ملل و نیز سازمان 
کنفرانس اسلامی سکوت نموده و این جنایت ها را علیه انسان های بی دفاع و مظلوم محکوم 

نمی کنند؟
در این بیانیه اضافه شده است: متأسفانه دولت های اسلامی به دولت مرکزی هند حتی 
یک تذکر هم نمی دهند. اگر همه دولت های اسلامی باهم متحد بودند و در مقابل این 
جنایت بزرگ اقدام واحد می کردند حتماً دولت هند دست از این حرکات وحشیانه خود 

برمی داشت.
بیانیه می افزاید: ما ضمن محکوم کردن این حوادث ضد بشری در هند و درجاهای دیگر 
از دولت مرکزی هند می خواهیم هرچه زودتر حقوق مردم بی گناه کشمیر را رعایت نموده 
و به جنایت های خود خاتمه دهد. ادامه این حرکت ضد انسانی برای کشور هندوستان که 

خود را مدافع حقوق ادیان و اقوام گوناگون می داند موجب ننگ، ذلت و خواری می باشد.
دولت هند روز دوشنبه ۵ اوت)1۴ مردادماه جاری( کل اصل ۳7۰ قانون اساسی ازجمله 
»ماده ۳۵ ای« این اصل، در آن امتیازات ویژه ای به مردم ایالت جامو و کشمیر داد را لغو کرد. 
بلافاصله پس ازاین تصمیم ده ها هزار نیروی نظامی ارتش هند به این منطقه وارد شدند، 

برنامه مراسم زیارت مذهبی هندوها لغو شد، مدارس و دانشگاه ها بسته شد و از گردشگران 
خواسته شد که منطقه را ترک کنند. خطوط تلفن و سرویس های موبایل و اینترنت قطع شده 

است و سیاستمداران محلی در بازداشت خانگی قرار دارند.
در درگیری مردم معترض با نیروهای ارتش هند ده ها تن کشته و مصدوم شده اند. اکثر 
جمعیت کشمیر را مسلمانان تشکیل می دهند. هند و پاکستان بیش از 7۰ سال است که در 

رابطه با کشمیر با یکدیگر اختلاف دارند.

گفت: 67  قم  استان  راه های   مدیریت  مرکز  رئیس   
دوربین ثبت تخلف در محورهای مواصلاتی این استان 

فعال است و تخلف های رانندگان را ثبت می نماید.
جواد شاکری افزود: در آزادراه قم- تهران 1۳ دوربین، 
بزرگراه قم- سلفچگان هشت، قم- گرمسار چهار دوربین 
فعال  قم  مواصلاتی  محورهای  سایر  در  دوربین  و ۴2 

است.
لحظه ای،  به صورت  دوربین ها  این  کرد:  اضافه  وی 
میانگین سرعت خودروها را ثبت می نمایند و چنانچه 
راننده هنگام رسیدن به دوربین سرعت خود را کاهش 

دهد، تخلف وی توسط دوربین ها ثبت می شود.
به گفته وی، 21 دوربین نظارت تصویری نیز اطلاعات 

و تصاویر کنترل ترافیک و وضعیت جوی را در محورهای 
مواصلاتی به راهداری ارسال می نماید.

شاکری خاطرنشان کرد: سامانه ترددشمار نیز در تمام 
محورهای مواصلاتی استان نصب است و تردد تعداد 
خودروهای عبوری از محورها و یا ورودی به شهر را ثبت 

می نماید.
وی بابیان این که برخی دوربین های ترددشمار علاوه 
بر ثبت تردد، سرعت خودروها را نیز ثبت می نماید، ادامه 
داد: تمام تخلف های ثبت شده به سامانه راهور ارسال 

می شود و رانندگان متخلف اعمال قانون می شوند.
اپلیکیشن  نصب  با  می توانند  شهروندان  گفت:  وی 
سایر  و  جوی  ترافیکی،  وضعیت  آخرین   1۴1 سامانه 

را کسب  به سراسر کشور  موردنیاز مسافرت  اطلاعات 
نمایند. رئیس مرکز مدیریت راه های قم اضافه کرد: در 
محور قم- کاشان سامانه ای به نام »توزین در حال حرکت« 
نصب است و خودروهای عبوری باری را به صورت آنلاین 
توزین می کند و اگر خودرویی اضافه تناژ داشته باشد، 

تخلف صورت گرفته برای پلیس ارسال می شود.
وی ادامه داد: این سامانه بارنامه را نیز رصد می کند و 
گزارش خودروهایی که بارنامه نداشته باشند برای پلیس 

ارسال می شود.
 2۳2 بزرگراه ها  کیلومتر،   21۳ قم  آزادراه های  طول 
کیلومتر، راه های اصلی 1۵۴ کیلومتر و فرعی و روستایی 

یک هزار و 21۰ کیلومتر است.

 مدیر قرارگاه مردمی قم در شهر پل دختر با اشاره به آغاز موج دوم کمک رسانی این 
قرارگاه به مردم سیل زده لرستان گفت: تعمیر ۳۰ خانه در این استان درحال تکمیل و روند 

بازسازی 1۰ خانه دیگر نیز در این منطقه آغازشده است.
محمد خامه یار افزود: مصالح ساختمانی تأمین شده توسط این قرارگاه برای ساخت 
و تعمیر خانه های تخریب شده در سیل در حال ورود به شهرستان پل دختر  و نگهداری 
در محل تعیین شده است تا در موج دوم کمک به سیل زدگان، تعمیر و ساخت خانه های 
مصالح  کامیون  چندین  تاکنون  اینکه  بابیان  وی  شود.  آغاز  سرعت  با  تخریب شده 
ساختمانی به منطقه سیل زده پل دختر واردشده است، اظهار داشت: فعالیت این قرارگاه 
که از روزهای ابتدایی سیل در منطقه پل دختر آغازشده تا یک سال ادامه می یابد، به مردم 
این منطقه قول داده فعالیت این قرارگاه تا یک سال ادامه یابد. مدیر قرارگاه مردمی قم در 
شهر پل دختر ادامه داد: چندین دستگاه کامیون و تریلی شامل انواع مصالح ساختمانی، 

پوشاک و لوازم خانگی از طریق کمک های مردمی توسط این ستاد جمع آوری و به پل دختر 
منتقل شده است. خامه یار، بابیان اینکه قرارگاه مردمی قم مستقر در شهر پل دختر 
این آمادگی را دارد تا از ظرفیت تمام متخصصان رشته های مختلف ساختمان سازی و 
تأسیسات برای کمک به ساخت و تعمیر خانه های آسیب دیده استفاده کند افزود: علاوه 
بر تعمیر، برق کشی، سفیدکاری، کف سازی و لوله کشی گاز این خانه ها انجام شده است. 
وی با تاکید بر لزوم استمرار کمک های مردمی به مناطق سیل زده گفت: این ستاد به طور 
کامل مردمی بوده و هیچ گونه اعتبارات ثابت و دولتی ندارد و تمام اقدام های این قرارگاه در 
مناطق سیل زده لرستان از طریق جمع آوری کمک های مردمی بوده است. مدیر قرارگاه 
مردمی قم در شهر پل دختر با اشاره به بازسازی و تعمیر 2 باب مدرسه در لرستان توسط 
این قرارگاه افزود: 12 میلیارد ریال برای بازسازی این مدارس تاکنون هزینه شده است 
که بخش زیادی از این هزینه از طریق کمک های مردم نوع دوست هند انجام شده است.

رئیس مرکز مدیریت راه های استان قم:

فعالیت۶7 دوربین ثبت تخلف در محورهای مواصلاتی قم

مدیر قرارگاه مردمی قم در شهر پل دختر :

تعمیر و بازسازی 4۰ خانه در لرستان آغازشده است

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از اکران فیلم های سی ودومین جشنواره کودک و 
نوجوان در قم همزمان با سراسر کشور خبر داد.  

سید موسی حسینی کاشانی در نشست شورای سیاستگذاری برگزاری سی ودومین 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان استان قم با تبریک فرا رسیدن دهه 
ولایت، اظهار کرد: امسال جشنواره فیلم کودک و نوجوان نیز همچون جشنواره فیلم فجر 

از سوی وزرات فرهنگ و ارشاد اسلامی در سطح کل کشور برگزار می شود. 
وی با بیان اینکه امسال برگزاری جشنواره فیلم کودک و نوجوان با نگاه جدی تری 
دنبال می شود، تصریح کرد: تلاش بسیاری شده تا استان ها نیز در رویدادهای اصلی 

سینمایی کشور مشارکت داشته باشند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به اکران موفق فیلم های جشنواره فیلم 
فجر در قم، افزود: بهمن ماه سال گذشته، همزمان با تهران که میزبان اصلی جشنواره 
فیلم فجر بود، این رخداد مهم در قم نیز برگزار شد و بخشی از بهترین فیلم ها در قم نیز 

به روی پرده رفت.
حسینی کاشانی در ادامه به تفاهم نامه منعقد شده با سازمان سینمایی اشاره کرد و 
گفت: بر اساس این تفاهم نامه، اختیار و مجوز برگزاری جشنواره فیلم کودک و نوجوان 

نیز به استان ها واگذار شد تا در برگزاری این رخداد سینمایی نیز سهیم باشند.
وی با تأکید بر اینکه هر استان فقط می تواند یک سینما را برای برگزاری جشنواره فیلم 
کودک و نوجوان معرفی کند، افزود: تلاش بسیاری شد که برای قم دو سینما را در نظر 
بگیرند اما در نهایت مثل سایر استان های سراسر کشور، فقط یک سینما برای میزبانی از 

جشنواره فیلم کودک و نوجوان پذیرفته شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، از انتخاب سینما کانون قم به عنوان میزبان 
برگزاری جشنواره فیلم کودک و نوجوان خبر داد و گفت: با توجه به جمعیت قابل توجه 
منطقه پردیسان و در راستای توسعه عدالت فرهنگی و توزیع افزایش سرانه فرهنگی 
مناطق کم برخوردار و همچنین برگزاری جلسات مقدماتی توسط اداره کل سینمایی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با شورای انجمن سینماداران قم، مقرر شد سینما 

کانون امسال میزبان اکران فیلم های جشنواره فیلم کودک و نوجوان در قم باشد.
حسینی کاشانی بر لزوم همراهی دستگاه های اجرایی و فرهنگی استان برای برگزاری 
هرچه بهتر جشنواره فیلم کودک و نوجوان در قم تأکید کرد و افزود: بستر برگزاری این 
رخداد مهم سینمایی توسط اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم فراهم شده و اجرای 

مطلوب آن نیازمند مشارکت جمعی تمام دستگاه های اجرایی است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبر داد

قم میزبان فیلم های جشنواره کودک و نوجوان می شود 

شهردار منطقه ۴ قم  خبرداد

بهره برداری از پارکینگ ۹ دی
 همزمان با دهه ولایت

شهردار منطقه ۴ قم از بهره برداری پارکینگ 9 دی همزمان با دهه ولایت خبر 
داد. مهدی اصفهانیان مقدم گفت: اجرا و احداث ۴۰۰۰ مترمربع پارکینگ 
9دی با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد ریال انجام شده است. وی افزود: در راستای 
خدمت رسانی به شهروندان با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی و در جهت 
رفاه بیشتر شهروندان، مسافرین و زائرین شهر کریمه اهل بیت )س( و تسهیل 
در عبور و مرور شهروندان و نیز استفاده بهینه و مطلوب تر از زمان و مکان و 
تامین فضای مناسب این پروژه با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد ریال انجام شده 
است. شهردار منطقه۴ در خصوص تشریح عملیات عمرانی این پروژه بیان 
داشت: این پروژه شامل جدول گذاری به طول ۳۰۰ متر، زیرسازی و آسفالت 
به مساحت ۴۰۰۰ متر مربع با ظرفیت پارک حدود ۳۰۰ دستگاه خودرو در 
محل پل 9 دی حد فاصل خیابان مصلی و بلوار امین احداث و در حال حاضر 
قابل بهره برداری می باشد. وی با بیان اینکه تعداد زیادی پارکینگ جهت بهبود 
ترافیک در شهر قم مورد نیاز است به اقدامات شهرداری برای نهضت ساخت 
پارکینگ در شهر اشاره و عنوان کرد: در بودجه سال 98 بالغ بر 7۰ میلیارد ریال 
جهت تملک زمین برای ساخت پارکینگ در سطح منطقه ۴ پیش بینی شده 
است. اصفهانیان مقدم اذعان کرد: در حال حاضر ۴۵۰ متر مربع تملکات 
در منطقه  پارکینگ طبقاتی  توافق لازم جهت ساخت  متر  و ۳۰۰  اراضی 
صورت گرفته است که پس از تملک و توافق نهایی اراضی و تامین بودجه 
لازم انجام خواهد شد تا ان شاءالله در آینده نزدیک شاهد این مهم در جهت 
کسب رضایت و رفاه شهروندان باشیم. شهردار منطقه۴ در پایان از همکاری 
شهروندان با مجموعه شهرداری در طول زمان اجرای پروژه های فنی و عمرانی 
تقدیر و تشکر نمود و اظهار کرد که شهرداری از مشارکت و همکاری شهروندان 

در خصوص ایجاد پارکینگ در نقاط مختلف شهر استقبال می  نماید. 
 

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

اجرای طرح آرم و نقوش خیابان های قم 
بر اساس اولویت بندی 

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل ترافیک شهرداری قم گفت: تمام خیابان ها 
به ترتیب اولویت و بر اساس زمان بندی های انجام شده آرم و نقوش آن بر اساس 
با بیان  الگوی مشخص شده در شورای ترافیک انجام می شود. علی نیک 
اهمیت استفاده از آرم و نقوش در کاهش خطرات رانندگی در سطح شهر، 
اظهار داشت: تمام خیابان ها به ترتیب اولویت و بر اساس زمان بندی های 
انجام شده آرم و نقوش آن بر اساس الگوی مشخص شده در شورای ترافیک 
قم  شهرداری  ترافیک  نقل  و  حمل   سازمان  مدیرعامل  می شود.  انجام 
خیابان هایی را که روکش آسفالت آن ترمیم  شده را در اولویت دانست و تصریح 
کرد: اجرای خط کشی خیابان ها در مسیرهایی که روکش آن آسفالت شده 
در اولویت بوده و با اعلام قبلی و بعد از ساعت 12 شب انجام می شود. نیک 
بعضی از مسیرهایی که خط کشی آن انجام شده را نام برد و گفت: بلوار حضرت 
معصومه)س( حدفاصل میدان کشاورز تا کمربندی امام علی)ع(، خیابان آذر 
خط ویژه زرد، خیابان سمیه بلوار شهید رجایی و خیابان حائری خط کشی آن 
انجام شده است. وی ادامه داد: خیابان شهید محلاتی، بنی فضل، 1۵ خرداد، 
شهرک قدس و بخشی از خیابان شهید کریمی نیز تا پایان تیرماه انجام شده و از 
ابتدای مرداد ادامه خیابان شهید کریمی و بلوار فردوسی)خط کشی دوجزئی 
عرضی نقوش و عابر پیاده( صورت گرفت. مدیرعامل سازمان حمل  و نقل 
ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: عملیات خط کشی در ماه مرداد نیز ادامه 
داشته و تا امروز ادامه بلوار 1۵ خرداد، بلوار حضرت معصومه)س( قسمت قلعه 

کامکار)خط کشی دوجزئی عرضی نقوش و عابر پیاده( تمام شده است. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

خطوط اتوبوسرانی قم نیاز به اصلاح و 
بازنگری دارد

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: به دلیل بالا بودن هزینه 
خرید و نگهداری اتوبوس، کار کردن در برخی از خطوط به هیچ عنوان صرفه 
اقتصادی ندارد که به همین دلیل این خطوط نیاز به اصلاح و بازنگری دارند.

امیر یزدی با اشاره به بالا رفتن قیمت اتوبوس های حمل  و نقل درون شهری، 
اظهار داشت: قیمت اتوبوس هایی که ده سال پیش خریداری شده 1۰۰ 
میلیون تومان بود که قسمتی از اعتبارات آن ها توسط بخش دولتی تأمین 
می شد، درحالی که قیمت همان اتوبوس در حال حاضر به یک میلیارد و 
8۰۰ میلیون تومان رسیده است. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم 
با اشاره به تصمیم شهرداری برای خرید تعدادی اتوبوس در سال 96 گفت: 
شهرداری قم در یک مرحله ۵۰ دستگاه اتوبوس خریداری کرد که اوایل سال 
97، این تعداد به صورت کامل وارد ناوگان شدند، اما به دلیل نبود برنامه ریزی 
در مورد نحوه استفاده از این تعداد اتوبوس به مرور این اتوبوس ها وارد برخی 
خطوط شده که دارای مشکلاتی بودند. یزدی بیان کرد: به دلیل بالا بودن 
هزینه خرید و نگهداری اتوبوس، کار کردن در برخی از خطوط به  هیچ  عنوان 
صرفه اقتصادی ندارد به همین دلیل این خطوط نیاز به اصلاح و بازنگری 
دارند. وی در پایان خاطرنشان کرد: خط 1۰6، مسیر جوادالائمه)ع( به سمت 
دانشگاه پیام نور قم یکی از خطوطی است که به لحاظ حمل  و نقلی این مسیر 

توجیه اقتصادی ندارد.
 

با اعتبار ۲۴میلیارد ریال در سال جاری صورت می گیرد

اجرای طرح جمع آوری و هدایت 
آب های سطحی منطقه شش قم

شهردار منطقه شش قم تاکید کرد: برای ساماندهی شبکه انهار قدیمی و 
سر پوشیده کردن نهر روباز و جمع آوری آب های سطحی ، اعتباری بالغ بر 
2۴ میلیارد ریال تخصیص یافته است. علی حاتمی فرد ضمن اهمیت و تاکید 
بر اجرای این پروژه بیان داشت:همه ساله در پیک بارندگی در برخی خیابان 
ها تردد شهروندان و وسایل نقلیه با مشکل اساسی مواجه می شد که با اجرای 
بستر سازی و ایجاد زیر ساخت مناسب به جهت ساماندهی معابر و پیاده رو 
سازی و همچنین افزایش عرض خیابان و کاهش ترافیک شهری موجب 
تردد بهینه وسایل نقلیه می گردد. وی بر اهمیت تعریف پروژه های عمرانی 
با محوریت تقویت زیرساخت های منطقه تأکید کرد و گفت: واقعیت این 
است که سیستم مدیریت سیلاب و روان آب های شهری به تدریج و متناسب 
با توسعه شهر و نیاز به خدمات باید توسعه یابد و انهار قدیمی به دلیل ورود 
فاضلاب خانگی سبب انتشار آلودگی و بوی نامطبوع و همچنین انباشت زباله 
در محیط شهری می گردد و این پروژه در راستای رفع آن انجام خواهد گرفت. 
شهردار منطقه 6 تاکید کرد: برای ساماندهی شبکه انهار قدیمی و سرپوشیده 
کردن نهر روباز و جمع آوری آب های سطحی ، اعتباری بالغ بر 2۴ میلیارد 
ریال تخصیص یافته است. وی در ادامه با اشاره به شروع عملیات جدولگذاری 
بعثت تصریح کرد:  آوری آب های سطحی خیابان  پروژه هدایت و جمع 
عملیات عمرانی اصلاح انهار بلوار آیت الله کاشانی و خیابان امامزاده ابراهیم 
در حال اجرا است. حاتمی فرد ضمن قدردانی از همراهی شهروندان در 
اجرای پروژه های عمرانی خاطر نشان کرد: ارتقاء کیفی و بهسازی معابر و 
تسهیل در عبور و مرور شهروندان در فصل بارش باران ، پاکسازی سطح 
منطقه ، عملیات لکه گیری معابر ، حفر چاه جذبی ، تعمیر و نصب پل فلزی و 

دال بتنی از دیگر اقدامات شهرداری منطقه شش می باشد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

احداث 25۰ هزار مترمربع فضای سبز 
بوستان ولایت

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از احداث 2۵۰ هزار 
مترمربع فضای سبز بوستان ولایت خبر داد. پیام جوادیان به پروژه درختکاری 
حاشیه جاده قم اراک، گفت: ۳۰۰ هزار مترمربع درختکاری با 1۴ میلیارد 
ریال اعتبار روبروی بوستان معصومیه انجام شده است. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم به درختکاری و احداث بوستان ولایت 
به مساحت 2۵۰ هزار مترمربع اشاره کرد و گفت: 16 میلیارد ریال برای این 
پروژه در این فاز هزینه شده است که اکثرا درختان میوه در این عرصه استفاده 
شده است. جوادیان به پروژه فاز نهایی احداث فضای سبز بلوار زائر زیر خط 
منوریل اشاره کرد و گفت: 8 هزار و ۵۰۰ متر کاشت صورت گرفته که تقریبا 
فضای سبز این بخش تکمیل شده است. وی با اشاره به احداث فضای سبز 
فاز دو سایت پسماند البرز، گفت: در سال 97 بالغ بر پنج هکتار کار کردیم که 

هم محافظ سایت باشد و هم به تلطیف هوای محدوده کمک کند.

آیت الله صافی گلپایگانی:

دولت هند به اقدام های ظالمانه خود علیه مردم کشمیر پایان دهد

 
رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق :عقد آریایی قانونی نیست 

علی مظفری رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق ، درباره گسترش دفاتر ازدواج و طلاق های 
غیررسمی و با نما های شبیه به کلیسا در برخی شهرها اظهار کرد: دریافت مجوز دفاتر ازدواج و طلاق 
محدودیت ها و معذوریت های قانونی دارد، به همین دلیل اخیرا شاهد هستیم افرادی اقدام به تاسیس 
دفاتر غیر قانونی ازدواج و طلاق با عنوان »دفتر ازداوج شیک« کرده اند که هیچ مجوز قانونی ندارد.او 
گفت: در دفاتر رسمی ازدواج باید مسائلی مانند حجاب اسلامی و پخش موسیقی رعایت شود، همچنین 
دفاتر رسمی ازدواج مجاز به تبلیغات نیستند، اما اخیرا مشاهده شده است افرادی اقدام به تاسیس دفاتر 
غیر مجاز ازدواج کرده اند که در این دفاتر مراسم عقد به صورت مختلط برگزار می شود و مسائل شرعی در 
این اماکن رعایت نمی شود. او در رابطه با رواج مراسم عقد ایرانی در بین زوج های جوان تاکید کرد: ما در 
قانون و شرع چیزی به نام عقد آریایی نداریم و دفاتری که این مراسم را اجرا می کنند، غیر مجاز هستند. 
او گفت: در تابلوی سردر دفاتر رسمی ازدواج و طلاق کدی درج شده است در صورتی که اگر شهروندان 
به تابلوی سردر دفاتر ازدواجی که در آن ها مراسم  غیر متعارف برگزار می شود دقت کنند هیچ کدی درج 
نشده است.رئیس کانون سردفتران ازدواج و طلاق تاکید کرد: عقدی که در دفاتر ازدواج غیرمجاز انجام 

می شود در هیچ جا ثبت نمی شود و در آینده برای زوجین مشکلاتی را ایجاد خواهد کرد.

شرایط سفر اربعین اعلام شد
سازمان حج و زیارت اعلام کرد: ثبت نام اربعین از اول شهریورماه آغاز می شود. با وجود لغو ویزای 
عراق برای ایرانی ها، اما خروج از کشور در اربعین، به ثبت نام در سامانه سماح منوط شده است. وزارت 
کشور اعلام کرده است: از دهم ماه محرم برابر با 19 شهریورماه زائران اربعین به شرط ثبت نام قبلی، 
اجازه خروج از کشور را دارند.سازمان حج و زیارت اطلاع داد که با توجه به حذف روادید ایران و عراق و 
هزینه آن، اما زائران برای خروج از کشور، لازم است در سامانه سماح https://samah.haj.ir اطلاعات 
خود را ثبت کنند. اگر دسترسی به این سایت امکان پذیر نبود، با مراجعه به دفاتر زیارتی در این سامانه 
می توان ثبت نام کرد.سازمان حج با اعلام این که ثبت نام اربعین در این سامانه از اول شهریورماه آغاز 
می شود، فرایند آن را تشریح کرد: متاقضیان اربعین پس از ثبت اطلاعات مطابق مدارک هویتی در 
سامانه سماح، نزدیکترین دفتر خدمات زیارتی به محل سکونت خود را در این سایت انتخاب می کنند 
و به همراه گذرنامه معتبر و دو قطعه عکس ٤*٣ پشت زمینه سفید و ترجیحاً شبیه عکس گذرنامه به آن 

مراجعه کنند. گذرنامه متقاضیان اربعین دست کم باید شش ماه اعتبار داشته باشد.

وکیل خانواده استاد: برای رضایت پولی نگرفته ایم 
وکیل خانواده استاد گفت: اولیای دم مرحومه به یکی از دفاتر اسناد رسمی رفته و رضایت نامه خود را 
به طور رسمی ثبت کردند.این رضایت کاملًا بی قید و شرط صادر شده و هیچ گونه مبلغی به عنوان دیه یا 
وجه المصالحه دریافت نشده است.محمود حاجیلوئی گفت: موکلم از حق شرعی و قانونی خود مبنی 
بر قصاص محمدعلی نجفی گذشتند و با تمام حاشیه ها و حرف و حدیث هایی که بود توانستند از این 
مرحله عبور کنند.وی ادامه داد: جلسات زیادی برای گرفتن رضایت برگزار شد که در همه این جلسات 
اولیای دم میترا استاد، پدر، مادر و برادرش حضور داشتند تا در این جلسات که بزرگان کرمانشاه، 
خانواده و همچنین وکلای آقای نجفی حضور داشتند و حتی برخی از مسؤولان نیز آمد و رفت کردند 
نهایتاً رضایت حاصل شد.وکیل میترا استاد گفت: از لحاظ قانونی اولیای دم حق و اختیار دارند که 
برای اعلام رضایت خود به دادگاه بروند یا در دفاتر اسناد رسمی حاضر شوند که در این رابطه اولیای دم 

مرحومه به یکی از دفاتر اسناد رسمی رفتند و رضایت نامه خود را به طور رسمی ثبت کردند.

خرید و فروش رمز ارزها در داخل ممنوع است
مدیرکل دفتر صنایع برق و الکترونیک وزارت صنعت گفت:از نظر بانک مرکزی خرید و فروش رمز ارزها 
در داخل کشور ممنوع است و رمز ارزها یک کالای صادراتی در واقع محسوب می شوند که باید از طریق 
صادرات به فروش برسند و میزان ارز به دست آمده از صادرات نیز در سامانه نیما به ثبت برسد. وی با اشاره 
به نظر بانک مرکزی در خصوص خرید و فروش رمز ارزها، بیان کرد: از نظر بانک مرکزی خرید و فروش 
رمز ارزها در داخل کشور ممنوع است و رمز ارزها یک کالای صادراتی در واقع محسوب می شوند که باید 

از طریق صادرات به فروش برسند و میزان ارز به دست آمده از صادرات نیز در سامانه نیما به ثبت برسد.

فلاحت پیشه:از چرچیل عذرخواهی می کنم 
حشمت الله فلاحت پیشه عضو کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس گفت : وقتی 
که فردی به راحتی می گوید برای ریاست کمیسیون از تیم بنده این افراد به شما رأی می دهند، بعد 
همان موقع رأی ندادند و من دیدم که در لابی پشت پرده چه کارهایی دارند پیش می برند این ها همان 
چرچیل ها هستند. البته من می خواهم اینجا از چرچیل عذرخواهی کنم چون ایشان)چرچیل( 
حداقل در خدمت جایگاه خودش و دولتش عمل می کرد. کاش این چرچیل ها مجلس را قوی 

می کردند اما متاسفانه مجلس را تضعیف می کنند

70 درصد زندانیان ایران، مرتبط با مواد مخدر هستند 
اسکندر مومنی دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان این که حدود 7۰ درصد زندانیان مرتبط با 
مواد مخدر هستند، گفت: توزیع کنندگان، خرده فروشان و معتادان متجاهر در یک چرخه هستند و 

باید برای آنان به صورت یکجا تصمیم گیری شود. 

 طرح:مهدی عزیزی

اینم آخرین تصادف پراید!کاریکاتـور

به  اشاره  با  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
افزایش دو برابری استفاده از خودروهای شخصی گفت: 
سهم اتوبوسرانی در حمل ونقل درون شهری به کمتر از 1۰ 

درصد رسیده است.
کیفیت  افزایش  اهمیت  بیان  در  ذاکریان  عباس   
حمل ونقل عمومی در تغییر ذائقه شهروندان برای پرهیز 
از استفاده از خودروی شخصی اظهار داشت: بر اساس 
مطالعات انجام شده 7۰درصد سفرهای درون شهری زیر ۴ 

کیلومتر بوده و نیاز به استفاده از ماشین شخصی نیست.
وی  به دلایل بازنگری خطوط اتوبوسرانی در شهر قم اشاره 
کرد و افزود: یکی از دلایل بازنگری خطوط اتوبوسرانی در 
طرح جامع حمل ونقل، مطالعاتی است که بر اساس آخرین 
آمارهای گرفته شده از مبدأ و مقصد مسافران بوده و نیاز به 

بازنگری را نشان می دهد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با ابراز نگرانی 
از سهم ۵۰ درصدی خودروهای شخصی در حمل ونقل 
درون شهری تصریح کرد: متأسفانه امروز سهم اتوبوسرانی 
در حمل ونقل درون شهری به کمتر از 1۰ درصد رسیده 
جامع  طرح  در  را  اتوبوسرانی  خطوط  تغییر  وی  است. 
حمل ونقل تشریح کرد و گفت: در بازنگری که در طرح 
انجام شده،  اتوبوسرانی  خطوط  برای  حمل ونقل  جامع 
مسیرها اصلاح و نظم و نظارت در تردد اتوبوس ها می تواند 
اقبال مردمی را در استفاده از حمل ونقل عمومی ایجاد 
کند. ذاکریان با بیان اینکه هم اکنون مسیرهای اتوبوسرانی 
در شهر قم به صورت قطری انجام می شود، عنوان کرد: 
می شود  نهایی  به زودی  که  حمل ونقل  جامع  طرح  در 

بسیاری از این خطوط تبدیل به مسیرهای شعاعی و حتی 
مسیرهای کوتاه به آن افزوده می شود.

وی با اشاره به افزایش حجم استفاده از وسایل حمل ونقل 
شخصی و دو برابری شدن استفاده از آن به جای استفاده 
درصد  پیش ازاین 18  شد:  یادآور  عمومی  حمل ونقل  از 
سفرهای درون شهری با اتوبوس صورت می گرفت که امروز 

این آمار به زیر 1۰ درصد رسیده است.
از  گلایه  با  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
کرد:  خاطرنشان  توسعه شهرها  در  محوری  خودرو  نگاه 
متأسفانه در ساخت خیابان ها، شوارع، معابر و تقاطع ها 
اولویت با استفاده خودروهای شخصی است، درصورتی که 
استفاده از این حجم خودرو شخصی برای شهرها به ویژه 

کلان شهرها مشکلاتی ایجاد کرده است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

سهم کمتر ۱۰ درصد اتوبوس  در سفرهای درون شهری قم 

رئیس پلیس راهور ناجا گفته توقف خط تولید پراید از سال ۹۹ را ابلاغ 
کردیم و بر روی این طرح ایستاده ایم تا خط تولید پراید از سال آینده قطع شود.

یادداشت های شهر سیل زده/۶۰

فکر می کنم خدا ما را در معرض آزمون بزرگی قرار داده است که صحنه های متفاوتی را پیش چشم 
ما قرار می دهد. 

در برخی از مناطق شهر که ارتفاع آب بالاتر از مناطق دیگر است، کسی در خانه ها زندگی نمی کند 
و خانه ها ی مسکونی خالی از سکنه است اما آنچه پای ما را به  برخی کوچه پس کوچه ها باز می کند 

لزوم توجه به حیواناتی است که روی بام خانه ها تشنه و گرسنه مانده اند!
روی برخی بام خانه ها سگ هایی وجود دارد که از اثاث و وسایل خانه ها مواظبت می کنند. روی 
برخی پشت بام ها هم انبوهی از حیوانات اهلی مثل مرغ و خروس و اردک به چشم می خورد که بر 
اثر گرسنگی سر و صدای زیادی به راه انداخته اند. گویا این ها هم می دانند در محاصره قرار گرفته 
اند و از صاحبان آنان خبری نیست و چند روزی به آنان بی مهری شده است. اینان حق حیات دارند 

و با دیدنشان اندوهی تلخ در دلم پنجه می کشد. در بعضی جاها چقدر حیوان  می بینم.
با پرتاب چند قرص نان و هجوم این زبان بسته ها به طرف آن سر و صداها خاموش می شود. مثل 
بقیه بچه ها در وجودم آرامشی را احساس می کنم که از وصف آن عاجز می مانم. احساس می کنم 
دعای این زبان بسته می تواند در حق ما مستجاب شود و زمینه عاقبت بخیری و رستگاری ما را فراهم 

کند. خدا کند این طور شود. 
از راننده تراکتور می خواهم ما را به دیگر کوچه های شهر ببرد تا شاید کمک کار مردم شده باشیم و 

در کنار کمک به مردم، هیچ حیوان و پرنده ای هم گرسنه نماند.

محمد خامه یار*

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم:
۸5۰۰ مبلغ از قم در ماه محرم به مناطق کشور اعزام می شوند
 معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: حدود هشت هزار و ۵۰۰ 
تن از قم و حدود سه هزار تن از شعب دفتر تبلیغات اسلامی از شب اول محرم تا شب شهادت امام 

سجاد)ع( به مناطق مختلف تبلیغی اعزام می شوند. 
حجت الاسلام والمسلمین سعید روستا آزاد افزود: برگزاری برنامه های متنوع مانند اقامه نماز 
جماعت اول وقت در ایام محرم، هدایت و تقویت مراسم عزاداری به ویژه ایام عاشورا و تاسوعا، 
از منکر ازجمله  امربه معروف و نهی  از ترویج خرافات و توجه دادن و تبیین اهمیت  جلوگیری 
فعالیت های مبلغان است. وی اظهار داشت: تبیین مباحثی درزمینهٔ سبک زندگی اسلامی، ازدیاد 
نسل و اقتصاد، اقتصاد مقاومتی، رونق تولید، تبیین نشانه های ظهور، حکومت مهدوی و وظایف 
انسان منتظر، تشکیل جلسات سخنرانی وعظ و خطابه و حلقه های معرفت با محوریت مباحث قرآنی 
از برنامه های دیگر مبلغان است. وی خاطرنشان کرد: این مبلغان در ایام تبلیغ خود فعالیت هایی 
مانند تبلیغ چهره به چهره، ارتباط با نسل جوان، تبیین ارزش ها و دستاوردهای انقلاب، بصیرت 
افزایی و دفاع از مبانی انقلاب به ویژه اصل ولایت فقیه، نظارت بر پرهیز از اسراف در سفره های اطعام 
و نذورات، دعوت مردم به وحدت و پرهیز از تفرقه و اختلاف را در دستور کاردارند. معاون فرهنگی 
و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم همچنین از برگزاری گردهمایی بزرگ مبلغان ماه 
محرم در قم با حضور رئیس قوه قضائیه در روز هفتم شهریورماه 98 خبر داد. روستا آزاد اضافه کرد: 
در این مراسم حجج اسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی رئیس قوه قضائیه و احمد واعظی رئیس 
دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم به سخنرانی خواهند پرداخت. به گفته وی، این گردهمایی از 

ساعت 1۰ تا 12 در مرکز همایش های غدیر قم واقع در خیابان معلم برگزار خواهد .

مدیرکل پست استان قم:
سالانه بیش از پنج میلیون ترافیک پستی در قم ثبت می شود
مدیرکل پست استان قم گفت: سالانه بیش از پنج میلیون ترافیک پستی در قم ثبت می شود که 

این موضوع نشان دهنده سطح بالای اعتماد مردم به پست استان است. 
ابوالفضل باقری منش روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  با اشاره به اینکه امانت داری محور 
فعالیت های پست است،  بیان کرد: سامانه های اداره کل پست قم در همه بخش ها به روز شده و 
توانایی مدیریت ترافیک های پستی در سطح بسیار بالاتر از میزان موجود را دارد. وی افزود: تمام 
مراحل موردنظر شهروندان برای سفارش و دریافت کالا و خدمات مورد نیازشان، توسط پست 
به صورت الکترونیکی انجام می شود و این مساله نقش مؤثری در کاهش ترافیک شهری و صرفه جویی 
در زمان و هزینه های مردم دارد. وی ادامه داد: در حال حاضر، خدمات نوین پست نقش بسزایی در 
توسعه کسب وکارها و تحقق اقتصاد مقاومتی دارد و در همین زمینه اداره کل پست قم آمادگی کامل 
دارد تا همه ظرفیت های خود را برای توسعه فروش واحدهای تولیدی استان به کار گیرد. باقری منش 
گفت: اگر عموم مردم،  مسئولان دولتی و مدیران بخش خصوصی،  انجام و پیگیری درخواست های 
خود در بخش های مختلف را به پست واگذار کنند،  شاهد تحولی بزرگ درزمینهٔ تسهیل دسترسی به 

خدمات و کالاها خواهیم بود که نتایج بسیار مثبت اجتماعی و اقتصادی در پی دارد.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک
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خویشاوندان خود را گرامى بدار، 
چرا كه آنان بال و پرِ تو هستند.

یکشنبه - بیست وهفتم مردادماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4864

رعایت حق تقدم در رانندگی
 مثل یک آهنربا ایمنی و آرامش را 

به سوی شما جذب می کند.

پیام آموزشی


